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معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم:

راه اندازی متروقم 
حمایت ملی نیاز دارد

مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم :

بهترین مجتمع های بین راهی کشور، متعلق به استان قم است

دبیر جشنواره استانی تئاتر استان قم خبرداد:

اعلام زمان بندی اجراهای جشنواره تئاتر استان قم
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رییس سازمان صمت استان قم خبرداد:

پرداخت تسهیلات رونق تولید
 برای افزایش اشتغال صنعتی 

روند  گفت:  قم  تجارت  و  معدن  صنعت،  سازمان  رییس 
پرداخت تسهیلات رونق تولید و کمک به تامین نقدینگی 
کشاورزی  و  صنعتی  واحدهای  بهره برداران  نیاز  مورد 
این دو بخش  افزایش فرصت های شغلی در  برای حفظ و 
مهم اقتصادی استان به خوبی جریان دارد.  اکبر ابدالی 

همکاری  با  رابطه  همین  در  داشت:  بیان  درگفت وگویی،  
بانک های عامل، طی روزهای آینده در بخش صنعت استان،  
به هشت طرح و واحد صنعتی فعال در قم، تسهیلات رونق 
تولید در قالب تامین سرمایه ثابت و سرمایه در گردش به 
ارزش بیش از ۵۲۳ میلیارد ریال پرداخت می شود. وی با 

در  گفت:  قم  شهرداری  انسانی  سرمایه  و  برنامه ریزی  معاون 
معاونین  و  شهردار  حضور  با  و  ماهیانه  به صورت  قم  شهرداری 
جزییات  با  آن ها  پیشرفت  و  پروژه ها  تمام  مناطق  مدیران  و 

بررسی شده و برای حل چالش های هر پروژه برنامه ریزی می شود.
سید ابوالفضل اسماعیلی در گفت وگویی اظهار داشت: امروز 
شهر قم بعد از سال ها به یک کلان شهر توسعه یافته تبدیل شده و 

راهکارهای برای کاهش 
آلودگی هوا

تا زمانی که سیاست ما افزایش بزرگراه ها و پارکینگ های 
خودروهای  شهروندان  استفاده  میزان  باشد  طبقاتی 

شخصی بیشتر می شود و تنها به افزایش ترافیک شهری و در پی آن آلودگی هوا و دیگر 
مسائل مرتبط با آن دامن می زنیم. آمار وزارت بهداشت مبنی بر فوت ۲۰ هزار نفر بر 
اثر آلودگی هوا در سال گذشته است. در شهری مانند تهران که تعداد خودروها ۶ برابر 
ظرفیت معابر عمومی است حتی اگر همه خودروهای شهر برقی و هیبریدی تبدیل شوند 
هم نمی توان آلودگی هوا را به صورت مطلق حل کرد چون عمده ذرات کوچکتر از ۲.۵ 
امیکرون ناشی از اصطکاک سطح لاستیک با آسفالت است که دیگر ارتباطی به برقی 
بودن یا نبودن خودرو ندارد.  بررسی مطالعات و تحقیقات انجام شده، حدود ۸۰ درصد 
آلودگی هوا در کلانشهرها به ویژه تهران متاثر از وسایل حمل و نقل موتوری متحرک 
است و ۲۰ درصد باقی مانده به فعالیت های معدنی، صنایع آلاینده ثابت و سیستم های 
سرمایشی و گرمایشی منازل و چشمه های تولید گرد و خاکی که در اطراف تهران وجود 
دارد، باز می گردد. بنابراین مهم ترین راهکار برای برون رفت از این شرایط این است که 
انگیزه استفاده از وسایل حمل و نقل موتوری را در ترددهای درون شهری را کاهش دهیم. 
با گسترش خطوط حمل و نقل ریلی، با ایجاد مسیرهای ایمن و جذاب برای دوچرخه 
سواری و پیاده روی می توان به صورت غیر مستقیم شهروندان را ترغیب کرد که به صورت 
داوطلبانه از خودروهای شخصی استفاده نکنند، به هر میزان در این زمینه موفق تر عمل 
کنیم و تمایل شهروندان را برای استفاده از خودروهای موتوری اعم از موتورسیکلت ها، 
خودروهای شخصی و تاکسی ها را کاهش دهیم می توانیم امیدوار باشیم که وضعیت 
آلودگی هوا و به دنبال آن حتی ترافیک درون شهری کاهش پیدا کند. نسخه عبور از 
این معضل تکراری ورود هماهنگ دولت و مجلس برای اختصاص بودجه بیشتر برای 
تکمیل طرح های حمل و نقل عمومی است.  قانون هوای پاک قریب به ۵ سال پیش در 
۳۴ ماده تصویب شد که هدفش کاهش تدریجی آلودگی هوا بود اما همچنان نهادها و 
سازمان های مرتبط با آن نتوانسته اند به خروجی مشترکی درمورد علت بروز آلودگی هوا 
برسند.در کنار ضرورت اجرای این قانون و اجرای تدابیر و هماهنگی ها لازم باید به این 
نکته توجه کنیم که مدیریت شهری در کشورهای پیشرفته جهان دیگر دنبال این نیست 
که کیفیت خودرو یا سوخت را بهتر کنند. در شهرهای پیشرفته دنیا برای حل مشکل 
ترافیک به سراغ تغییر مبلمان شهری، ایجاد مسیرهای جذاب و ایمن دوچرخه سواری، 
رواج دوچرخه های اشتراکی، پارکینگ های دوچرخه و امنیت و لذت بخش تر کردن 

استفاده از دوچرخه و ترامواهای شهری روزمینی و زیرزمینی می روند.
رئیس فراکسیون شوراها، مدیریت شهری و روستایی مجلس

استاندار قم:

خدمت بسیجی وار به مردم گره گشایی 
مشکلات کشوراست 

استاندارقم به مناسبت هفته بسیج در گردهمایی بسیجیان ادارات گفت: خدمت 
بسیجی وار به مردم گره گشایی مشکلات کشوروبرپایی میز های خدمت در محلات 

حلال مشکلات است.
سید محمد تقی شاهچراغی به مناسبت هفته بسیج در گردهمایی بسیجیان ادارات 
با اشاره به اینکه سابقه و کارکرد بسیج در جامعه مشخص است، افزود: دشمن امروز 

تمام ابزار های خود را برای ضربه زدن به جمهوری اسلامی به کار گرفته است.
وی ادامه داد: متاسفانه در حوادث اخیر جو روانی به حدی سنگین بود که شاهد 
بودیم برخی از جوانان گمراه شدند و اقداماتی را انجام دادند که به فرموده مقام معظم 
رهبری حساب این افراد از اغتشاشگران جدا است. وی با بیان اینکه گره گشایی از 
مشکلات مردم به تمام معنا نیازمند کار و روحیه بسیجی است گفت: اگر قرار است 
عنوان مبارک بسیجی بودن همراه ما باشد، باید با تلاش مضاعف و خالصانه در عرصه 
کمک به مردم گام برداریم. استاندار با اشاره به اینکه باید تلاش کنیم حل مسائل و 
خدمت رسانی به مردم محله محور شوند، خاطرنشان کرد: برپایی میز های خدمت به 
مردم در محلات مختلف با حضور مدیران و یا نماینده تام الاختیار آن ها می تواند بسیاری 
از گره های زندگی مردم را رفع کند. سردار محمدرضا موحد فرمانده سپاه استان قم هم 
با بیان اینکه بسیج هیچ مشابهی در دنیا نداشته و نخواهد داشت، گفت: امروز بسیج در 

عرصه های مختلف جامعه و اصناف رشد و نمود داشته و درحال خدمت رسانی است.

بیگدلی تحلیلگر مسائل بین الملل: 
آشتی کنان عمیق و عملی بین دولت 

و مردم به وجود بیاید 
تحلیلگر مسائل بین الملل گفت: 
راه حل مشکلات فعلی این است 
که یکبار دیگر با مردم آشتی کنان 
برقرار کنیم و این نشــان می دهد 
که شــیوه های گذشــته ما جامعه 
مــا را از جهت روانــی و نه از جهت 
اقتصادی راضی نکرده است و باید 
یک آشتی کنان عمیق و عملی بین 
دولت و مردم به وجود بیاید.  علی 

رئیس مجلس شورای اسلامی:
تنها راه برون رفت کشور از مشکلات، 

نوسازی نظام حکمرانی است
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سرلشکر سلامی :
فتنه اخیر را به گورستان آمریکایی ها 

و اسرائیلی ها تبدیل می کنیم 
رئیس مجلس شــورای اســلامی 
گفت: تنها راه برون رفت کشور از 
مشــکلات پیش رو، نوسازی نظام 
حکمرانی همــراه با بازگشــت به 
مردم و تاکید بر خداباوری به عنوان 
دو رکن اصلی فرهنگ بســیجی 
اســت. محمدباقــر قالیباف صبح 
روز یکشنبه ۶ آذر در جلسه علنی 
مجلس در نطــق پیش از دســتور 

سرلشــکر ســلامی گفت : امروز 
"آمریــکا ، انگلیــس ، اســرائیل و 
آل ســعود" با تمــام قوا بــه صحنه 
آمده اند ، اما قطعاً این صحنه فتنه 
عظیــم و این جنگ جهانــی را به 
گورســتان دشــمنان ، آمریکایــی 
آن هــا  متحــدان  و  اســرائیلی  و 
تبدیل می کنیم. فرمانده کل سپاه 
در  اســلامی  انقــلاب  پاســداران  27

جانشین معاون فرهنگی و اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم :

رسانه ها اثرگذارترین عامل نظم،امنیت 
اجتماعی و مشارکت مردمی هستند

جانشین معاون فرهنگی و اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم گفت : امروزه رسانه 
نقش انکار ناپذیری در تحولات سیاسی ، اجتماعی ، اقتصادی و فرهنگی دارد . 

سرهنگ "حسن عبدالرضایی" و هیئت همراه دربازدید از روزنامه"ایمان"  ضمن گرامی  
داشت یاد و خاطره دکتر حسین عبداللهی مدیر مسئول فقید این روزنامه در نشست تعاملی  
بامدیران این رسانه  اظهارداشت: در این شرایط که دشمن تمام توان خود را برای فشار بر 
مردم بکار بسته و با انواع تحریم ها نتوانسته بر عزم راسخ ملت مقاوم ایران برای مقابله با 
دشمنان خدشه ای وارد کند، از طریق آلوده کردن بستر فضای مجازی و انتشار اخبار کذب 

و به دور از واقعیت در صدد ناامید کردن مردم از نظام مقدس جمهوری اسلامی می باشد.  
این مقام انتظامی خاطرنشان کرد: حال که دشمن در تمام عرصه ها شکست خورده با 
تمام توان لشکر مجازی خود را به راه انداخته تا به خیال خام خود بتواند از آب گل آلود ماهی 
بگیرد ، در این برهه از زمان وظیفه ماست تا با اقدامات متقابل ، این حربه آنان را نیز خنثی 

کرده و جواب دندان شکنی به آنان دهیم .
وی همراه و همگام بودن رسانه با معیارها و ارزش های نظام مقدس جمهوری اسلامی 
را خواستار و اعلام داشت: تعامل بین رسانه و مسئولان در ارتقاء خدمات رسانی مطلوب 
به مردم و انعکاس به موقع و حقیقی وقایع ، جلوگیری از ایجاد تنش و شایعه پراکنی را به 

دنبال دارد.
جانشین معاون فرهنگی و اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم افزود:رسانه های 
دیداری و نوشتاری در صورت هدایت صحیح و روشنگری ،کارکردی امنیت ساز داشته و 

نقش تعیین کننده ای در ثبات، پایداری و استحکام آرامش و امنیت جامعه دارند.
وی انعکاس مطالبات مردمی و نگاه انتقادی به عملکرد دستگاه ها را رسالتی مهم برای 
رسانه ها خواند و اضافه کرد: نقد رسانه ها باعث می شود ضعف ها و اشکالات را خوب 

تشخیص دهیم.
سرهنگ عبدالرضایی بیان داشت: رسانه ها با کارکردهای مشخص و تعیین شده خود 
به عنوان اثرگذارترین عامل نظم،امنیت اجتماعی،همبستگی و مشارکت مردمی محسوب 
می شوند و پلیس نیز در جهت استفاده از این ظرفیت همواره تعاملات هدفمند و اثربخشی را 

در عرصه های مختلف با اصحاب رسانه داشته است.
روح اله کرمانی نیز در این بازدید با بیان اینکه مرحوم دکتر حسین عبداللهی در سه فعالیت  
رسانه ای خود در استان قم بیشترین تعامل و همکاری را با مجموعه فرماندهی  انتظامی 
استان قم در راستای تامین نظم و امنیت مردم این استان داشت گفت:  مجموعه  روزنامه 
ایمان تلاش دارد راه و مسیری را که مدیر فقید خود پی ریزی نموده اند را ادامه دهند در 

همین راستا آماده همکاری با نیروی انتظامی  در اجرای ماموریت ها می باشد .

رئیس گروه فنی مهندسی اداره کل ورزش و جوانان استان قم خبرداد

افتتاح فاز اول تبدیل مجموعه تختی به 
ورزشگاه اختصاصی بانوان تا پایان  سال

رئیس گروه فنی مهندسی اداره کل ورزش و جوانان استان قم گفت :مرحله نخست تبدیل 
ورزشگاه جهان پهلوان تختی به ورزشگاه تخصصی بانوان با اعتبار ۱۷ میلیارد تومانی که از 

مصوبات سفر رئیس جمهور به قم است در ماه های آینده تکمیل می شود.
محبوبی افزود: این طرح در ۳ فاز اجرا میشود فاز اول که شامل ساخت ساختمان وی ای 
پی و چمن مصنوعی و ایجاده جاده سلامت است با اختصاص بودجه ۱۷ میلیارد تومانی از 
اواخر تیرماه آغاز شده است. محبوبی در ادامه به مراحل فاز دوم و سوم اشاره کرد که شامل 
استاندارسازی فضا های موجود تبدیل سالن های فعلی به سالن های چند منظوره و نماسازی 
و محوطه سازی می شود. وی گفت: فاز اول تا اخر امسال به اتمام می رسد، اما هنوز برنامه 

ریزی و بودجه بندی برای فاز دوم و سوم صورت نگرفته است.

در نظر دارد  پروژه ذیل را با مشخصات و شرایط کلی زیر از طریق مناقصه عمومی یک مرحله ای به شرکتهای 
واجد شرایط واگذار نماید.

-موضوع ، مبلغ برآورد اولیه ، مدت زمان اجراء ، مبلغ سپرده شرکت در مناقصه و مبلغ خرید اسناد مطابق جدول زیر 
می باشد:

شرایط: 
-نوع تضمین شرکت در مناقصه : به صورت ضمانتنامه بانکی در وجه سازمان )با حداقل اعتبار ۳ماه( یا واریز 
وجه نقد به حساب بانک ملی شعبه میدان تره بار به شماره ۰۱۱۵۴۲۷۰۸9۰۰۴ بنام سازمان میادین میوه و تره بار 

ارائه و رسید آن به ضمیمه  پیشنهاد تسلیم شود.
- هر گونه کپی برداری از اسناد ممنوع بوده و فقط اشخاصی مجاز به ارائه پیشنهاد می باشند که اسناد را به نام خود 

خریداری کرده باشند. 
- مبلغ خرید اسناد مناقصه می بایست به شماره حساب ۰۱۱۳۱۲۷۵۸۸۰۰۱ بانک ملی به نام سازمان میادین 

شهرداری قم واریز گردد .        )هزینه خرید اسناد مناقصه غیرقابل استرداد می باشد( .
محل دریافت اسناد و تسلیم پیشنهادها : قم- جاده قدیم قم تهران- روبروی بهشت معصومه) س ( - بلوار شهید 
رجایی میدان بزرگ میوه و تره بار شهید رجایی- ساختمان اداری سازمان میادین- امور قراردادها جهت دریافت 

اسناد مراجعه نمایند / همچنین جهت تسلیم پیشنهادها به آدرس فوق دفتر حراست سازمان مراجعه شود . 
- طبق شرایط خصوصی پیوست اسناد،به پروژه فوق هیچگونه تعدیل و پیش پرداختی تعلق نمی گیرد .

تذکر: داشتن رتبه ۵ راه و باند از سازمان  برنامه و بودجه کشور و گواهینامه صلاحیت ایمنی ) دارای اعتبار ( از اداره 
کل تعاون ، کار و رفاه اجتماعی جهت شرکت در مناقصه الزامی می باشد ، ارائه کپی مستندات موارد ذکر شده الزامی 

می باشد و در صورت عدم ارائه موارد فوق مناقصه گر از فرایند مناقصه حذف خواهد شد .
- فروش اسناد از مورخ 1401/09/09 لغایت 1401/09/20 می باشد.

-پیشنهاد دهندگان باید یک نسخه از اسناد مناقصه را دریافت و با قید قبولی و بدون قید و شرط ، امضا کرده و به 
پیشنهاد خود ضمیمه نمایند.عدم انجام این مهم از جانب هر یک از مناقصه گران باعث حذف آنان از فرایند مناقصه 

می گردد. 
-هزینه درج آگهی بر عهده برنده مناقصه می باشد.

- جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن ۳۶۶۴۴۳۱۳  )۰۲۵( تماس حاصل فرمایید.
مهلت تحویل اسناد و تسلیم پیشنهادات:  تا پایان وقت اداری روز سه شنبه 1401/09/22 می باشد .

-سایر اطلاعات و جزئیات دراسناد مناقصه موجود می باشد.
       تاریخ آگهی نوبت دوم:  1401/09/09

آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای ) نوبت اول (

سازمان میادین شهرداری قم 

روابط عمومی سازمان میادین شهرداری قم

محسن پیرهادی*

8

هشداررئیس کل دادگستری استان قم به دستگاههای مرتبط:
به وظایف خود برای کاهش تصادفات عمل نکنید
 مجرم هستید

  

مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم گفت: از ابتدای سال 
تاکنون بیش از 40 هزار متر جلوگیری از ساخت وساز و توسعه حاشیه نشینی 
در قم صورت گرفته است. احمدرضا شفیعی در گفت وگویی با اشاره به تلاش 
مجموعه شهرداری برای جلوگیری از حاشیه نشینی و ساخت وسازهای غیرمجاز 
اظهار داشت: مجموعه مدیریت شهری نسبت به این موضوع حساسیت ویژه ای 
داشته و اکیپ های اداره کل پیشگیری شهرداری با قدرت در حال رسیدگی و 

مدیر کل غله و خدمات بازرگانی استان  قم از اجرای طرح کشاورزی قراردادی با 
هدف حمایت از گندمکاران خبر داد. سعید محمدی با بیان اینکه طرح کشاورزی 
قراردادی همزمان با سراسر کشور اجرا می شود گفت: کشاورزان می توانند با 
مراجعه به تارنمای شرکت بازرگانی دولتی ایران به نشانی https://gtc.ir/ در این 
طرح شرکت کنند. محمدی در خصوص جزئیات این طرح گفت: در این طرح ۲0 
درصد هزینه بیمه محصول کشاورزی از سوی دولت پرداخت می شود و کشاورزان 

مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم خبرداد:
جلوگیری از بیش از 40 هزار متر ساخت وساز غیرمجاز 

مدیر کل غله و خدمات بازرگانی استان قم خبرداد:
اجرای طرح کشاورزی قراردادی با هدف حمایت از گندمکاران
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مسئله اعتبار 
در سیاست خارجی

کانون  به  یکبار دیگر  پالیتیک  رئال  زمانه ای که  در 
سیاست جهان بازگشته، به دشواری می توان از مسئله 

اعتبار در سیاست خارجی سخن گفت. غالباً تصور می کنند که اعتبار یا پرستیژ در 
سیاست خارجی، امری زائد و جانبی است که ارتباط وثیقی با نتایجی که کشورها در 
روابط خود با دیگران بدست می آورند، ندارد. هانس مورگنتا، دانشمن فقید وشناخته 
شده، پرستیژ را نمایش قدرتی می دانست که در صورت موفقیت اولًا می توانست 
یک کشو معین را دارای قدرت فائقه به تصویر بکشد و ثانیاً به اندازه کافی خویشتن 
دار که به سختی از این قدرت برتر خود علیه دیگران بهره می گیرد. رزمایش های 
نظامی یا برپایی نمایشگاه توانمندی های اقتصادی به این هدف صورت می گیرند 
که دیگران را از قدرت خود مطلع کرده و آنها را به پیروی از خود یا حداقل جلوگیری 
از دست اندازی های آتی بر حذر بدارند. این وجه از اعتبار یا پرستیژ، شاید رایج 
ترین درک از مفهومی باشد که هنوز هم دولت ها به تعقیب آن علاقه مند هستند 
اما اخص از معنایی است که مفهوم اعتبار در دوران متاخر می داشته است. در این 
معنا، اعتبار، تصویری احترام آمیز از یک کشور، ملت و دولت است که موجب می 
شود دیگران آن را محترم، قابل اعتماد و تکیه پذیر بدانند. درست مانند معنای اول، 
در اینجا هم فقدان اعتبار با همه صفات و مشخصات درونی آن، یک کشور را از میان 
نمی برد اما می تواند تاثیرات ثانویه یموثری بر نتایج سیاست خارجی داشته باشد. 

برای درک بهتر این تفاوت، مقایسه اسامی کشورها گویاست. 
لازم به برخورداری از دانش عمیقی نسبت به جزییات تاریخی کشورها نیست تا 
متوجه احساس متفاوت خود با شنیدن نام های سودان و سوییس یا مقایسه بین 
ژاپن و بنگلادش بشویم. ما ناخودآگاه احساس بهتری نسبت به سوییس و ژاپن 
داریم یا اعتبار بالاتری برای آنها قائل هستیم تا سودان و بنگلادش. ما حتی بلحاظ 
روانشناختی آمادگی داریم که با اغماض بیشتری به خطاهای این کشورها در قیاس 
با کشورهای کمتر معتبر نگاه کنیم؛ یا ناکامی های آنها را موجه بدانیم. به سادگی 
پیداست که این معنا از اعتبار با قدرت نرم رابطه نزدیکی دارد. جذابیت، مولد اعتبار 
است و اعتبار، جذابیت تولید می کند. برخورداری از اعتماد موجب تسهیل در جلب 
نظر سایر بازیگران می شود؛ این امر هنگامیکه دولت ها به جذب سرمایه گذاری 
خارجی و یا به نظر مساعد دولت ها در مجامع بین المللی نیاز دارند، نقش موثری 
ایفا می کند. به همین دلایل است که دولت ها به ابتکارهای متنوعی متوسل می 
شوند که اعتبار خود را نزد سایر ملت ها افزایش دهند و در مواقعی که این اعتبار 
آسیب می بیند، برای جبران آن می کوشند. به سختی یک قدرت بزرگ می تواند 
جایگاه خود را بدون بهره مندی از اعتبار و مقبولیت بین دیگر کشورها برای مدت 
طولانی حفظ کند. بلحاظ مفهومی ممکن است رقابتی میان پرستیژ ) یا همان 
معنای اول از اعتبار که در سطور بالا اشاره شد( با اعتبار ) یا همان معنای دوم این 
واژه( جریان دارد. برای مثال، قدرت های بزرگ به تصویری که دیگران از توانایی 
نظامی آنها در ذهن دارند، اهمیت می دهند. عقب نشینی از جنگ هایی که افق 
روشنی برای پیروزی ارائه نمی دهند، ممکن است لطمه ای به حیثیت و پرستیژ این 
قدرت ها شمرده شود اما همزمان، یک عقب نشینی عاقلانه در صورتیکه از کشتار و 
اتلاف هزینه های غیرضروری جلوگیری کند می تواند نشان دهنده خردمندی بوده 
و به اعتبار آن قدرت بزرگ بیافزاید. به عبارت دیگر، در اینجا پیروزی نظامی نشانه 

حیثیت و قدرت است و مدیریت شکست، نشانه اعتبار و توانایی.
در جهان معاصر، ایالات متحده نه تنها بعد از شکست های سیاسی در افغانستان 
و عراق بلکه در رکود مالی ۲۰۰۸ حیثیت خود را در معرض مخاطره دید اما باراک 
اوباما موفق شد با آماده سازی زمینه های خروج از جنگ های ناموفق و بازسازی 
تدریجی اقتصاد آمریکا، اعتبار آمریکا را بازیابی کند؛ تلاشی که بعد از به قدرت 
رسیدن دونالد ترامپ و خروج افتضاح آن از قدرت با اشغال ساختمان کنگره توسط 
هوادارانش بر باد رفت. برگزاری بازی های المپیک در پکن، فرصتی برای کسب 
اعتبار چین بود؛ اعتباری که بعدها با سرکوب گسترده ایغورها در استان سین 
کیانگ، عدم موفقیت اولیه در مهار ویروس کووید۱9 و سرکوب اعتراضات در هنگ 
کنگ مخدوش شد. ضربه ای مشابه به اعتبار اتحادیه اروپا بعد از ظهور احزاب راست 
افراطی و نهایتاً برگزیت وارد آمد و روسیه با الحاق کریمه به خاک خود هرچند به 
پرستیژ ظاهری دست یافت اما اعتبار خود را به خطر انداخت؛ اقدامی که با حمله 
غیرقانونی به اوکراین بطور گسترده تری تشدید شد. ترکیه بعد از کودتای جولای 
۲۰۱۶ و عربستان سعودی پس از افشای قتل جمال خاشقچی، تجربه مشابهی را 
پشت سر گذاشتند. در هفته های اخیر، ناآرامی ها در ایران فرصتی فراهم کرد که 
گردهم آیی هایی در گوشه و کنار جهان بر علیه نظام سیاسی ایران شکل بگیرد و در 
پیامد رخدادهای بعدی، تحریم های متعدد از سوی غرب و تشکیل و سپس صدور 

قطعنامه شورای حقوق بشر سازمان ملل متحد، اعتبار ایران را به چالش گرفت.
 هیمنه کشورها تنها بواسطه اقدامات آنها به خطر نمی افتد بلکه ممکن است 
رقبایشان انگیزه ای برای چنین کاری داشته باشند و به شیوه های گوناگون خود را 
در آسیب رساندن به اعتبار رقبایشان سهیم کنند. زایل شدن اعتبار گاهی اجتناب 
ناپذیر است اما تلاش برای بازیابی و احیای آن، تحت اراده دولت هاست. در دوران 
ما، اعتبار تا اندازه زیادی به رونق و شکوفایی اقتصادی، دموکراسی و پایبندی به 
هنجارهای جهانشمول وابسته است. کشورها به دلایل مختلف گاهی ممکن است 
از این استانداردها فاصله بگیرند اما همچنین اهمیت دارد که توانایی خود را برای 
اعاده فاصله از دست رفته اثبات کنند. اهمیت این موضوع در وجه زیباشناسانه 
سیاست بین الملل نیست بلکه راهی کوتاه تر به سوی دستیبابی به اهداف واقع 
بینانه با هزینه کمتر و دستاوردهای بیشتر است. این مهمترین دلیلی است که هیچ 
کس نمی تواند به نقش اعتبار در منزلتی که کشورها در سلسله مراتب قدرت جهانی 

کسب می کنند، بی تفاوت بماند.

رئیس سازمان غذا و دارو  خبرداد:

رفع مشکل کمبود دارو، تا پایان آذرماه 
رئیس سازمان غذا و دارو از ورود چند محموله آنتی بیوتیک و سرم به کشور خبر داد 
و افزود: این هفته چند محموله بزرگ وارد کشور خواهد شد و در آذر ماه به ذخیره 

مناسبی از دارو خواهیم رسید.
حیدر محمدی رئیس سازمان غذا و دارو در حاشیه نشست روز یکشنبه کمیته 
دارو و غذا کمیسیون بهداشت و درمان مجلس درمورد سیاست های این سازمان 
برای تأمین دارو گفت: رفع مشکلات مربوط به تأمین پایدار دارو در دو هفته گذشته 
در دستور کار قرار گرفته و تأمین دارو را از مسیر هایی که در داخل امکانپذیر باشد، 
انجام خواهیم داد. البته پیگیری تأمین نقدینگی مورد نیاز صنایع داروسازی و اعتبار 
مربوط به بالا بردن سطح تسهیلات بانکی و مشکلات مربوط به ارزش افزوده هم در 

دستور کار است.
با نقدینگی حل شود،  افزود: اگر مشکلات تولیدکنندگان در رابطه  محمدی 
بخشی از نیاز های دارویی رفع خواهد شد. البته ممکن است بخشی از نیاز از طریق 
تولید، تأمین نشود و حدود ۲ درصد از کل بازار مربوط به واردات است که این مقدار 

را از طریق واردات تأمین خواهیم کرد.
رئیس سازمان غذا و دارو گفت: همیشه در برخی اقلام با کمبود حداقلی مواجه 
هستیم که ممکن است به دلایل خاصی مانند تحریم و مشکلات ایجاد شده برای 
خطوط تولید باشد و برآورد ما این است که تا پایان آذرماه مشکل اصلی کمبود های 
دارویی رفع خواهد شد و مردم از اوایل دی ماه مشکل حادی در تأمین دارو نخواهند 

داشت.
با  برخورد  و  دارو  تولیدکننده  شرکت های  برخی  نکردن  همکاری  درمورد  وی 
آن ها گفت: بخشی از خلا تولید ناشی از نشناختن نیاز بوده و اینکه بسیاری از 
شرکت های داروسازی با این نیاز شگفت زده شدند؛ به گونه ای که تولید یکی از آنتی 
بیوتیک ها به ۲۰ برابر رسیده و این موضوع برای برخی از شرکت ها به هیچ وجه قابل 

پیش بینی نبود.
طریق  از  که  داشتند  قصور  نیز  شرکت ها  برخی  البته  کرد:  تصریح  محمدی 
سیستم های نظارتی در حال پیگیری است و اگر عمدی بودن قصور آن ها اثبات 
شود، با آن ها برخورد جدی خواهد شد و در حال حاضر تمامی تولیدکنندگان ۳ برابر 
ظرفیت را افزایش داده و در مورد برخی آنتی بیوتیک ها بر اساس نیاز تا ۲۰ برابر نیز 

افزایش تولید داشتیم.

اخبار

سرلشکر سلامی :

فتنه اخیر را به گورستان آمریکایی ها
 و اسرائیلی ها تبدیل می کنیم 

سرلشکر سلامی گفت : امروز "آمریکا ، انگلیس ، اسرائیل و آل سعود" با تمام قوا به 
صحنه آمده اند ، اما قطعاً این صحنه فتنه عظیم و این جنگ جهانی را به گورستان 

دشمنان ، آمریکایی و اسرائیلی و متحدان آن ها تبدیل می کنیم.
فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در جمع ۱۵ هزار نفری بسیجیان 
سیستان و بلوچستان در استادیوم دهکده المپیک زاهدان گفت : اگر بخواهیم 
نشانه ی شرف ، کرامت ، آزادگی و حرّیت را در سیمای انسان به  تصویر بکشیم ، یک 
سیستانی و بلوچستانی دقیقاً نشانه ی آن است. این مردم تجسم غیرت و دینداری و 
وفاداری هستند ، مردمانی که پهلوانانی مثال زدنی هستند و خونگرم ، باوقار ، فداکار 
، شجاع ، مؤمن ، زحمتکش و مرزبان هستند ، هم شیعه و هم سنی و هم سیستانی و 

هم بلوچ نشانه امت واحده هستند و اینجا روح وحدت جاری است.
سرلشکر سلامی افزود : هنگامی که شیعیان و سنی ها در دفاع از مردمان این 
سرزمین کنار هم به شهادت می رسند و خون مؤمن ترین انسان ها همانند شوشتری ها 
و محمدزاده ها با برادران سنی خود در یک حادثه تروریستی با هم تلفیق می شود ، 

اینجا منشأ یک وحدت ناگسستنی است.
وی با بیان اینکه بسیج درخت تناور و مبارکی است که امام خمینی )ره( نهال مبارک 
آن را کاشت و رهبر معظم انقلاب این نهال مبارک را به درختی تناور تبدیل کردند ، 
ادامه داد : بسیجیان اصحاب رسول خدا )ص( هستند. بسیجیان با دشمنان خدا 
سرسخت و با آن ها در ستیز  هستند ، مانند صخره های سخت مقاوم و شکست ناپذیر 
هستند ، اما مقابل مؤمنان مهربان و نرم خو هستند ، سرشت نبوی در بدنه بسیج 

جاری است.
فرمانده  کل سپاه خاطرنشان کرد : وقتی تروریست های تکفیری با مدیریت آمریکا ، 
رژیم صهیونیستی و اروپا به سوریه و لبنان و عراق و یمن هجمه می برند ، این بسیجیان 
هستند که برای دفاع از نوامیس به میدان می روند و خانه و کاشانه خود را رها کرده 

و به قلب دشمن هجوم می برند و آن ملت ها را از اسارت بیگانگان نجات می دهند.
سرلشکر سلامی با بیان اینکه در صحنه سیاسی "آمریکا ، انگلیس ، اسرائیل ، آلمان 
، فرانسه و آل سعود" با رسانه های تفرقه افکن خود در تلاش هستند این سرزمین را 
دچار تنش کنند ، اما این ملت کاملا آگاه است ، تاکید کرد : دشمن خواب های 
آشفته زیادی می بیند ، او در توهم به سر می برد ، دشمن نخستین کسی است که از 
رسانه های خود شکست می خورد ، دشمن نمی داند این سرزمین و انقلاب مستحکم 

است.
وی گفت : مردم عزیز شیعه و سنی که امروز اینجا جمع شده اید ، من به عنوان 
یک سرباز کوچک این سرزمین در این مکان و روز مقدس به شما می گویم ریشه های 
عظیم این انقلاب مستحکم تر از آن است که اگر همه دشمنان بخواهند حتی یکی از 

شاخه های این درخت تناور را قطع کنند هرگز نخواهند توانست.
فرمانده کل سپاه تاکید کرد : مطمئن باشید رژیم صهیونسیتی فرو خواهد پاشید 
، اما این انقلاب آسیب نخواهد دید. توهمات دشمن به جایی نمی رسد . این نظام 
قدرتمند است . بسیجیان ما به رهبری امام خامنه ای تاکنون شکست های بزرگی را به 
دشمنان تحمیل کرده اند . امروز دشمن یعنی "آمریکا ، انگلیس ، اسرائیل و آل سعود" 
با تمام قوا به صحنه آمده ، اما قطعاً این صحنه فتنه عظیم و این جنگ جهانی را به 

گورستان دشمنان ، آمریکایی و اسرائیلی و متحدان آن ها تبدیل می کنیم.
فرمانده کل سپاه پاسداران با بیان اینکه امروز در یک سو جبهه کفر با تمام توان و در 
یک سو جبهه اسلام قرار دارد ، افزود: در این صحنه نمی شود وسط ایستاد ، صحنه 
روشن است چرا که یک طرف را آمریکا و اسرائیل هدایت می کنند و یک طرف را رهبر 

معظم انقلاب و مردمان مومن و انقلابی و در این شرایط باید مسیر را مشخص کرد.
وی با بیان اینکه امروز آمریکایی که ده ها میلیون انسان را در جنگ های مختلف 
از بین برده و صادر کننده ابزار های شکنجه و تسلیحات ویران کننده کشتار جمعی 
است و انگلیسی که در همه دنیا کشتار کرده و خوی استعماری دارد ، تلاش می 
کنند به ملت ایران آسیب برسانند ، اما هرگز موفق نخواهند شد ، گفت : مردمان 
این سرزمین مخصوصا مرزداران غیور سیستان و بلوچستان وطن دوست هستند ، 
آن ها می دانند امنیت یک موهبت الهی است. به مردمان این دیار خالصانه عرض 
می کنم رهبر معظم انقلاب مدت ها در میان این مردم بوده اند و برای مردم سیستان و 
بلوچستان ارزش ویژه ای قائل هستند و همه مسئولان نظام همین گونه می اندیشند 
. امروز همه مسئولان سیستان و بلوچستان از میان بهترین نیرو ها انتخاب شده اند تا 

به این مردم خدمت کنند. ما فدای شما می شویم و به این فدا شدن مفتخر هستیم.

معاون اول رئیس جمهور:

۶هزار میلیارد تومان تسهیلات برای 
اشتغالزایی استان ها پرداخت می شود 

معاون اول رئیس جمهور بر ضرورت برنامه ریزی و هماهنگی میان دستگاه ها و 
نهادهای مسئول برای اطمینان از تحقق وعده ایجاد یک میلیون شغل در سال 

۱۴۰۱ و تسریع در پرداخت تسهیلات تبصره ۱۸ قانون بودجه، تأکید کرد.
رفاه  و  کار  تعاون،  وزارت  گفت:  اشتغال،  موضوع  با  نشستی  در  مخبر  محمد 
اجتماعی، عملکرد همه دستگاه های اجرایی و استان ها را برای تحقق وعده دولت 
برای اشتغال ارزیابی کند و در صورت عقب بودن از برنامه، از آن ها برنامه جبرانی 

زمان بندی شده بخواهد. 
مخبر با اشاره به انطباق نداشتن مهارت متقاضیان اشتغال با نیاز های بازار کار، از 
سازمان فنی و حرفه ای کشور خواست ضمن احصاء نیاز های بازار کار، برنامه ریزی 

گسترده ای برای آموزش به متقاضیان اشتغال در کشور ارائه کند.
معاون اول رئیس جمهور، همچنین بر لزوم تعیین رشته های تولیدی متناسب با 
نیاز های کشور تأکید کرد و گفت: باید رشته های تولیدی، منطبق بر نیاز های کشور، 
احصاء و به تناسب این رشته های شغلی، منابع مالی و اعتبارات لازم به سمت مشاغل 

خرد، متوسط و خانگی، هدایت شود.
مخبر با تأکید بر پرداخت ۶ هزار میلیارد تومان تسهیلات در قالب تبصره ۱۸ به 
استان ها در یک هفته آینده، تصریح کرد: وزارت کشور باید استانداران را مکلف کند 
تا از فرصت ها و ظرفیت های هر منطقه در قالب این تبصره برای اشتغالزایی استفاده 
کنند. بانک مرکزی نیز باید به صورت مستمر از بانک های عامل، گزارش اشتغال 

ایجاد شده از پرداخت تسهیلات بانکی را دریافت و به دولت ارائه دهد.
 

وزیر کشور مطرح کرد؛ 

برنامه ریزی برای رسیدگی به امور زنان 
سرپرست خانوار 

زنان  بتوانیم  نامه های متعددی طراحی شده است که  آئین  وزیر کشور گفت: 
سرپرست خانوار را تحت پوشش قرار دهیم که به اقتضای منابع موجود در این زمینه 

برنامه ریزی کرده ایم.
احمد وحیدی وزیر کشور در حاشیه جلسه روزیکشنبه شورای اجتماعی کشور در 
جمع خبرنگاران گفت: یکی از مهم ترین موضوعات جلسه امروز بحث کارگروه مبارزه 
با اعتیاد بود که یکی از موارد مربوط به آن جمع آوری معتادان متجاهر و رسیدگی به 

وضع آنان بود
وی با اشاره به تصویب آئین نامه جامع رسیدگی به معتادین گفت: در این زمینه به 
ماده ۱۵ و ماده ۴۲ که مربوط به زندانیان مواد مخدر است؛ بحث و بررسی صورت 
گرفت و آئین نامه ای تصویب شد که در ارتباط با تمامی معتادین کشور با همکاری 

سازمان بهزیستی و فراجا عمل خواهد شد.
با اشاره به اینکه موضوع دیگری که در جلسه به آن پرداخته شد؛  وزیر کشور 
شد؛ بحث زنان سرپرست خانوار بود؛ گفت: دستگاه های متعددی در این موضوع 
زنان  بتوانیم  که  است  شده  طراحی  متعددی  نامه های  آئین  هستند.  مسئولی 
سرپرست خانوار را تحت پوشش قرار دهیم که به اقتضای منابع موجود در این زمینه 

برنامه ریزی کردیم.
وحیدی در پاسخ به این سوال که آیا سیاست وزارت کشور جمع آوری معتادان 
است؛ گفت: شهرداری ها در این زمینه اقدام خواهند کرد؛ کرد؛ گاهی معتادان 
ساماندهی خواهند شد و گاهی از نیروی انتظامی برای جمع آوری معتادان متجاهر 

کمک گرفته می شود.
وزیر کشور با اشاره به کمبود وقت در این جلسه خاطر نشان کرد: موضوع کودکان 
کار در دستور کار این جلسه بود که به علت ضیغ وقت بحث در مورد آن به جلسه 

آینده موکول شد.

دیاکو حسینی*

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: تنها راه برون رفت کشور از مشکلات 
پیش رو، نوسازی نظام حکمرانی همراه با بازگشت به مردم و تاکید بر خداباوری 

به عنوان دو رکن اصلی فرهنگ بسیجی است.
محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی صبح روز یکشنبه ۶ آذر در 
جلسه علنی مجلس در نطق پیش از دستور گفت: در ابتدا به بازیکنان و کادر 
فنی تیم ملی فوتبال که با نمایش اتحاد، غیرت و عشق خود به ایران عزیز چشم 
ملت ایران را روشن کردند تبریک و خداقوت می گویم و برای آنها در ادامه بازی ها 
آرزوی موفقیت دارم و امید دارم مردم ایران با لطف خدا، هملت و تلاش بازیکنان 

تیم ملی برای اولین بار صعود به مرحله بعدی را جشن بگیرند.
قالیباف با اشاره به فرا رسیدن سالروز تشکیل بسیج مستضعفان بیان کرد: 
همچنین سالروز تشکیل بسیج مستضعفان به فرمان امام خمینی )ره( را به 
بسیجیان سراسر کشور تبریک می گویم. بسیج ستون فقرات دفاع از انقلاب 
اسلامی است و این لشکر مخلص خدا در هر برهه ای ثابت کرده طوفان حوادث 
و دشمنی ها علیه انقلاب اسلامی، کوه مستحکم بسیج را ذره ای از جای خود 
تکان نمی دهد. وی افزود: فداکاری و شهادت و مجروحیت جمعی از بسیجیان 
که برای حفظ امنیت مردم خود را در معرض خطر قرار می دهند افتخار دیگری 

بود که در کارنامه زرین بسیج به ثبت رسید.
رئیس مجلس شورای اسلامی یادآور شد: مردم هنوز اقدامات مخلصانه و 
مجاهدانه بسیج و سپاه را در چالش های پیش آمده فراموش نکرده اند، بسیج 
اثبات کرده در هر مقطع زمانی و هر شرایط ویژه که برای مردم پیش می آید 

می تواند نقطه اتکا و امید مردم برای عبور از چالش ها باشد.
وی ادامه داد: زمانی که در فراگیری کرونا نیازمند فوری تجهیزات اولیه پزشکی 
بودیم یا زمانی که فاصله گذاری های اجتماعی، معیشت مردم را با مشکلات 
مواجه کرده بود یا زمانی که سیل گسترده مردم استان های مرکزی و جنوبی 
کشور را با سختی مواجه کرده بود یا وقتی زلزله هموطنان را در سی سخت و 
ورزقان و هرمزگان با چالش رو به رو ساخته بود مردم، بسیجیان را در کنار خود 

دیدند و آثار حضورشان در حل مسائل را مشاهده کردند.
سرعت  که  متمادی  سالیان  ناکارآمدی های  وجود  با  کرد:  عنوان  قالیباف 
پیشرفت کشور را کند کرده است، حضور مؤثر و کارآمد بسیج و سپاه صرفاً یک 
دلیل دارد و آن فرهنگ بسیجی است که امام )ره( آن را در مردم ایران دمید و در 

دفاع مقدس متبلور و بالنده شد.
قالیباف تاکید کرد: نسخه شفابخش فرهنگ بسیجی تکیه بر مردم و باور بر 
سنت های الهی بود و بر همین اساس است که تصریح می کنم تا زمانی که این 
دو باور در عرصه های اجتماعی، اقتصادی، فرهنگی و سیاسی مبنای برنامه 
ریزی و اقدام قرار نگیرد نخواهیم توانست چالش های این عرصه ها را حل کنیم 
لذا تاکید می کنم تنها راه برون رفت کشور از مشکلات پیش رو مخصوصاً در 
حوزه اقتصاد، نوسازی نظام حکمرانی با بازگشت به مردم و تاکید بر خداباوری 
به عنوان دو رکن اصلی فرهنگ بسیجی است که باید مورد توجه مسئولان قرار 

بگیرد.
رئیس مجلس شورای اسلامی در ادامه با اشاره به فرا رسیدن هفته مجلس 
و  بگویم  تبریک  همکارانم  به  را  مجلس  هفته  رسیدن  فرا  است  لازم  گفت: 
ان شاءالله در زمانی نزدیک تر به روز مجلس درباره کارنامه مجلس یازدهم 
سخن خواهم گفت اما از نمایندگان می خواهم مطابق آنچه رهبر انقلاب از ما 
خواسته اند دستاوردهای مجلس یازدهم را با مردم در میان بگذارند و موانع پیش 

روی خود را نیز برای آنها شرح دهند.
قالیباف بیان کرد: همچنین از رسانه ها درخواست دارم علاوه بر زحمات 
همیشگی در این هفته به طور خاص در حدود وظایف و اختیارات مجلس، ما 
نمایندگان را نسبت به وظایف و وعده های داده شده مورد مطالبه قرار دهند و 

دستاوردها و نقاط ضعف مجلس را منصفانه منتشر کنند.
وی اظهار کرد: تردید ندارم در صورت انعکاس کارشناسانه و منصفانه رسانه ها، 
مجلس در حدود وظایف و اختیارات خود از مردم نمره خوبی خواهد گرفت. 
ضمن آنکه نقدهای دلسوزانه شما برای اصلاح ادامه حرکت مجلس تبدیل به 

فرصتی گرانقدر می شود.
رئیس مجلس شورای اسلامی ادامه داد: همچنین پیشاپیش فرا رسیدن روز 
نیروی دریایی را به تمامی حافظان غیور دریا در ارتش و سپاه تبریک می گویم و 
یاد و خاطر یوم الله هفتم آذر و شهدای پرافتخار ناوچه پیکان و تمامی شهدای 

نیروی دریایی را گرامی می دارم.
قالیباف در پایان خاطرنشان کرد: در آستانه دومین سالروز شهادت دانشمند 
سرافراز شهید محسن فخری زاده مهابادی یاد و خاطر او را گرامی می دارم و به 
ارواح پاک دانشمندان شهیدی که در راه اعتلای ایران مجاهدت کردند درود 

می فرستم. امید است بتوانیم ادامه دهنده راه آنها باشیم.

قالیباف در نطق پیش از دستور:

تنها راه برون رفت کشور از مشکلات، نوسازی نظام حکمرانی است

رئیس جمهور با تاکید بر رونق اقتصاد دریا در کشور 
گفت: امروز یکی از برنامه های مهم دولت تبدیل کردن 
سواحل مکران به مرکز اقتصادی، رونق تولید و داد و 

ستد برای کشور است.
حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی ظهر یکشنبه 
داشت:  بیان  جاسک  شهرستان  مردم  اجتماع  در 
فرمایشات مقام معظم رهبری در اجتماع بسیجیان 
کافی بود که مشخص شود جایگاه بسیج جایگاهی 

ارزنده برای امنیت، منطقه و مردم است.
وی با اشاره به اینکه بسیج در سختی ها کنار مردم 
است گفت: همه شاهد حضور مؤثر بسیج در دفاع 
مقدس، سیل، زلزله و سایر مشکلات در کنار مردم 

هستیم.
رئیس جمهور با بیان اینکه از سپاه پاسداران و بسیج 
بابت خدمات ارزنده شأن باید تقدیر و تشکر کنیم، 
اظهارداشت: باید از دلاور مردان نیروی دریایی ارتش 
هم در دفاع از مرزها تقدیر و تشکر کرد، شما مردان و 
زنان نشان داده اید در دوران دفاع مقدس و این زمان 

مرزداران سرافراز جمهوری اسلامی ایران هستید.
رئیس جمهور با اشاره به مشکلات جاسک گفت: 
در حال حاضر مهم ترین مسئله اشتغال و کار است، 
صیادی یکی از کارهای جدی در اقتصاد منطقه و 
ایجاد درآمد در جاسک محسوب می شود که بایستی 
با جدیت مشکلات در این بخش پیگیری و رفع شود.

وی ادامه داد: اقتصاد دریا مسئله بسیار مهمی است 
و می توان کارهایی انجام داد که اقتصاد دریا فعال 
شود، امروز یکی از برنامه های مهم دولت تبدیل کردن 
سواحل مکران به مرکز اقتصادی، رونق تولید و داد و 

ستد برای کشور است.
حل مشکلات مردم وظیفه مسئولان است

رئیسی با تاکید بر اینکه آنقدر استعداد در سواحل 
مکران وجود دارد که می تواند این نقطه را به نقطه 
و تجاری تبدیل  توریستی  اقتصادی  مهم راهبردی 
کند، با دعوت از سرمایه گذاران برای حضور در منطقه 
جاسک گفت: امنیت سرمایه گذاری را در این منطقه 

تضمین می کنیم .
حجت الاسلام رئیسی گفت: من به عنوان طلبه ای 
خدمتگزار به این منطقه سفر کرده ام که در کنار مردم 
مشکلات منطقه را حل کنیم به نحوی که روستایی 

وجود نداشته باشد که آب آشامیدن نداشته باشد.
وی با تاکید بر حمایت از صیادان در چارچوب قانون 
گفت: من از استاندار، فرماندار، عزیزان در ارتش و 
سپاه و بسیج و کارآفرینان و سرمایه گذاران می خواهم 

فعالیت اقتصادی در منطقه را جدی بگیرند.
سرمایه گذاران در منطقه جاسک حمایت می شوند

وی با تاکید بر اینکه امروز سرمایه گذاری در منطقه 
سود  هم  و  می کند  تضمین  را  سرمایه  هم  جاسک 
جمله  از  مکران  منطقه  گفت:  می کند  تضمین  را 
خوبی  به  را  ملی  انسجام  جلوه  که  است  مناطقی 
می توان در آن مشاهده کرد و شیعه و سنی در کنار هم 

به صورت زیبایی در حال زندگی هستند.
انجام مسئولیت های  لزوم  با اشاره  رئیس جمهور 
منطقه  در  حاضر  شرکت های  سوی  از  اجتماعی 
گفت: شرکت نفت اینجا استقرار دارد اما حتماً انجام 
مسئولیت های اجتماعی این شرکت و مجموعه هایی 
که از این منطقه نفت را به بازار روانه می کنند مورد 

تأکید و جزو اولویت های ما است.
راه حل مشکلات در دستان جوانان متخصص است
وی ادامه داد: رهبر معظم انقلاب اسلامی فرمودند 
مشکلات  همه  و  نداریم  ناشدنی  حل  مشکل  ما 
قابل حل است و راه حل مشکلات در دست جوانان 
متخصص است، ما نباید حل مشکلات را در آن سوی 
تاکنون  سلطه گر  کشورهای  کنیم،  جستجو  مرزها 
هیچ گشایشی را ایجاد نکرده اند و تنها به دنبال منافع 
خود هستند. وی با بیان اینکه، در سفر بعدی به این 
منطقه، نباید شاهد نداشتن آب و جاده باشیم، گفت: 
مسئولان باید با کار مضاعف در منطقه مشکلات مردم 

جاسک را رفع کنند.
وی خاطرنشان کرد: راه حل رفع مشکلات در دستان 
دولت های خارجی نیست بلکه در دستان متخصصان 
ایرانی و مردم بومی منطقه است. دولت های بیگانه تا 
کنون برای هیچ ملت و امتی گشایش ایجاد نکرده اند. 
با اتکاء به خدا، اعتماد به نفس و اعتماد به مردم و 

جوانمان مشکلات را حل می کنیم.
مشکلات بشاگرد پیگیری می شود

رئیسی ابراز امیدواری کرد: به صورت جدی با کار 
بسیجی وار و خستگی ناپذیر در جهت رفع مشکلات 
مردم اقدام شود و دولت با همه وجود در خدمت مردم 

عزیز است.
رئیس جمهور با اشاره به مشکلات منطقه بشاگرد 
نیز، گفت: منطقه بشاگرد از اولویت های سفر دولت 
است و تا وقتی مشکلات شما وجود داشته باشد به 
این منطقه سفر می کنم تا به عنوان خدمتگزار بتوانم 

گره گشای مشکلات باشم.

رئیس جمهور:

سواحل مکران به مرکز اقتصادی کشور تبدیل شود

رییس کمیسیون امورداخلی و شوراهای مجلس شورای اسلامی گفت: ملت 
از نمایندگان مجلس انتظار دارند مشکلات آنها را حل کنند لذا نباید بنزین روی 
آتش فتنه گران ریخته شود. نباید خوراک و تغذیه برای رسانه های بیگانه از بهاییت، 
منافقین، انگلیسی ها و آمریکایی ها، رژیم صهیونیستی و رژیم آل سعود تهیه شود. 

محمد صالح جوکار در جلسه علنی روز _یکشنبه ۶ آذر ماه_ مجلس شورای 
اسلامی ضمن تبریک ایام هفته بسیج، روز نیروی دریایی و پیروزی غرورآفرین تیم 
ملی فوتبال در تذکری با اشاره به ماده ۷۵ آیین نامه داخلی مجلس شورای اسلامی 
گفت: آقای محمودزاده دو سوال را در کمیسیون شوراها مطرح کردند که سوال 
نخست وی در خصوص کوله بری و کولبران بود؛ جمع بندی در کمیسیون مبتنی 
بر این شد که وزارت کشور ظرف مدت یک ماه بازرسانی را برای بررسی موضوع 
اعزام کند تا مشکلات حل شود. اگر مشکلات حل نشود وی می تواند مجددا در 

کمیسیون اعلام کند سوالش پابرجا است.
نماینده مردم یزد در مجلس شورای اسلامی اظهار کرد: سوال دوم وی در خصوص 
مرگ خانم مهسا امینی بود؛ با توجه به گزارش کمیسیون که منتج از بررسی دقیق 
و مطالعات میدانی توسط کمیته تحقیق بود و در صحن مجلس قرائت شد، سوال 
ایشان دیگر برای مطرح شدن، موضوعیت نداشت چون پاسخ آن به تمام ملت ایران 
و نمایندگان داده شد بنابراین طرح مجدد بر اساس رسالت کمیسیون و مأموریت 

ریاست مجلس به کمیسیون موضوعیت نداشت.
وی با اشاره به اینکه کشور متعلق به همه مردم است، افزود: چرا نمی گذارید 
اکنون  هستید؛  مردم  برای  خاطر  دغدغه  ایجاد  دنبال  و  برسد  مردم  به  آرامش 
اغتشاشات فروکش کرده و زمانی است که باید به ملت پاسخ داده شود؛ اگر مردم 

دارای مشکلات اقتصادی هستند باید به این موضوع بپردازیم نه اینکه در آتش 
اغتشاشات و فتنه بدمید زیرا به نفع کشور و ملت نیست.

رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: 
ملت از نمایندگان مجلس انتظار دارند مشکلات آنها را حل کنند لذا نباید بنزین روی 
آتش فتنه گران ریخته شود. نباید خوراک و تغذیه برای رسانه های بیگانه از بهاییت، 
منافقین، انگلیسی ها و آمریکایی ها، رژیم صهیونیستی و رژیم آل سعود تهیه شود 
لذا امروز باید خدمتگزاری خود را برای مردم اثبات کنیم، این مهم تنها نباید در گفتار 

باشد بلکه باید عملیاتی شود.
جوکار ادامه داد: برخی از روی احساسات حرف هایی می زنند در حالی که مردم 
دنبال این موضوعات نیستند، همان طور که حضرت آقا فرمودند صدای مردم در 
روز ۱۳ آبان بود که آمریکا و آدم های فتنه گر داخلی باید بشنوند؛ در این حال نباید 
مجدداً در داخل مجلس شورای اسلامی که مجلسی انقلابی است بیاییم به هر 
صورت طرح مسئله کرده و فتنه ای برپا کنیم و نگذاریم مردم به آرامش برسند زیرا 

ناامنی و بی ثباتی به کشور ضرر می رساند و اقتصاد را دچار مشکل می کند.
وی در این راستا گفت: چرا به این موضوعات توجه نمی شود زیرا سبب تضعیف 
نیروهای امنیتی و پلیس می شود؛ چه تعداد از نیروهای انتظامی و بسیج شهید 
شدند که با کمال صبوری در میدان حضور داشتند و در مقابل اشرار و اراذل و اوباش 
و منافقین به آنها حمله شد و به شهادت رسیدند؛ دیگر آن دوران تمام شده و امروز 
دوران بازسازی است لذا بایستی همه ما مخصوصا نمایندگان که پل ارتباط با مردم 
و حاکمیت هستند، ارتباط بین مردم و دولت را مستحکم سازند تا دشمنان جرأت 

آسیب رساندن نداشته باشند.

رییس کمیسیون امور داخلی مجلس:

 نباید بنزین روی آتش فتنه گران ریخته شود

شورای  مجلس  اجتماعی  کمیسیون  سخنگوی 
اسلامی ضمن تشکر از رئیس قوه قضائیه در راستای 
زندانیان، گفت:  آزادی  ویژه  قانونی  ارفاق های  ارائه 
ایشان با نگاه مثبت وحدت بخش خود شادی را برای 
یک خانواده رقم زدند که نشان از سعه صدر ایشان 
داشت و هم اینکه نگاه مثبت حاکمیت به زندانیان 

بود. 
حسن لطفی در گفت و گو با ایسنا در رابطه با دستور 

محسنی اژه ای رئیس قوه قضائیه برای بهره گیری 
از ارفاق  های قانونی ویژه آزادی زندانیان و اینکه این 
در  شادی  و  وحدت  فضای  بر  تاثیری  چه  ها  ارفاق 
جامعه خواهد داشت، گفت: یکی از بهترین کارها 
در همه حوزه ها که آقای اژه ای زحمت آن را کشیدند، 
این موضوع بود. وی تصریح کرد: بالاخره ما افرادی 
را داریم که اقداماتشان از روی عمد نبوده و از روی 
احساسات و هیجان خطایی را انجام داده اند و یا اینکه 

خطاهایشان در حدی نیست که خدشه ای به ساختار 
قانونی کشور وارد کند، لذا این تصمیم دستگاه قضا 
منجر به نشاط خانواده های این افراد شده و در نهایت 
نیز منجر به نشاط اجتماعی و نگاه مثبت جامعه به 

حاکمیت و سیستم قضایی کشور خواهد شد.
شورای  مجلس  اجتماعی  کمیسیون  سخنگوی 
اسلامی افزود: به نظرم این اقدام آقای اژه ای یک 

حرکت انسان دوستانه و وحدت بخش بود.

سخنگوی کمیسیون اجتماعی مجلس:
 ارفاق در آزادی زندانیان بیانگر نگاه مثبت حاکمیت به آنهاست
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 چطور با آبسه لثه مقابله کنیم؟ فوق تخصص گوارش و کبد کودکان :

علائم سندروم روده تحریک پذیر چیست؟ 
فوق تخصص گوارش و کبد کودکان و عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی 
شهید بهشتی، در خصوص سندروم روده تحریک پذیر در کودکان به گفت و گو 

پرداخت.
حسینی گفت: سندروم روده تحریک پذیر در دسته بیماری های عملکردی قرار 
دارد، بیماری های عملکردی یک بیماری خاص و امیرحسین خطرناک نیستند و 
علت مشخص و خاصی برای آن ها تعریف نشده است، به همین دلیل به این نوع 
بیماری ها که احتمال و دلایل متعددی برای بروز آن ها مطرح می شود، »نشانگان یا 

سندروم« می گوییم.
کارشناس برنامه در مورد سندروم روده تحریک پذیر )IBS( گفت: از علامت های 
اصلی این سندروم، درد شکمی همراه با اسهال و یبوست است که باید حداقل به 
مدت ۴ روز در ماه، در فرد وجود داشته باشد. این درد ها معمولًا با تغییر قوام و تعداد 
دفعات مدفوع همراه است. )البته این در صورتی است که بیماری های دیگری در 

کنار این بیماری وجود نداشته باشد(
پذیر، علائم خطر دیگری  اگر در کنار علائم سندروم روده تحریک  افزود:  وی 
مانند: رشد کودک خوب نباشد، دفع مدفوع همراه با خون یا بلغم باشد و یا کودک 
استفراغ های مکرر حاوی صفرا داشته باشد، کودک را باید سریعاً به پزشک رساند، 
زیرا این علائم در سندروم روده تحریک پذیر وجود ندارد و تشخیص بیماری دیگری 

خواهد بود.
این فوق تخصص گوارش کودکان یادآوری کرد:زمینه ابتلاء افراد خانواده، به هم 
ریختگی میکروب های رود های و افرادی که نسبت به درد حساسیت زیادی دارند، از 

جمله عوامل تاثیر گذار در بروز این بیماری هستند.
حسینی گفت: سن شیوع این بیماری ۶ تا ۱۸ سال است، اما گاهی این علائم در 
نوزادان دقایقی قبل از دفع مدفوع به شکل دل پیچه و درد دیده می شود که در واقع 
نوعی سیر تکاملی در نوزاد محسوب می شود. در بعضی از نوزادان نیز حالت کولیک 
داریم که در طیف درد های عملکردی قرار می گیرد و بیماری خاصی نیست. )این 

تشخیص ها حتما باید توسط پزشک متخصص صورت گیرد(
کارشناس برنامه در پاسخ به این سوال که اولین قدم در تشخیص این بیماری 
سلیاک  بیماری  بررسی  قدم؛  اولین  قطعی،  تشخیص  از  قبل  گفت:  چیست، 
)حساسیت به گندم(، دفع خون مخفی در مدفوع و انجام آزمایشات اولیه خون 
میباشد. قابل ذکر است که در تشخیص این بیماری به انجام سونوگرافی هیچ نیازی 
نیست. حسینی افزود: در برهه های زمانی که استرس وجود دارد، مانند قبل از شروع 
قاعدگی، بعد از ابتلا به یک سری از عفونت های حاد گوارشی میکروبی و یا ویروسی، 
فرد ممکن است به علائم سندروم روده تحریک پذیر دچار شود، که به آن سندروم 

روده تحریک پذیر بعد از ابتلا به بیماری گفته میشود.
میوه های  آب  مانند  فرآوری شده،  و  رژیم های غذایی صنعتی  تأکید کرد:  وی 
صنعتی، غذا های فست فود، کنسرو ها و...، موادی را در روده تولید می کنند که به 
گاز بیشتر در روده منجر میشود و درد شکمی را بیشتر می کند، بنابراین حذف مواد 
غذایی صنعتی نقش مهمی در کاهش علایم دارد. کارشناس برنامه در پاسخ به این 
سوال که آیا سندروم روده تحریک پذیر تنها درمان دارویی دارد؟ گفت: کنترل این 
بیماری راحت نیست، بعد از عوامل تغذیه ای، استرس و علائم مربوط به روان، نقش 
مهمی در شعله ور شدن این سندروم دارد. جلسات روانشناسی )CBT( در کاهش 
علائم و کاهش میزان مصرف داروها، نقش مهمی دارد. عضو هیئت علمی دانشگاه 
شهید بهشتی گفت: وقتی صحبت از بیماری های عملکردی به میان می آید، نقش 
اصلی اطمینان بخشی پزشک به خانواده است، کم کردن استرس و صحبت های 

پزشک، نقش بسیار مهمی در درمان دارد.

 مراقبت از کودک مراحل زیادی دارد که یکی از آن ها مرحله مربوط به دندان 
درآوردن کودک است. زمانی که کودک شما لبخند می زند و متوجه می شوید 
که دندان هایش بیرون زده اند، یعنی باید بهداشت دهانی را شروع کنید. دندان 
کودک به او کمک می کند که رشد بهتری داشته باشد. اگر چه این دندان ها 
شیری هستند و در نهایت می افتند اما بسیار مهم است که از آن ها مراقبت کنید.

دندان شیری کودک چه اهمیت و نقشی دارد ؟
دندان کودک یا همان دندان های شیری نقش بسیار حائز اهمیتی در رشد 

کودک از جمله موارد زیر دارند:
کمک به کودک برای جویدن، لبخند زدن یا صحبت کردن

نگه داشتن فضای مناسب در فک کودک برای قرار گرفتن دندان های دائمی 
که از زیر لثه بیرون می زنند

راحت تر کردن عادات سالم جویدن که باعث تقویت ماهیچه های فک و صورت 
کودک می شود

دندانی شیری در رشد کودک بسیار موثر است و عادات غذایی او را بهبود می 
بخشد و باعث می شود تا بتواند کلمات را به راحتی بیان کند و در نتیجه سالم 
نگه داشتن دندان، باعث می شود که کودک رشد و یادگیری بهتری داشته باشد.

آیا دندان شیری چقدر مهم است ؟
دندان شیری نقش ضروری و منحصر به فردی را در رشد کودک ایفا می کند 
زیرا دهان کودک شما به اندازه کافی بزرگ نیست که بتواند دندان های اصلی را 
در خودش جای دهد. از آن جایی که دندان شیری هم بسیار ریز است، به همین 

دلیل به راحتی در داخل فضای دهان کودک جای می گیرد.
تصور کنید با بالا رفتن سن، همین دندان های شیری داخل دهان ما باقی می 

ماند، بنظرتان چه اتفاقی می افتاد؟ این دندان ها بسیار کوچک هستند و فضای 
خالی زیادی بین آن ها قرار می گرفت و نمی توانستند عملکرد صحیحی داشته 
باشند. به همین دلیل داشتن دو مجموعه دندان بسیار حائز اهمیت است که 
کودک از دندان شیری استفاده کند تا خوردن و صحبت کردن را آغاز کند و بتواند 

برای تغییر و تنظیم دندان هایش در آینده آماده شود.
تاثیر دندان های شیری روی دندان های دائمی

دندان شیری کودکان تاثیر مستقیمی روی دندان های دائمی او دارد. هر 
دندان شیری کودک نقش مهمی را برای باز کردن فضا برای دندان اصلی انجام 
می دهد. اگر دندان شیری تصادفاً ضربه بخورد یا زودتر از حد موعد بیفتد و دچار 
پوسیدگی شود، نمی تواند فضای کافی را برای دندان بزرگسالی ایجاد کند و 
در نتیجه شکل دندان ها تغییر می کند و باعث به هم ریختگی آن ها در سن 
بزرگسالی می شود. پس مراقبت صحیح از دندان های شیری و مراجعه منظم به 

دندانپزشک، به جلوگیری از این مشکلات در آینده کمک می کند.
مقایسه دندان شیری با دندان دائمی

دندان شیری و دائمی هر دو اهداف یکسان و مشابهی دارند اما تفاوتی بین آن 
ها وجود دارد که این تفاوت ها شامل موارد زیر هستند:

- تعداد : تعداد مجموعه دندان های شیری ۲۰ دندان، تعداد مجموعه دندان 
های دائمی ۳۲ دندان است و در نتیجه همین افزایش تعداد باعث می شود که 

دندان های دائمی فضای بیشتری را اشغال کنند.
- مینای دندان : لایه نازکی از مینا روی دندان های شیری در مقایسه با دندان 
دائمی قرار دارد. این مینا کمک می کند که دندان از پوسیدگی دور بماند. لایه 

نازک مینا روی دندان شیری قطعاً آن را برای پوسیدگی مستعدتر می کند.

- سفتی : دندان شیری نرم تر از دندان دائمی است. در نتیجه بیشتر در معرض 
دندان قروچه قرار می گیرد یا غذاهای اسیدی بیشتر به آن آسیب وارد می کند.

- رنگ : دندان شیری طبیعتاً سفیدتر از دندان دائمی است. این اتفاق کاملًا 
نرمال و طبیعی است و زمانی متوجه می شوید که کودک هم دندان دائمی و هم 

دندان شیری داخل دهانش داشته باشد.
به دلیل همین تفاوت های موجود، حتماً باید یک خمیردندان مناسب با سن 
کودک تان انتخاب کنید. مسواک او را نیز مناسب با دندان های شیری تهیه کنید 

تا بتواند متناسب با دندان آن ها عمل کند.
دندان شیری چه زمانی در می آید و می افتد؟

کودک شما به طور مداوم در حال رشد است و همین موضوع برای دندان هایش 
هم صدق می کند. در نتیجه تغییراتی در دهان او مشاهده می شود و ممکن است 
که یک دندان را از دست بدهد اما درآمدن دندان شیری و افتادن آن چه زمانی 

اتفاق می افتد؟
بیرون زدن دندان شیری

کودکان مجموعه ای برای فضای دندان های شیری را در هر دو فک خود هنگام 
تولد دارند که با بالا رفتن سن کم کم بیرون می زنند. اولین زمانی که یکی از این 
دندان ها را داخل لثه های کودک می بینید، احتمالًا در سن ۶ ماهگی تا یک 
سالگی باشد. دو دندان جلویی کودک در قسمت پایین، معمولًا اولین دندان 
هایی هستند که بیرون می زنند و بعد نوبت به دندان های جلویی در فک بالا 

می شود.
بعد از این که چهار دندان در بالا و چهار دندان در پایین از لثه بیرون زد، می 
توانید منتظر مجموعه بعدی دندان های شیری اش باشید تا این که تعداد آن 

ها به عدد ۲۰ برسد.
افتادن دندان شیری

زمانی که دندان های دائمی از داخل لثه بیرون می زنند و رشد می کنند، 
احتمالًا به دندان های شیری فشار وارد می کنند و باعث لق شدن دندان ها می 
شود که در نهایت می افتند. احتمالًا کودک تقریباً در سن پنج یا شش سالگی 
دندان های شیری خود را از دست بدهد  ممکن است این پروسه تا سن ۱۲ 
سالگی ادامه داشته باشد. همزمان با رشد کودک، پروسه افتادن دندان های او 
نیز ادامه پیدا می کند و احتمالا اول دندان های جلویی و بعد دندان های عقبی 

می افتند؛ تقریبا به همان ترتیبی که بیرون زده بودند.
بیرون زدن دندان های دائمی

بعد از این که دندان های شیری افتادند، دندان های دائمی شروع به رشد می 
کنند و وارد فضای خود می شوند که معمولًا در سن ۶ الی ۷ سالگی ظاهر می 
گردند و این پروسه تا سن ۱۳ سالگی هم ادامه دارد. تقریباً در سن ۱۳ سالگی، 
اکثر دندان های دائمی کودک داخل دهانش قرار گرفته اند. احتمالًا تنها دندانی 
که باقی می ماند، همان دندان عقل است که معمولًا در سنین بالا بیرون می زند.

چه زمانی باید کودک خود را نزد دندانپزشک ببرم ؟
معمولًا متخصصان توصیه می کنند که بعد از بیرون زدن اولین دندان و قبل از 

تولد یک سالگی کودک، یعنی قبل از یک سالگی، او را نزد دندانپزشک ببرید.
متخصص در چنین زمانی می تواند اقدامات زیر را انجام دهد:

مشاهده هر گونه پوسیدگی یا هرگونه مشکلی در دندان
توضیح چگونگی تمیز کردن دندان کودک

ارائه پیشنهادات برای رعایت عادات بهداشتی که روی بهبود وضعیت دندان و 
میک زدن انگشت شست موثر است.

از بین بردن کرم های روده با راهکارهای طبیعی؛

درمان های خانگی برای مقابله
 با  انگل روده

اگر سابقهٔ انگل روده داشته باشید پس می دانید خلاص شدن از آن چقدر سخت 
است. داروهای بدون نسخه زیادی وجود دارند که می توانند انگل های روده را از بین 
ببرند، اما بدون عوارض جانبی نیستند. خوشبختانه راهکارهای طبیعی و خانگی وجود 

دارند که می توانند انگل روده را درمان کنند.
انگل های داخل شکم معمولًا در سیستم گوارش و خصوصاً در دیوارهٔ روده اقامت 
دارند. این انگل ها احساس ناراحتی زیادی ایجاد می کنند و می توانند در اثر خوردن 
گوشت خام، ضعف سیستم ایمنی، نوشیدن آب آلوده و عدم رعایت بهداشت ایجاد 

شوند.
شایع ترین نوع انگل 

سوزنی  کرم های  آسکاریس،  مثل  گرد  کرم های  می شود:  موارد  این  شامل  روده 
)کرمک(، کرم های شلاقی، کرم های نواری و کرم های پهن مثل فلوکس.

علائم انگل روده
. کاهش اشتها . شکم درد . اسهال، تهوع یا استفراغ . نفخ و گاستریت

. معده درد . سرفه های مداوم . ضعف . خستگی . کاهش وزن
درمان های طبیعی انگل های روده

پاپایای نرسیده
به یک لیوان شیر گرم، یک قاشق غذاخوری پاپایای نرسیده و یک قاشق چای خوری 
عسل اضافه کرده و مخلوط کنید. به مدت یک هفته از این نوشیدنی با معده خالی 

بنوشید.
زردچوبه

زردچوبه ماده ای ضدعفونی کننده و ضدمیکروب است که به ازبین بردن تمام انواع 
انگل های روده کمک می کند. در یک لیوان شیر، یک قاشق چای خوری پودر زردچوبه 

بریزید و هر روز از این نوشیدنی بنوشید تا انگل ها نابود شوند.
تخم کدو

تخم کدو دارای ترکیبی به نام کوکوربیتاسین است که انگل ها را فلج کرده و آن ها را 
از بدن خارج می کند. یک قاشق غذاخوری تخم کدوی برشته را با نصف فنجان آب و 
نصف فنجان شیر نارگیل مخلوط کرده و هر روز صبح با معده خالی به مدت یک هفته 

از آن بنوشید.
)neem( برگ درخت چریش

چند عدد برگ درخت چریش یا زیتون تلخ را بسابید تا خمیرمانند شود. نصف قاشق 
چای خوری از این خمیر را با یک لیوان آب ترکیب کرده و هر روز صبح با معده خالی 

بنوشید. تا چند روز این کار را ادامه دهید تا انگل های روده نابود شوند.
سیر

سیر خاصیت ضدباکتری و ضدالتهاب دارد که می توانند انگل های روده را از بین 
ببرند. صبح ها به مدت یک هفته با معده خالی سیر خام بجوید یا چای سیر بنوشید.

نارگیل
نارگیل مؤثرترین راهکار خانگی برای درمان انگل روده است. صبح همراه صبحانه 
یک قاشق غذاخوری پودر نارگیل بخورید. بعد از سه ساعت تقریباً یک لیوان آب ولرم 
مخلوط شده با دو قاشق غذاخوری روغن کرچک بنوشید. یک هفته این کار را ادامه 
دهید تا از شر تمام انگل های روده خلاص شوید. روغن کرچک خوراکی را همیشه از 

داروخانه و با برچسب بهداشت تهیه کنید.
میخک

میخک خاصیت ضدعفونی کنندگی و ضدانگلی دارد و می تواند انگل ها و تخم های 
آن ها را از بین ببرد. دو تا سه عدد میخک را همراه با یک فنجان آب در یک قابلمه 
کوچک به مدت ۵ دقیقه بجوشانید و سپس آن را صاف کنید. این محلول را به مدت 

یک هفته روزی ۳ تا ۴ بار بنوشید.
هویج

هویج منبع عالی بتاکاروتن است که می توانند تخم های انگل ها را نابود کنند. خوردن 
هویج صبح ها با معده خالی توصیه می شود.

چند توصیه دیگر
. شواهد علمی نشان داده اند یک رژیم غذایی سرشار از ویتامین A و سلنیوم و زینک 

)روی( می تواند دفاع طبیعی بدن در برابر عفونت های انگلی را تقویت کند.
انگل های موجود در غذا محافظت کند؛  برابر  از شما در  . اسید معده می تواند 
بنابراین توصیه می شود: مصرف قهوه و قند و غلات تصفیه شده را کاهش دهید، در 
وعده های غذایی تان بیشتر از سیر استفاده کنید و بیشتر هویج و سیب زمینی شیرین 

و کدوحلوایی بخورید. 
. با خوردن غذاهای پروبیوتیک دار مثل ماست به تعادل باکتری های مفید روده تان 

کمک کنید.
. غذاهای ویتامین C و ویتامین B دار بیشتر بخورید.

ایبوپروفن موجب تشدید درد آرتروز 
زانو ها می شود 

یک مطالعه نشان می دهد مُسکن های بدون نسخه مانند آسپرین، یا ایبوپروفن هیچ 
تاثیری در کاهش روند پیشرفت آرتریت زانو ندارند . 

به گفته محققان، بیماران مبتلا به آرتریت زانو که به طور منظم دارو های ضد التهابی 
غیراستروئیدی )NSAIDs( مصرف می کردند، در مقایسه با گروه »شاهد« که این 
دارو ها را مصرف نمی کردند، به التهاب بدتر زانو و ضعیف تر شدن غضروف زانو دچار 

شدند.
دکتر »یوهانا لویتجنز«، محقق ارشد از دانشگاه کالیفرنیا، گفت: »ما دریافتیم شرکت 
کنندگانی که به مدت چهار سال به طور منظم NSAID مصرف می کردند، نتایج بدتری 

در مورد سینوویت، که التهاب در زانو است، نشان دادند.«
وی در ادامه افزود: »همچنین، ما مشاهده کردیم که ترکیب غضروف در گروه مصرف 

کنندگان NSAID در مقایسه با گروه کنترل بدتر بود.«
NSAIDها تولید مواد شیمیایی بدن که باعث التهاب می شوند را مسدود می کنند. 
مردم به طور مرتب این قرص ها را برای تسکین کوتاه مدت درد آرتریت مصرف می کنند.
آسپرین، ایبوپروفن و ناپروکسن سدیم رایج ترین NSAIDها هستند که بدون نسخه در 

هر داروخانه در دسترس هستند.
برای این مطالعه، محققان داده های جمع آوری شده از بیش از ۱۰۰۰ شرکت کننده 

را در یک مطالعه مشاهده ای طولانی مدت در مورد آرتروز زانو تجزیه و تحلیل کردند.
مصرف   NSAID منظم  طور  به  یک سال  برای  حداقل  که  را  نفر  محققان ۲۷۷ 

می کردند را با ۷9۳ نفری که با این دارو ها درمان نشده بودند مقایسه کردند.
همه شرکت کنندگان در ابتدای مطالعه و چهار سال بعد اسکن MRI زانو انجام دادند.
نتایج نشان داد که مصرف کنندگان NSAID در ابتدای مطالعه نسبت به گروه کنترل 
التهاب مفاصل و کیفیت غضروف بدتری داشتند و سلامت زانوی آن ها پس از چهار 

سال حتی به مراتب بدتر شده بود.
لویتجنز گفت: »هیچ مکانیسم محافظتی از NSAIDها در کاهش التهاب یا کُند 
کردن پیشرفت آرتروز مفصل زانو وجود نداشت. استفاده از NSAIDها برای عملکرد 
ضد التهابی آن ها در سال های اخیر به طور مکرر در بیماران مبتلا به استئوآرتریت تبلیغ 
شده است و باید دوباره مورد بررسی قرار گیرد، زیرا تأثیر مثبتی بر التهاب مفاصل نشان 

داده نشده است.«
لویتجنز پیشنهاد می کند که NSAIDها ممکن است در کنترل نوع التهاب ناشی از 
آرتریت زانو مؤثر نباشند. همچنین ممکن است که NSAIDها باعث ضعیف تر شدن 

غضروف شوند، مشابه روشی که استروئید ها بر غضروف تأثیر می گذارند.
وی خاطرنشان کرد که برای تأیید آنچه در این مطالعه مشاهده شد، به یک کارآزمایی 

بالینی تصادفی و کنترل شده نیاز است.

سلامت

چه زمانی باید کودک خود را نزد دندانپزشک ببرم ؟

دندان شیری چه زمانی در می آید و می افتد؟
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باز هم پاییز و زمستان آمد و قصه تکراری آلودگی هوا 
آغاز شد. با تشدید آلودگی در هفته گذشته، مدارس 
دو روز تعطیل شد و شک نکنید که این دو روز، پایان 
تعطیلی ها نخواهد بود چرا که هنوز در آستانه فصل 
زمستان هستیم و باز هم وارونگی دما در ایام زمستان 
این  آورد.اثرات   خواهد  رو  پیش  را  شرایطی  چنین 
بر سلامتی کودکان چه زمانی که در هوای  آلودگی 
آلوده به مدرسه بروند و در فضای باز قرار بگیرند و چه 
زمانی که در منازل باشند، بسیار زیانبار است. طبق 
تحقیقات، آلاینده های موجود در هوا باعث تشدید 
آسم، افزایش سرفه، آلرژی و کاهش عملکرد ریه، خطر 
بروز برونشیت، سردرد، ضربان نامنظم قلب، حملات 
قلبی، مشکل در یادگیری و عملکرد شناختی ضعیف 
می شود. تقریبا فرار از آلودگی هوا دشوار است و همه 
افراد در معرض آن قرار می گیرند چرا که آلاینده های 
موجود در هوا از سد دفاعی بدن عبور کرده و به سیستم 
تنفسی نفوذ می کنند و وارد جریان خون می شوند، 
اما این آلودگی اثرات زیانباری برای گروه های حساس 
مثل کودکان، سالمندان، افراد مبتلا به بیماری قلبی و 
ریوی، دیابت، بزرگسالانی که در فضای باز ورزش می 
کنند و بانوان باردار دارد. حال، کودکان مدرسه ای در 
سنین متفاوت چه کارهایی می توانند انجام دهند که 

تأثیرات این آلودگی بر آنها کمتر شود.
*ماسک اولین راهکار حضور در هوای آلوده

طبق تحقیقات در تمام دنیا، ۱۴درصد از کودکان 
بین سنین۵ تا ۱٨ سال مبتلا به آسم ناشی از عوامل 
محیطی مثل آلودگی هوا می شوند و هر ساله ۵۴۳ 
هزار کودک کمتر از ۵ سال در اثر بیماری تنفسی ناشی 

از آین آلاینده ها از دنیا می روند.
با  وگو  گفت  در  خانواده   خدابنده«؛پزشک  »مریم 
خبرنگار فارس در این باره می گوید: »نخستین کاری 
که می توان انجام داد پرهیز از حضور در خیابان ها 

و مراکز شلوغ و آلوده شهر است. حال اگر بچه ها در 
رفتن می  به مدرسه  آلوده مجبور  در هوای  روزهایی 
شوند، بهتر است که ماسک بزنند و همینطور از تردد 
در مکان های آلوده تر اجتناب کنند، هرچند که خود 
در  اما  کند  نمی  کامل  محافظت  تنهایی  به  ماسک 
این زمینه کمک کننده است و همینطور سعی تان 
باید این باشد که کودکان از خیابان ها و کوچه های 
آنها  خلوت تر رفت و آمد کنند که میزان آلودگی در 
کمتر است. طبق تحقیقات فاصله گرفتن از خیابان 
اصلی هنگام عبور و مرور میزان انتقال آلودگی را تا ۵۳ 
تا ۶۰ درصد کاهش می دهد.« خدابنده همچنین 
می گوید؛»خیابان هایی که هر دو طرفش ساختمان 
های بلند دارد، ممکن است آلوده تر از جاهایی باشد 
که فضای باز دارند، حتی وجود درختان تنومند نیز 
باعث آلودگی می شود. همچنین استفاده از نرم افزارها  
و برنامه هایی که وضعیت آلودگی منطقه را نشان می 
دهد نیز خیلی مهم است چنین چیزهایی الان تعبیه 
نکته دیگر  روز رسانی می شود.  به  و مدام هم  شده 
این است که اجازه ندهید بچه ها در زمان های آلوده 
در فضای باز بازی یا ورزش کنند چرا که ممکن است 

همین آلودگی ضرر بیشتری به بدن آنها وارد کند.«
*اهمیت مصرف مواد غذایی سالم در روزهای آلوده

که  غذاهایی  تغذیه،  متخصصان  تحقیقات  طبق 
دارای آنتی اکسیدان های قوی هستند مثل میوه ها و 
سبزیجات و لبنیات در دورانی که هوا آلوده است برای 
بدن مفید است و اثرات مضر آلودگی هوا را کاهش می 
دهد. همچنین  در جای دیگری تحقیقات دانشمندان 
در  دریافتی  آنتی اکسیدان  میزان  هرچه  داده  نشان 
بدن فرد بیشتر شود، مقاومت اش در محیط های آلوده 
گوید:  می  باره  این  در  خدابنده  بود.  خواهد  بیشتر 
»خیلی از این موارد را مردم خودشان می دانند اما باز 
هم بدان توجه ندارند مثلا اینکه یکی از قوی ترین آنتی 

اکسیدان ها ویتامین سی است که در مواد غذایی مثل 
انگور، فلفل، پرتغال، کلم، کیوی وجود دارد، سپس 
ویتامین هایی که در روغن زیتون و چربی ها و روغن 
پخت و پز، تخمه آفتابگردان، بادام و فندوق وجود دارد.

چون  هایی  ماهی  مثل   ۳ امگا  حاوی  غذاهای 
سالمون، ساردین، بذر کتان و بذر چیا، میوه و سبزیجات 
قرمز و نارنجی شامل هویج، کلم برگ، اسفناج، فلفل ، 
سیب زمینی و زردآلو دارای بتاکاروتن پیشنهاد می شود 
اما برخی مواد غذایی سرد و خشک مثل ماکارانی، 
بادمجان، گوشت گاو  و گوساله یا غذاهای دیرهضم 
و سنگین مثل آش رشته در این روزهای آلوده توصیه 
نمی شود. همچنین خوردن شیر و مایعات روزانه ۳ تا ۴ 

لیوان و میوه و سبزیجات نیز توصیه می شود.
در نهایت تأکید خانواده ها باید بر مواد غذایی دارای 
رنگ دانه های نارنجی مثل هویج و کدوتنبل و مصرف 
قرص جوشان در این ایام باشد. پدر و مادرها در ایام 
آلودگی هوا در منازل می توانند از دستگاه تصفیه هوای 
داخلی استفاده کنند و البته فیلترهای آن را تمیز نگه 
دارند، فضای منزل را هر روز جارو بکشند تا گردو خاک 

نداشته باشد و سطوح را از گردو غبار پاک کنند.«
*در دسترس قرار دادن گوشی های همراه و 

برنامه شاد برای مدرسه ای ها
یکی دیگر از نکاتی که باید در این ایام آلودگی هوا در 
نظر داشت این است که با دور شدن از شرایط کرونایی، 
خیلی از پدر و مادرها دیگر با برنامه شاد ارتباطی ندارند 
در  آلودگی  دلیل  به  ها  بچه  که  روزهایی  برای  حتی  و 
منازل هستند ممکن است گوشی هایشان را در اختیار 
بچه ها قرار ندهند. بهتر است در این ایام والدین بیشتر 
مراقب باشند تا کودکان از درس و مشقشان دور نشوند 
و بتوانند با فضای مجازی لااقل بخشی از عقب ماندگی 
های درسی شان را جبران کنند. سیستم آموزشی در 
فصل سرد نیز که همیشه ما را دچار آلودگی و وارونگی 
هوا  می کند، بنابراین فضای مجازی می تواند  بخشی 
از برنامه های آموزشی را به صورت جایگزین کلاس های 
حضوری، دوره های آنلاین یا رفع اشکال قرار دهد و از 
این طریق معلم ها با بچه ها در زمان هایی که در منزل 
هستند، ارتباط برقرار کنند. در هر حال باید این نکته 
را در نظر داشته باشیم که وضعیت آلودگی هوا ممکن 
است تا پایان زمستان ادامه داشته باشد و این تعطیلی ها 
منوط به یک تا دو روز در سال نیست و ممکن است چند 
مرتبه نیز اتفاق بیفتد، در این شرایط مراقبت از کودکان 
جزو وظایف اصلی والدین است. در این  حال چه زمان 
هایی که تعطیل هستند و در منزل به سر می برند و چه 
زمان هایی که به مدرسه می روند، مدام تحت مراقبت و 
محافظت خانواده و سیستم آموزشی باشند تا برایشان 

مشکلی در زمینه جسمی و تحصیلی  پیش نیاید.

آلودگی هوا و محافظت از کودکان مدرسه ای؛

با این راهکارها آلودگی هوا را دور بزنیم 

نشاط اجتماعی؛ کلیدواژه گمشده این روزهای ایران است ؛

مردم در این روزها فقط شادی می خواهند

تیم ملی فوتبال کشورمان با برد تاریخی که در برابر ولز به دست آورد، توانست 
به تنهایی سهم بسزایی در ارتقای نشاط اجتماعی پس از ماه ها غم و اندوه داشته 

باشد. 
نشاط اجتماعی؛ کلیدواژه گمشده این روزهای ایران است. ملتی که از اوایل 
مردادماه و با آغاز ماه محرم، رخت عزا بر تن کرد و درحالی که داشت خود را آماده 
می کرد تا با پایان ماه صفر در آغازین روزهای مهرماه، روحیه خود را پس از ۲ ماه 

عزاداری، تجدید کند، به ناگهان با موجی مواجه شد که شادی را از آنها گرفت.
حالا اما ۵ ماه است که مردم ما، شادی نمی کنند. دستگاه های مختلف دست 
به کار شده اند تا به زعم خود، پایه های شادی آفرین را در جامعه محکم کرده تا 
این مردم، روحیه ای تازه کنند. درست در شرایطی که گمان برده می شد این 
برنامه ها به دلیل پدافند رسانه ای سنگین مغرضان، شکست خورده، یک اتفاق، 

همه چیز را تغییر می دهد.
یوزهای ایرانی درشرایطی توانستند بر اژدها فائق آیند که شاید خود آنها هم 
نمی دانستند که با این حرکت، چه تاثیری بر نشاط اجتماعی ایران می گذارند. 
گل اول را که روزبه چشمی به ثمر رساند، یک ایران نمی دانستند اشک شوق 
بریزند یا لبخند پیروزمندانه بزنند. برای ملتی که ۵ ماه است خبر خوبی نشنیده، 
این گل حکم یک غافلگیری بزرگ را داشت. غافلگیری بزرگی که رامین رضائیان 
آن را کامل کرد و وقتی بازیکنان تیم ملی دور هم حلقه زدند تا این گل را به جشن 
بنشینند، آنجا بود که دیدیم و تماما لمس کردیم که این بازیکنان از چه جهنمی، 
برای ما شادی آفریدند. ۱۱ ستاره ای که از خروارها فشار عبور کردند و توانستند 
برای شادی دل یک ملت، کاری کنند که مجموعه نهادها و دستگاه ها نتوانستند 

حتی گوشه ای از آن را انجام دهند.
باید بپذیریم که پدیده فوتبال در تمامی این سالیان توانسته تاثیرگذاری عمده 
خود را از یک خرده فرهنگ تابع به فرهنگ عمومی و غالب کشور تغییر دهد. 
ملت های مختلفی توانسته اند از این مسیر، دست به فرهنگ سازی زده و علاوه 
بر منافع اقتصادی و ورزشی و گاها سیاسی بسیاری که به دست می آورند، به 

لحاظ فرهنگ سازی و ارتقای نشاط اجتماعی نیز به درجات بالایی برسند.
به عنوان مثال همین کشور قطر میزبان را در نظر بگیرید. این کشور اسلامی 
پیش از آغاز مسابقات، شرایط میزبانی خود را برای عموم مردم حاضر در این 
کشور شرح داد. برای راحتی حال تماشاگران، شاید برخی قوانین فرعی خود را 
تسهیل نمود اما از نظر فرهنگی، گوشه ای عقب نشینی نکرد. نه تنها عقب نشینی 

نکرد، بلکه با سلسله برنامه هایی، سعی در ترویج فرهنگ خود نیز نمود.
مسلمان شدن چند خانواده در طول یک هفته ای که از جام جهانی گذاشته، 
ارسال سفیران مهربانی به هتل های این کشور در جهت تبلیغ دین اسلام، 
برجسته نمودن غیرملموس تهدید اسرائیل برای جامعه جهانی که طی روزهای 
گذشته، واکنش های بسیاری را در این مورد شاهد بوده ایم، قائل شدن مرزبندی 
برای خوراکی های مساله دار ازجمله مواردی است که سبب شده تا قطر، از این 

رویداد، بیشترین میزان بهره برداری فرهنگی را به عمل بیاورد.
در کنار این تاثیرگذاری، قطر با بهینه نمودن شرایط تلاش کرده تا خاطره 
خوب و فرحبخشی از این کشور در ذهن تماشاگران به جا مانده و با برداشتن 
برخی محدودیت ها، دوحه را به شهر ۲۴ساعته ای تبدیل کرده که طی آن، 

شهروندان ده ها کشور در کنار یکدیگر، ساعات خوشی را می گذرانند.
در ایران فوتبال دوست، جام جهانی توانست آن تاثیر تلطیف عمومی را نشان 
دهد. در شرایطی که بسیاری از رسانه های خارجی تصور می کردند، جام جهانی 
نمی تواند آن تاثیرگذاری همیشگی را در پرت کردن حواس مردم از ناآرامی ها 
داشته باشد، یک بررسی میدانی ساده نشان می دهد که مردم، پیگیر بازی های 
مختلف این جام هستند. این هنجار پس از تلاش های بسیاری که رسانه های 
بیگانه در مسیر خدشه دار کردن غیرت ایرانی خرج کردند، ناکام ماند و دیدیم 
که پس از برد ایران مقابل ولز، جامعه ایرانی تا چه اندازه از پوسته جدا شد و خود 

واقعی اش را بدون هیچ حاشیه و دعوایی نشان داد.
با  نمی توانستند  سیاسی  و  فرهنگی  تدابیر  و  پروتکل ها  که  کاری  درواقع 
این مقیاس انجام دهند را بازیکنان تیم ملی در ۱۰۸ دقیقه به انجام رساندند 
و این چنین سبب شدند تا نشاط عمومی جامعه، به بالاترین اندازه خود طی 
ماه های اخیر برسد. در پرتو این حرکت بود که طیف های مختلف مردم به خیابان 
ریختند و یک شادی عمومی را در کنار یکدیگر، فارغ از نوع حجاب و فرهنگ 

فولکلور خود به جشن نشستند.
پیدا  تداعی  بیشتر  کلمه  وحدت  اجتماعی،  نشاط  افزایش  با  به عبارتی 
می کند و دیگر برخلاف آنچه طی دو ماه اخیر مشاهده کردیم، مردم در مقابل 
یکدیگر قرار نگرفتند و شانتاژهای رسانه ای نیز نتوانست این مردم را روبروی 

هم قرار دهد.
هم اکنون یک بازی مرگ و زندگی برای ایران در پیش است. فوتبالیست های 
غیور کشورمان درصدد هستند تا هشتم آذرماه را برای دومین بار به یک روز 
تاریخی در تقویم کشور تبدیل کنند و در این بین، هم افزایی مردم ایران در این 
تاریخ سازی، به حد بالایی افزایش یافته است. مردم ایران پس از ماه ها ناامیدی و 
یاس، این روزها امید دارند و این امیدواری یعنی زندگی. بنابراین آنها امروز بیش 

از هر زمانی طی ۲ ماه اخیر، شاد هستند و البته امیدوار.
 اگر بازی سوم تیم ملی فوتبال کشورمان در جام جهانی ۲۰۲۲ به صعود 
دلاورمردان ختم شود، این هسته شادی به مرز انفجار می رسد و آن وقت می توان 
از یک دگردیسی بزرگ در پوسته بیرونی اجتماع ایران سخن گفت که به وسیله 
فوتبال توانست از کدورت و نگرانی این مدت خارج شده و به مرز مطلوبی از 

نشاط عمومی و اجتماعی برسد.
البته که در این بین، فوتبال تنها یک شروع کننده قدرتمند است که به تنهایی 
نمی تواند ضامن قوام این حرکت باشد. جا دارد از هم اکنون تمامی دستگاه های 
دولتی و مستقل در تمامی شاخه های فرهنگی، سیاسی، اجتماعی، ورزشی، 
و  امیدواری  مسیر  این  و  داده  هم  دست  به  دست  و...  علمی  اقتصادی، 
شادی آفرین را به زعم خود تداوم ببخشند. طبیعی است که اگر تنها بر همین 
فوتبال متمرکز بمانیم، چند روز دیگر که تب جام جهانی فروکش کرد، رسانه های 
بیگانه باز هم دست به کار شده و نبض فرهنگی جامعه را در دست گرفته و باز 

ناامیدی، بیم و تشویش را بین مردم پخش می کنند.
نظیر  عمومی  شادی بخشی  راهکاهای  که  است  ضروری  بسیار  بنابراین 
معیشت مردم، کسب وکارها، شبکه های اجتماعی، سینما، کنسرت، ورزشگاه ها 
و پیکارهای ورزشی و... با توجه ویژه تری همراه شود و این توجه، بلافاصله شکل 

اجرایی پیدا کرده تا مردم، اثرات ملموس آن را متوجه شوند.
تنها در این صورت است که این تاثیرگذاری مطلوبی که تیم ملی فوتبال 
کشورمان در فرهنگ سازی و ارتقای نشاط اجتماعی رقم زده، مستمر خواهد 
ماند و به این ترتیب، نه تنها ملت ایران، به امیدواری ها و امیدبخشی های بسیاری 
می رسند بلکه نقشه های تروئیکای رسانه ای غرب علیه کشورمان خنثی شده و 

شادی، بیش از پیش، مهمان ایرانی های غیرت مند خواهد بود.

کارشناس مسئول امور مبلغان و همکاری های تبلیغی جامعةالزهرا)س(  خبرداد:
اعزام بیش از ۲ هزار مبلّغ جامعةالزهرا)س( 

به مناطق مختلف کشور 
کارشناس مسئول امور مبلغان و همکاری های تبلیغی جامعةالزهرا)س(  با بیان اینکه 
امسال بیش از ۲ هزار مبلّغ جامعةالزهرا)س( به مناطق مختلف کشور اعزام شدند، از 

حضور مبلغان بین الملل در ۱۵ مدرسه استان قم در ماه آبان خبر داد. 
خانم راضیه مرادی ، با اشاره به فعالیت های اداره کل تبلیغ جامعة الزهرا سلام الله علیها 
در زمینه جذب، ارزیابی و تشکیل پرونده برای طلاب علاقه مند به تبلیغ، شبکه سازی، 
اعزام و همکاری تبلیغی مبلغان، عنوان کرد: از ابتدای سال تا کنون بیش از ۸۰۰ مورد 
ارزیابی مبلغان مدارس امین در این بخش صورت گرفته است که مبلغان امین پس از 
ارزیابی، جذب و آموزش در جامعة الزهرا سلام الله علیها جهت اعزام به معاونت تبلیغ 

حوزه علمیه معرفی می شوند.
کارشناس مسئول امور مبلغان و همکاری های تبلیغی جامعةالزهرا سلام الله علیها 
تصریح کرد: اداره کل تبلیغ در راستای معرفی مبلغان و فراهم نمودن زمینه تبلیغ 
از تمام توان و ظرفیت خود استفاده می کند و در عین حال با مراکز متقاضی مبلغ 

همکاری دارد.
مرادی تصریح کرد: در سال جاری تاکنون، بیش از ۲ هزار مبلغ در مناسبت های 
مختلف از جمله ماه مبارک رمضان، مدارس امین، هفته جمعیت، دهه ولایت، ایام 
اوقات فراغت تابستان، ایام ماه محرم و صفر، اربعین حسینی، هفته بسیج دانش آموزی 

و مناسبت های متفرقه اعزام شدند.
وی با اشاره به اعزام مبلغان غیرایرانی جهت تبلیغ، گفت: با توجه به اینکه بخش تبلیغ 
بانوان بین الملل به اداره کل تبلیغ واگذار شده است، از نیروهای توانمند و فعال در این 

عرصه استفاده می شود.
اعزام ۵ مبلغ بین الملل جامعةالزهرا)س( به 1۵ مدرسه استان قم 

کارشناس مسئول امور مبلغان و همکاری های تبلیغی جامعةالزهرا سلام الله علیها 
مبلغ  اعزام ۷  و  قم  استان  و سازمان های  مراکز  به  بین الملل  مبلغ  اعزام ۳  افزود: 
بین الملل به شهرهای مختلف کشور از جمله شاهرود، گرمسار، شهریار، اراک، بروجرد 

و شهرکرد در سال جاری صورت گرفت.
مرادی اضافه کرد: در هفته بسیج دانش آموزی، ۵ نفر از مبلغان بین الملل به ۱۵ 
مدرسه قم اعزام شدند که با توجه به القائات دشمن در مدارس و فضای جامعه، بسیار 

تاثیرگذار بود.
اجرای طرح ملی »بفرمایید بهشت«

وی در ادامه به اجرای طرح های مختلف در نیمه نخست سال جاری اشاره کرد و 
اظهار داشت: طرح ملی »بفرمایید بهشت« توسط مبلغان در راستای تبیین جایگاه 
مادری و ایجاد و تقویت انگیزه فرزندآوری به صورت چهره به چهره، مجازی، گروهی 

و محله محور اجرا شد.
کارشناس مسئول امور مبلغان و همکاری های تبلیغی جامعة الزهرا سلام الله علیها 
افزود: ارسال محتوا و سخنرانی کوتاه به مبلغان جهت تبلیغ چهره به چهره، حضور 
مبلغان دانش آموزی در غرفه کودک جشنواره مادرانه و اجرای برنامه )هر روز ۵ نفر( به 
مدت یک هفته، تبلیغ ۱۵ گروه ۱۰ نفره در سطح پارک ها و بوستان های محله خود 
و ثبت بیش از ۷۰ سخنرانی در جلسات خانگی و هیئات مذهبی خواهران از جمله 

برنامه ها در سال جاری بوده است.
مرادی همچنین به حضور مبلغان مدارس در ۸۶ مدرسه دخترانه استان قم در قالب 
اجرای طرح همیار جمعیت در ۵۰ مدرسه  دانش آموزان،  اولیای  آموزش  جلسات 
ابتدایی، فعالیت مبلغان فضای مجازی در ۴9۰ گروه و کانال تبلیغی و اجرای پویش ها 
و ترند کردن هشتگ های مخصوص نام هر روز هفته جمعیت در بیش از ۴9۰ کانال و 

گروه تبلیغی اشاره کرد.
وی در ادامه به فعالیت انجمن تبلیغ در اداره کل تبلیغ جامعة الزهرا سلام الله علیها 
اشاره کرد و بیان داشت: با عنایت به اینکه انجمن تبلیغ نیازمند بازنگری و تحرک 
بیشتری بود، با مشورت همکاران در اداره کل تبلیغ تصمیم بر تغییر روند کار انجمن 

تبلیغ شدیم.
کارشناس مسئول امور مبلغان و همکاری های تبلیغی جامعةالزهرا سلام الله علیها 
افزود: کمیته ها در دو گروه موضوع محور و مخاطب محور تقسیم شدند و فراخوان 
عضویت در این کمیته ها اعلام شد، در نهایت چهار کمیته »زن، خانواده و جمعیت« ؛ 
»فرق و ادیان« ؛ »دانش آموزی« و »عفاف و حجاب« راه اندازی شد و کمیته »تبلیغ بین 

الملل« نیز در دست اقدام است.
مرادی به برگزاری ۷۰ مورد ارزیابی تبلیغ عمومی از میان داوطلبان فعالیت تبلیغی 
و تکمیل اطلاعات و بروز رسانی ۱9۷ پرونده تبلیغی راکد اشاره کرد و با اشاره به فعال 
کردن کمیته تبلیغ کانون های استانی، گفت: پیگیری تشکیل پرونده تبلیغی و بروز 

رسانی اطلاعات مبلغان 9 کانون استانی در دستور کار قرار گرفته است.
تبلیغی رشد در  با همکاری گروه  وی اضافه کرد: امسال طرح دختران فاطمی 
محلات استان قم توسط ۷۰ مربی نوجوان برای هزار دختر دانش آموز رده سنی ۱۲ 
تا ۱۷ سال اجرا شد، همچنین پویش ایده های تبلیغی برای مبلغان سراسر کشور در 

مناسبت های مختلف برگزار شد.
اجرای طرح اعزام مبلغان به روستاهای استان قم 

کارشناس مسئول امور مبلغان و همکاری های تبلیغی جامعةالزهرا سلام الله علیها 
بیان داشت: طرح اعزام به روستاهای استان در قالب گروه های جهادی با همکاری 
استانداری و فرمانداری استان قم در ایام محرم و صفر ۱۴۴۴ اجرا شد و ۱۰ نفر از 
مبلغان فعال و توانمند جهادی در روستاهای شهرجعفریه و قنوات )شامل قمرود 
میرآباد، نورآباد، شریف آبادپستکان، ملک قلعه، حاجی آبادآقا، مراد آباد، جنت آباد 
و قشلاق البرز( حضور یافتند. مرادی در پایان ضمن استقبال از طرح ها و ایده های 
تبلیغی طلاب، توصیه کرد: بانوان طلبه می توانند با تشکیل پرونده در اداره کل تبلیغ، 
فعالیت تبلیغی خود را در سامانه شمیم به نشانی https://shamim.jz.ac.ir ثبت 
کنند تا جایگاه تاثیرگذار و فعالیت گسترده بانوان مبلغ، مشخص شود، همچنین در 

صورت بروز مشکل با شماره ۳۲۱۱۲۱۰۷ تماس بگیرند.
 

جانشین مسئول نمایندگی ولی فقیه در سپاه قم:

حماسه جاوید روحانیت در عرصه ایثار و 
شهادت را تبیین کنیم

جانشین مسئول نمایندگی ولی فقیه در سپاه امام علی بن ابیطالب)ع( بر لزوم تبیین 
حماسه جاوید روحانیت در عرصه ایثار و شهادت با بهره گیری از ابزار هنر و رسانه تأکید کرد. 
حجت الاسلام و المسلمین جعفر آزادمنش، شنبه شب طی سخنانی در دیدار 
جمعی از مدیران سازمان بسیج طلاب و روحانیون استان قم با خانواده شهید حجت 
الاسلام شریف قنوتی، اولین شهید روحانی دفاع مقدس با اشاره به اهمیت و ضرورت 
ترویج فرهنگ ایثار و شهادت در جامعه اظهار داشت: شهید عزیز شما تنها متعلق به 
شما و حتی روحانیت نیست بلکه متعلق به انقلاب اسلامی و بلکه جهان اسلام است 
و ما هر گاه که توفیق دیدار با خانواده شهدا را پیدا می کنیم، حقیقتاً از این جلسات و 
دیدارها بسیار انرژی و روحیه می گیریم. وی افزود: ما باید حماسه جاوید روحانیت در 
عرصه دفاع و شهادت طلبی را به درستی برای آحاد مردم و به ویژه نسل جدید تبیین 
کنیم و این مهم از جمله مصادیق بارز جهاد تبیین است. وی همچنین گفت: مقام 
معظم رهبری تأکید فرمودند که جهاد تبیین فریضه ای فوری و قطعی است و در این 
میان طلاب و روحانیون به خصوص گروه های جهادی باید طلایه دار این مطالبه 
کلیدی باشند. جانشین مسئول نمایندگی ولی فقیه در سپاه استان قم با اشاره به این 
که اخلاص و معنویت شهدای روحانی، عامل ماندگاری آنان در تاریخ این مرز و بوم بوده 
است، ابراز داشت: به تعبیر رسای رهبر عزیزمان، زنده نگه داشتن نام و یاد شهدا کمتر 
از شهادت نیست و بی شک کسانی که در این مسیر گام بردارند، نزد خدای متعال 
مأجور هستند. گفتنی است: حجت الاسلام والمسلمین محمدحسن شریف قنوتی 
نخستین شهید روحانی دفاع مقدس است که ۲۴ مهرماه سال ۵9 در دفاع از خرمشهر 

قهرمان به مقام رفیع شهادت نائل آمد.
 

با حضور خانواده بزرگ سرود استان قم ؛

همایش سین مثل سرود در قم برگزار شد 
 دومین همایش سین مثل سرود با حضور خانواده بزرگ سرود استان قم برگزار شد. 

براساس این گزارش ،دومین همایش سین مثل سرود با حضور هنرمندان بسیجی 
گروه های سرود استان قم بمناسبت هفته بسیج توسط سازمان بسیج هنرمندان سپاه 
استان قم برگزار شد. در این همایش سردار کبیری پور جانشین فرمانده سپاه استان 
قم به نقش هنر در انتقال مفاهیم ایثار و شهادت در جامعه اشاره کردند. همچنین در 
این همایش از خانواده معظم شهدای سرود که در سال ١٣۶۵ در خیابان آذر قم در 
بمباران هواپیمای بعثی عراق به شهادت رسیده بودند و مربیان برتر سرود بسیج استان 

تجلیل شد.

با طلاق زوج ها ، فرزندان خانواده بدون اینکه بخواهند و حتی تقصیری داشته 
باشند، دچار آسیب ها و تضادهایی می شوند که نه می توانند آن را درک کنند و نه 
می توانند با آن کنار بیایند. این بچه ها بدون اینکه گناهی داشته باشند، تا آخر عمر 
محکوم می شوند و شکنجه می شوند. در این گزارش جویای تسکینی برای بچه های 

طلاق شدیم. 
خانواده ها در مقاطع مختلف زندگی شان روزهای تلخ و شیرینی را می گذارنند و بالا 
و پایین های بسیاری را تجربه می کنند.  این بالا و پایین ها جزئی از زندگی است که به 
روزهای عمرمان رنگ و روی تازه یا  حال و هوای غافلگیرکننده ای می دهد. به واسطه 
تفاوت های فیزیولوژیکی و شخصیتی که زن و مرد با یکدیگر دارند، هر کدام از خانواده 
ها با چالش ها و مسائل زیادی رو به رو می شوند و کمتر کسی وجود دارد که ادعا کند 

زن و مرد تفاوتی ندارند و از هر لحاظ شبیه هم هستند. 
هنگام ازدواج و تشکیل خانواده، دو نفری که قصد ازدواج دارند با شناخت و آشنایی 
بیشتر به تفاوت ها و شباهت های فرد مقابل شان پی می برند و در نهایت به دلیل به وجود 
آمدن نقطه عطفی به نام تفاهم با یکدیگر ازدواج می کنند. اما گاهی این شناخت به هر 
دلیلی به درستی حاصل نشده است و افراد بعد از ازدواج دچار مشکلاتی می شوند که 

البته این اتفاق غیر طبیعی نیست.
اما گاهی تفاوت ها بر تفاهم ها پیشی می گیرد و زن و شوهر دیگر قادر به ادامه زندگی 
مشترک نیستند. در این میان خانواده هایی که فرزند یا فرزندانی دارند با چالش های 
بیشتری دست و پنجه گرم می کنند. چراکه فرزندان در هر سنینی که باشند از جدایی 
البته شرایط زندگی و  پدر و مادرشان و از هم پاشیدن خانواده شان رنج می برند.  
شخصیت فرزندان در این موضوع بی تاثیر نیست. برخی از بچه ها راحت تر از دیگران 
به شرایط عادت کرده و با آن وفق پیدا می کنند. و برخی هم برعکس بعد از گذشت 
سال ها باز هم از طلاق والدین شان عصبانی هستند و خود را رنج می دهند. در این 
گزارش سعی داریم ضمن اشاره به اثرات و مصائب طلاق بر فرزندان به راهکارهای به 
حداقل رساندن مشکلات فرزندان طلاق بپردازیم. چراکه والدین می توانند با انجام 

اقدامات خاصی، به بهبود وضعیت زندگی و رفع استرس فرزندشان کمک کنند.
تنهاییِ فرزندان طلاق

همانطور که می دانید طلاق والدین از جمله سخت ترین اتفاقات زندگی بسیاری 
برخی  می دهد.  قرار  الشعاع  تحت  را  فرزندان  زندگی  که  است  طلاق   فرزندان  از 
روانشناسان دلیل آن را عدم حضور ناگهانی یکی از والدین در زندگی شان می دانند که 

می تواند پیامدهای سختی را برای فرزند داشته باشد.
جدایی شاید برای والدین راحت باشد، اما این بزرگ ترین رویداد زندگی فرزندان 
است. بنابراین حتی برای آگاه کردن فرزندان هم باید وقت و فرصت مناسب  پیدا کرد 
تا کودک کم ترین ضربه را بخورد و شرایط لازم را برای کنار آمدن با حقایق داشته باشد.
به عنوان مثال فصل امتحانات، تغییر مدرسه، یا هنگام سوگواری برای یکی از اعضای 

خانواده، زمان مناسبی برای گفت وگو با بچه ها نیست. 
دکتر »سیما فردوسی« روانشناس بالینی در این باره می گوید: »بسیاری از بچه های 
طلاق خجالت می کشند که به دیگران بگویند، »فرزند طلاق« هستند. همین موضوع 
منجر به اضطراب بچه ها می شود و در نتیجه در برقراری ارتباط هم مشکل به وجود 
می آورد. خیلی از فرزندان طلاق از ترس اینکه مبادا هم کلاسی یا دوستانشان بفهمند 
که چه سرنوشتی داشته و اکنون فرزند طلاق است با هم سالانشان دوستی برقرار 
نمی کنند و انزوا طلبی پیشه می کنند. فرزندان طلاق ترجیح می دهند که تنها باشند 

اما دیگران از وضعیت خانوادگی او مطلع نشوند.« 
سردرگمی و بحران هویت فرزندان طلاق

موضوع دیگری که بر مشکلات فرزندان طلاق می افزاید، سوالات ریز و درشت 
اطرافیان و مردم است. وقتی مردم از اینکه یک نفر فرزند طلاق است، مطلع می شوند 
کوه سوالات خود را بر سر او فرود می آورند. از جمله اینکه ؛علت طلاق والدینت چی 
بود؟ کی این اتفاق افتاد؟ چرا کاری نکردی؟ چه حسی داری؟ پیش مامانت زندگی 

می کنی یا بابات؟ و از این دسته سوالات بی فایده!
فردوسی در این باره  می گوید: »سوالات بی مورد اطرافیان که معمولا بر سر کنجکاوی 
و ترحم است، موجب به وجود آمدن استرس بیشتر در فرزندان طلاق می شود، چراکه 
باید یک سری مسائل و مشکلات را بازگو کند و تمام مشکلاتش یکباره بر سرش 
می ریزد و یادآوری می شود. در حالی که دوست ندارد این اتفاق بیفتد. مخصوصا وقتی 
که دوران نوجوانی می رسیم. یکی از دغدغه های نوجوان این است که می خواهد 
احراز هویت کند. احراز هویت یعنی من چه کسی هستم؟ چه کاره هستم؟ ریشه ام چه 
بود؟ به کجا می خواهم برسم؟ اما فرزند طلاق می بیند که فاقد یک الگوست. کسی 
که بایستی الگوهای اساسی فرزند باشد یعنی پدر و مادر اصلا حضور ندارند. این بچه 
باید از چه کسی الگو بگیرد؟ وقتی الگو ندارد ممکن است دچار سردرگمی و بحران 

هویت شود.« 

پُر واضح است؛ به همان میزان که زندگی در یک خانواده با ثبات و به دور از آشفتگی 
و نا آرامی می تواند به رشد و نمو بهتر کودکان و نوجوانان کمک کند، به همان میزان نیز 
اختلاف میان پدر و مادر و به ویژه طلاق و جدایی آنان از یکدیگر می تواند، آسیب های 

بسیاری به جسم و روان فرزندان وارد کند.
مشاوره، مرحمی بر زخم بچه های طلاق

 در سایه طلاق، بچه های طلاق بدون اینکه بخواهند و حتی تقصیری داشته باشند، 
دچار تضادهایی می شوند که نه می توانند آن را درک کنند و نه می توانند با آن کنار 
بیایند و تحملش کنند. در واقع بعد از از هم پاشیدن یک خانواده، نداشتن سرپرستی 
مشترک، فرزندان را از بسیاری مزایای خانوادگی محروم می کند. با این حال چطور باید 

فرزندان را از این باتلاقی که ناخواسته در آن گیر کرده اند، نجات داد؟ 
فردوسی می گوید: »مشاوره و روانشناسی باید برای بچه های طلاق الزامی شود. 
چنانچه بچه حمایت نداشته باشد، مصائب طلاق برای او بیشتر می شود. بنابراین در 
درجه اول والدین و سپس اطرافیان و مدرسه می تواند بچه را از باتلاق مشکلات طلاق 
والدین نجات دهد. توصیه می کنم هر بچه ای در مدرسه یک پرونده سلامت داشته 
باشد. در آن پرونده تاریخچه زندگی کودک نوشته شود؛ مثلا پدر و مادر این کودک چه 
کسانی هستند؟ وضعیت خانوادگی شان چطور است؟ چه بیماری هایی در خانواده 
وجود دارد؟ آیا پدر و مادر با هم زندگی می کنند؟ آیا والدین در قید حیات هستند؟ آیا 

والدین در معرض طلاق هستند؟ همه این موضوعات در آن پرونده قید شود.
در خانواده  که مشکلاتی  فرزندی  و  بررسی شود  و  پرونده هر سال خوانده  این 
دارد، مورد بررسی قرار بگیرد و در صورت نیاز تحت خدمات مشاوره ای قرار بگیرد. 
البته بسیاری از فرزندان طلاق خجالت می کشند که در مدرسه مشاوره بگیرند و هم 
کلاسی هایش یا اولیای مدرسه از آن موضوع باخبر شوند. در این صورت باید فرزند 

طلاق خارج از مدارس تحت خدمات مشاوره ای قرار بگیرد.« 
مشاوره و روانشناسی باید جزء خدمات بیمه شود

خدمات مشاوره ای آن هم به صورت مداوم و مستمر ممکن است هزینه زیادی داشته 
باشد و بسیاری از والدین توان مالی نداشته باشند که از این خدمات استفاده کنند 
و فرزندان را تحت مشاوره و روانپزشکی قرار دهند. در نتیجه هزینه های مالی مانع 
مشاوره می شود و فرزندان طلاق باید به تنهایی با مشکلاتشان بجنگند بدون اینکه 
اصلا اصول جنگ را بلد باشند! روانشناس بالینی می گوید: »دولتمردان باید کاری 
کنند که هزینه های مشاوره جزء خدمات بیمه محسوب شود و همه آدم ها بتوانند 
از خدمات مشاوره ای استفاده کنند. تا هزینه های مالی مانع از این نشود که کسی 
که نیاز به مشاوره دارد و خودش هم تمایل دارد از این خدمات استفاده کند به دلیل 

محدودیت های مالی از آن محروم شود.« 
لزوم مشاوره برای فرزندان طلاق

همانطور که گفته شد؛ کمک و راهنمایی فرزندان طلاق برای مقابله با مشکلات و 
کنار آمدن با شرایط طلاق والدین، موضوعی بسیار با اهمیت است. فرزندان در زمان 
و حتی بعد از طلاق بسیار آسیب پذیر و حساس هستند و نمی توانند به خوبی شرایط 
به وجود آمده و تغییرات زندگی شان را درک کنند. حتی بسیاری از این فرزندان قادر 

نیستند که احساسات و مشکلات شان را بیان کنند.
به حتم مراجعه به روانشناس و انجام مشاوره می تواند به والدین کمک کند تا با 
یادگیری مهارت های فرزندپروری بعد از طلاق، اندکی از مشکلات فرزندان شان را 
برطرف کنند. مشاوره طلاق برای فرزندان طلاق اجباری است که این خود اهمیت 

این امر را نشان می دهد.

در گفت و گوبا یک روانشناس مشکلات فرزندان طلاق بررسی شد؛

بچه های بیگناهی که ناعادلانه محکوم می شوند! 
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معاون سازمان امور استخدامی:

موازی کاری ها هزینه های بسیار سنگینی
 را برای دولت ایجاد می کند

معاون نوسازی اداری سازمان امور استخدامی گفت: در حوزه های مختلف 
بسیار  هزینه های  کاری  موازی  این  که  دارد  وجود  فراوانی  کاری های  موازی 
سنگینی را برای دولت ایجاد می کند که باید جلوی این هزینه های سنگین گرفته 

شود. 
»حسین رفیع زاده« در نشست »تحول در نظام اداری بر اساس سیاست های 
کلی نظام اداری«، درباره تحول اداری و تشکیلات اداری موازی اظهار داشت: 
یکی از بحث های ساختار و تشکیلات اداری این است که در دل این ساختار 
حذف تشکلات موازی و غیرضرور از اهمیت بسزایی برخوردار است و در همه 
بخش ها و بندهای سیاست توسعه ای به حذف تشکیلات موازی و غیر ضرور 

تاکید و اشاره شده است.
دستور  شود،  دقت  سیاست ها  این  به  تحلیلی  نگاه  با  اگر  ادامه داد:  وی 
العمل هایی با نگاه حذف تشکیلات موازی و غیر ضرور دیده می شود. در واقع 
بندهای مختلفی در سیاست توسعه ای به صورت مستقیم و غیر مستقیم به بحث 
کوچک تر شدن دولت و عدم موازی کاری تاکید شده است. از دو دهه گذشته 
برنامه های توسعه ای و حذف تشکیلات موازی و غیر ضرور با جدیت خوبی 

پیگیری می شود.
معاون نوسازی اداری سازمان امور استخدامی کشور، درخصوص اینکه با چه 
مبنایی اندازه دولت را باید سنجید و معین کرد، بیان داشت: برای پاسخ به این 
سوال در مرحله نخست باید مفهوم کوچک و بزرگ بودن دولت را تبیین کنیم؛ 
اندازه گیری و کوچک و بزرگ بودن دولت یک مفهوم انتزاعی و ذهنی است و 
آنچه مهم است مبنایی است که می خواهیم با آن مبنا کوچکی و بزرگی دولت 

را بسنجیم.
وی اضافه کرد: شاخص های مختلفی را می توان در کوچک و بزرگ بودن دولت 
بیان کرد؛ از شاخص هایی که می توان نام برد، نسبت شاخص مخارج عمومی 
دولت نسبت به تولید ناخالص داخلی است. از ویژگی های این شاخص سادگی 
درک مفهوم و قابل سنجش بودن این شاخص است. اما این شاخص همه جوانب 
کوچکی و بزرگی دولت را پوشش نمی دهد و اگر این شاخص در نظر گرفته شود، 

ایران نهمین دولت کوچک جهان معرفی خواهد شد!
رفیع زاده با بیان شاخص دیگری در خصوص اندازه دولت بیان کرد: شاخص 
ترکیبی که می توان نام برد شاخص برخی موسسات علمی است که سه شاخص 
ترکیبی در حوزه مخارج دولت، بار مالیاتی و سلامتی مالی را اندازه گیری می کند. 
این بنیاد شاخص اندازه گیری دولت ایران را در سال ۲۰۱۷ اندازه گیری کرده 
است که در بین ۱۸۰ کشور، دولت ایران را چهلمین کشور کوچک معرفی کرده 

است.
وی ادامه داد: شاخص دیگر در یک پایگاه بین المللی دولت ایران را اندازه گیری 
کرده است که در سال ۲۰۱۷ در بین ۱۵9 کشور ۱۲۷ دولت کوچک جهان تعیین 
شده است. تعیین اندازه دولت بسیار مهم است که بر چه مبنایی باید اندازه گیری 
شود. بر این اساس باید دقت بیشتری در خصوص مفهوم بزرگی و کوچکی دولت 

داشته باشیم.
معاون نوسازی اداری سازمان امور استخدامی کشور، در بحث تشکیلات غیر 
ضرور، اظهار داشت: در خصوص تشکیلات غیر ضرور سه موضوع را باید در نظر 
گرفت؛ نخستین موضوع این است که اندازه تصدی گری دولت چقدر است؟ 
بحث دیگر شکل ارائه خدمات چگونه باید باشد؟ مورد دیگر نگاه مدیریتی است 

که حدود آن به سلیقه شخصی افراد بر خواهد گشت.
وی گفت: حذف واحدهای غیر ضرور یکی از اقدامات مهمی است که انجام 
شده و در حال حاضر ادامه دارد. این واحدهای غیر ضرور زیر مجموعه نهادها 
و ارگان هایی است که هر کدام در استان ها دارای واحدهای زیر مجموعه دارند. 
این واحدهای وابسته و عمومی که بار سنگین مالی را برای دولت ایجاد می کند. 

به طور مثال وزارت راه و شهرسازی فقط ۷۵۵ واحد عمومی در استان ها دارد.
رفیع زاده در پایان سخنان خود تاکید داشت: اگر بخشی از واحدهای غیر ضرور 
را حذف کنیم اتفاق بزرگی خواهد افتاد. تاثیری بسزایی روی هزینه های دولت 
و حجم و اندازه دولت خواهد داشت. یکی از اقداماتی که در این دولت پیگیر 
بوده ایم تجمیع ادارات دولتی و ساختمان های مختلف اداری در یک ساختمان 
واحد است. در حوزه های مختلف موازی کاری های فراوانی وجود دارد که این 
موازی کاری هزینه های بسیار سنگینی را برای دولت ایجاد می کند که باید جلوی 

این هزینه های سنگین گرفته شود.

سخنگوی وزارت صمت خبر داد:

رشد ۳۰ درصدی صادرات به قطر
در مهر ماه

سخنگوی وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: صادرات به قطر در مهرماه 
امسال در هم سنجی با پارسال ۳۰ درصد رشد داشت.

»امید قالیباف« در گفت وگویی در تشریح اقدامات تجاری وزارت صنعت، معدن 
و تجارت با قطر افزود: روند تجاری دو کشور مسیر رو به رشدی را طی می کند، 
به طوری که در هفت ماهه امسال صادرات اقلامی نظیرمحصولات نیمه تمام 
فولادی، انواع شیشه، میگو و ماهیان زنده، گوجه فرنگی گلخانه ای، سیمان 
سفید، شیرینی و شکلات و انواع فراورده های غلات از رشد ۱۰۰ درصدی نسبت 
به مدت مشابه سال قبل برخوردار شده است. سخنگوی وزارت صمت گفت: 
سازمان توسعه تجارت به عنوان بازوی این وزارتخانه در حوزه تجارت خارجی 
علاوه بر استفاده حداکثری از ظرفیت تجاری جام جهانی، در بلندمدت نیز با 

ایجاد بستر و ساختار لازم برای توسعه تجارت با قطر برنامه ریزی کرده است.
وی خاطرنشان کرد: طبق توافق دو کشور قرار است حجم تجارت از رقم اندک 

۲۰۰ میلیون دلار در سال به سه میلیارد دلار در چهار سال آینده افزایش یابد.
مشاور وزیر صمت از اعزام رایزن جدید بازرگانی به دوحه، تاسیس مرکز تجاری 
در پایتخت قطر، برگزاری نمایشگاه اختصاصی و توافق بر سر سازوکار تسویه مالی 
به عنوان مهمترین اقدامات ساختاری برای توسعه مناسبات بازرگانی ایران و قطر 
نام برد. وی گفت: در نمایشگاه اخیر جمهوری اسلامی ایران در دوحه توافق 
شد ماهانه ۲۵۰ تن انواغ مواد غذایی به قطر صادر شود و با تجهیز »بندر دیر« به 

ایکس ری، صادرات از این بندر از روزی ۳۰ کانتینر به ۸۰ کانتینر افزایش یافت.
قالیباف، همچنین از معافیت ۷۰ درصدی کالاهای صادراتی به قطر از تعهد 

ارزی به عنوان مشوقی برای صادرکنندگان خبر داد.

رییس کل سازمان امور مالیاتی کشور خبرداد:

»سامانه مودیان« مبنای مراودات
 نظام مالیاتی با مودیان

پایانه های  قانون  اجرای  به  اشاره  با  کشور  مالیاتی  امور  سازمان  کل  رییس 
فروشگاهی و سامانه مودیان توسط گروه نخست مشمولان شامل شرکت های 
بورسی و فرابورسی، گفت: با اجرای این قانون، مبنای مراودات نظام مالیاتی با 

مودیان، سامانه مودیان خواهد بود.
»داود منظور« در جلسه ستاد هوشمندسازی، با بیان اینکه در یک بازه یک ساله 
سعی داریم همه مودیان را در نظام پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان ثبت 
نام کنیم، افزود: در راستای اجرای کامل قانون، کار به صورت مرحله ای انجام 
می شود و شرکت های دولتی نیز از ابتدای دی ماه سال جاری همچون شرکت 
های بورسی و فرابورسی، مشمول اجرای قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه 
مودیان خواهند شد. وی با اشاره به وجود برخی مسائل و مشکلات برای اجرای 
همزمان قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان و قانون دائمی مالیات 
بر ارزش افزوده، گفت: از آنجایی که امکان اجرای یک باره قانون پایانه های 
فروشگاهی و سامانه مودیان وجود ندارد و مشمولان این قانون به صورت مرحله 
ای و در یک بازه یک ساله فراخوان می شوند، برای اجرای آن بخش از احکام 
مربوط به قانون مالیات بر ارزش افزوده، با کمیسیون اقتصادی مجلس شورای 

اسلامی، تعاملات و جلسات کارشناسی مستمری برقرار شده است.

گزارش: محمد جنابان

الگوی موفق تولید و صادرات برخی تولیدات گلخانه ای و محصولاتی همچون پسته 
در قم و کسب درآمدهای ارزی از این طریق، اهمیت رویکرد تجاری در فعالیت های 
کشاورزی را در نگاه مسئولان و بهره برداران این بخش مهم اقتصادی برجسته ساخته 
و موجب استفاده هرچه  بهتر از ظرفیت های موجود استان برای تحقق آن شده است. 
براساس این گزارش ، فعالیت های کشاورزی در قم طی سال های اخیر نسبت به 
گذشته با تحولات قابل توجهی در بخش های مختلف همراه بوده است که از جمله 
مهمترین آن ها توسعه کشت های گلخانه ای در برابر کشت های سنتی و همچنین 
کشت گیاهان مقاوم به آب وهوای این استان به جای گیاهانی است که برای رشد به 

آب زیای احتیاج دارند.
با آن که در قالب  برنامه های مرتبط  این طرح ها و اجرای سایر  عملیاتی شدن 
راهبرد تغییر الگوی کشت و سیاست های کلان دیگر در بخش کشاورزی قم شروع 
شده است، همگی نشان می دهد که کشاورزی در این استان در مسیر استفاده بهینه 
از منابع و رسیدن به نتیجه حداکثری از تولید به پیش می رود و این موضوع با توجه به 

کمبود منابع آبی در این استان و شرایط اقلیمی خاصی که دارد،  یک ضرورت است.
در کنار همه تلاش هایی که برای تولید پایدار محصولات کشاورزی در قم صورت 
می گیرد،  موضوع مهم دیگری که در جریان اجرای برنامه های تحول گرایانه این بخش 
مورد توجه قرار گرفته ، لزوم افزایش ارزش افزوده و درآمد بهره برداران این بخش از 
فعالیتی است که انجام می دهند و در این راستا پرداختن به بحث صادرات و ورود 

درآمدهای ارزی به بخش کشاورزی، اهمیت زیادی دارد.
در همین رابطه  برای بررسی بیشتر موضوع و پرداختن به مزایای رویکردهای تجاری 
در تولید محصولات کشاورزی در قم از زاویه نگاه متخصصان این حوزه، با شماری از 

مسئولان و کارشناسان بخش کشاورزی استان به گفت وگو پرداخت ایم.
کشاورزی قم علاوه بر تامین نیاز داخلی، صادرات محصولات را نیز دنبال می کند

رییس سازمان جهاد کشاورزی قم در این زمینه گفت: قم با وجود مواجه بودن 
با شرایط آب و هوایی گرم و خشک و محدودیت دسترسی به منابع آبی، یکی از 
استان های موفق در حوزه تامین امنیت غذایی است و ظرفیت قابل توجهی در 
تولید انواع محصولات مورد نیاز مردم دارد و حتی در سال های اخیر توانسته برخی از 

محصولات کشاورزی را به کشورهای مختلف جهان صادر کند.
محمد رضا حاجی رضا، بیان کرد: بهره برداران بخش کشاورزی قم با مهارت بالای 
خود نشان دادند می توانند در شرایط خاص آب و هوایی این استان نیز به بالاترین 
میزان تولید محصول رسیده و برای سایر بهره برداران این بخش مهم اقتصادی به  
عنوان یک الگوی موفق مطرح شوند، امروز محصولی همچون پسته و برخی تولیدات 

گلخانه ای تولید شده در قم،  دارای مشتریان بین المللی است.
وی افزود: درحال حاضر برخی از کشاورزان قمی با استفاده از مهارت بالای خود 
و بهره گیری از دانش روز توانسته اند سطح تولید محصولشان را به چند برابر حالت 
معمول برسانند؛ این موضوع نشان می دهد، توجه به موضوع بهره وری در بخش 
کشاورزی قم در حال نتیجه دادن است و ما این راه را با جدیت بیشتر ادامه خواهیم 
داد. حاجی رضا همچنین پیرامون اهمیت گسترش صنایع تبدیلی و غذایی در قم 
برای فرآوری محصولات کشاورزی و کسب سود بیشتر نیز گفت: برای افزایش ارزش 
افزوده  انجام فعالیت های کشاورزی در استان از علاقه مندان به سرمایه گذاری در 
حوزه صنایع تبدیلی و غذایی استقبال می کنیم تا سود حاصل از فرآوری محصولات 
خام کشاورزی برای خود استان باشد و زمینه تولید، صادرات و به دنبال آن ایجاد 

فرصت های شغلی متعدد در این بخش فراهم شود.
در بخش  ابزارهای جدید  از  استفاده  و  با گسترش گلخانه ها  بیان داشت:  وی 
کشاورزی استان،  ظرفیت تولید برخی محصولات در این بخش به صورت چشمگیری 
افزایش پیدا می کند که لازم است با توجه به مولفه هایی همچون ارتقا کیفیت، فرآوری 
و بسته بندی جذاب و معرفی آن به مشتریان بین المللی برای صادرات آن ها اقدام 
شود،  چرا که در خصوص بسیاری از این محصولات، بازار داخلی به دلیل فراوانی 

عرضه،  شرایط لازم برای فروش مناسب محصول را ندارد و این موجب ضرر کشاورزان 
می شود در حالی که با فراهم شدن شرایط صادرات آن ها، علاوه بر جلوگیری از زیان 

بهره بردارن، فرصت کسب درآمدهای ارزی خوبی نیز برای آنان میسر می شود.
توسعه گلخانه ها در قم با رویکرد تولید محصولات صادراتی 

معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی قم نیز در این خصوص بیان 
داشت: احداث گلخانه با رعایت استانداردهای لازم کاری پرهزینه است و انجام این کار 
زمانی می تواند از نظر اقتصادی مقرون به صرفه باشد که محصولات صادراتی در آن 

تولید و شرایط کسب درآمد ارزی برای بهره بردار فراهم شود.
محمد علی سلامی افزود: ما با تولید محصولات صادراتی در گلخانه  می توانیم ارز 
لازم برای واردات بسیاری از محصولات مورد نیازمان را تامین کنیم،  به عنوان مثال با 
تولید محصولات صادراتی در یک هکتار گلخانه،  می شود حدود ۵۰۰ تُن گندم وارد 
کرد، به همین دلیل است که کشورهایی همچون ترکیه بر روی گسترش گلخانه ها 

متمرکز شده اند.
وی بیان داشت: به طور معمول یک هکتار از کشت های گلخانه ای با ۱۰۰ هکتار از 
کشت های سنتی برابر می کند، همچنین آب مورد نیاز برای کشت های گلخانه بسیار 
کمتر از آب مصرفی در کشت های سنتی است به اضافه این که در گلخانه امکان 

مدیریت دما و شرایط محیطی نیز تا حد زیادی فراهم می باشد.
سلامی گفت:  همچنین تولید محصولی مانند پسته که بر اساس ارزیابی ها امسال 
تولید آن درقم حدود هفت هزار تُن بود برای صادرات و داشتن درآمدهای ارزی در 
بخش کشاورزی استان بسیار مهم است، پسته قم واقعا با کیفیت و دارای بهترین طعم 
است و فرآوری این محصول نیز در داخل استان انجام می شود که این موضوع نیز 
موجب افزایش ارزش افزوده تولید این محصول برای بهره بردارن قمی آن شده است.

وی با اشاره به این که ۱۴ هزار هکتار از باغ های استان زیر کشت پسته است،  بیان 
داشت: بیشتر باغ های پسته قم در بخش مرکزی مناطق قمرود و قنوات و همچنین 
اطراف جاده قم - تهران و قم - کاشان واقع شده اند و حدود یک هزار و ۵۰۰ نفر از 
کشاورزان و بهره برداران بخش کشاورزی استان در زمینه تولید این محصول و فرآوری 
آن فعالیت می کنند. گفتنی است ارقام مختلف پسته همچون احمد آقایی،  اکبری 
و حسینی در قم تولید می شود و کشاورزان این استان طی  سال های اخیر در زمینه 

تولید پسته با بهترین کیفیت، عملکرد قابل قبولی داشته اند.
بیشتر حجم پسته تولید شده در قم به بازارهای بین المللی صادر می شود و قیمت 

هرکیلوگرم این محصول در حدود ۱۰ دلار است.
همان طور که بیان شد توسعه کشت های گلخانه ای در قم، اقدامی لازم اما نیازمند 
بررسی های همه جانبه است تا محصولی که از این طریق تولید می شود در بازارهای 
جهانی دارای جایگاه بوده و بتواند درآمد ارزی برای بهره برداران به همراه داشته باشد؛ 
به گفته کارشناسان اکنون احداث هر هکتار گلخانه مناسب در حدود ۱۵ میلیارد 
تومان هزینه دارد و در حالتی صرف این هزینه از نظر اقتصادی می تواند قابل توجیه 
باشد که فرصت درآمدزایی لازم را برای سرمایه گذار ایجاد کند که لازمه آن پرداختن به 
تولید محصولات صادراتی در گلخانه های استان و عرضه آن به بازارهای جهانی برای 

کسب درآمد ارزی است.
همچنین در خصوص تولید محصولاتی نظیر پسته در باغات استان که دارای 
موقعیت صادراتی و عرضه در بازارهای جهانی است،  باید همواره از سطح مرغوبیت 
محصول و کیفیت کالا محافظت کرد تا بازار آن در برابر نمونه های خارجی دچار 
مشکل نشود، همچنین تنوع بخشی به محصولات حاصل از فرآوری پسته و استفاده 
از شیوه های بسته بندی هرچه بهتر و جذاب تر در این بخش،  می تواند عاملی برای 

فروش بهتر آن در بازار سایر کشورها باشد.
بیش از ۱۴ هزار بهره بردار در زمینه تولید محصولات کشاورزی در قم فعال هستند، 
همچنین میزان متوسط تولید بخش کشاورزی این استان در سال ۸۵۰ هزار تن در 
زمینهٔ محصولات زراعی،  باغی،  دامی، شیلات و گلخانه ای است؛ بیشتر بهره برداران 
به نحوی که کشاورزی  را روستاییان استان تشکیل می دهند  بخش کشاورزی قم 
به تنهایی حدود ۵۰ درصد اشتغال روستاییان در بخش های مختلف استان را به خود 

اختصاص داده است.

برنامه های تحول گرایانه دربخش کشاورزی قم مورد توجه قرار گرفته  است ؛

کشاورزی تجاری بستر کسب درآمد ارزی در قم

عضو اتاق بازرگانی ایران مطرح کرد:

ماجرای عجیب صادرات چیپس ایرانی به عراق
عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی ایران می گوید در بازار عراق تغییر مهمی برای 
کالاهای ایرانی رخ نداده اما برخی محصولات که با ارز ۴۲۰۰ تومانی تولید و صادر 

می شدند، کار دشوارتری دارند.
علی شریعتی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: کالاهای ایرانی در بازار عراق، در 
سطوح مختلف و به شکلی متنوع صادر می شوند و ما هم در سطح دولتی و هم در 
سطح بخش خصوصی به این کشور صادرات داریم. آنچه که معمولا بر عملکرد صادراتی 
ما به عراق تاثیر کوتاه مدت می گذارد نیز مربوط به عملکرد صادراتی دولت می شود. 
چه در صادرات میعانات و چه در صادرات برق، دولت ما به عراق صادراتی دارد که در 
ماه های مختلف با توجه به شرایطی که به وجود می آید، امکان ایجاد تغییر در آمارهای 
صادراتی را دارد اما جز آن، در بازار عراق هیچ اتفاق جدید و مهمی برای کالاهای ایرانی 

رخ نداده و روال کار به طور معمول ادامه دارد. به گفته وی، آنچه که مربوط به صادرات 
کالاهای مصرفی به عراق می شود، در نهایت مسیر خود را طی خواهد کرد. شاید در 
برخی ماه های سال مانند فرا رسیدن محرم یا ایام اربعین، محدودیت هایی به وجود 
بیاید اما در نهایت و پس از آن، صادرات ما روال عادی خود را طی خواهد کرد. آنچه که 
در آمار سال جاری مطرح شده نیز هر چند افتی را نشان می دهد اما در صورت طی 
شدن روال عادی می توان انتظار داشت که تا پایان سال این اعداد جبران شود. عضو 
اتاق بازرگانی ایران با اشاره به روند رو به رشد اقتصاد عراق در ماه های گذشته، تصریح 
کرد: براوردها نشان می دهد که پول ملی عراق توانسته خود را تقویت کند و ارزش این 
پول در ماه گذشته بیشتر شده و پیش بینی می شود در ماه جاری نیز این روند ادامه 
پیدا کند. از سوی دیگر رشد اقتصادی عراق نیز ادامه پیدا کرده و همین موضوع بازار 

این کشور را گسترش داده است. برای مثال بحث بلک فرایدی در عراق به شدت مورد 
توجه قرار گرفته و به نظر می رسد بازار خوبی در این حوزه به وجود آمده است. شریعتی 
به تغییراتی که در شرایط صادرات برخی کالاهای ایرانی به عراق به وجود آمده نیز اشاره 
کرد و گفت: برای مثال ما به عراق صادرات چیپس داشتیم که این محصول ضریب 
جذب ۴۰ درصدی روغن دارد با ارز ۴۲۰۰ تومانی تامین می شد و از سوی دیگر بذر 
و کود حمایت های کشاورزی در تامین سیب زمینی می گرفت. شبیه به مورد صادرات 
شیرینی و شکلات به پاکستان که با حمایت های ارز دولتی انجام می شد، محصولاتی 
مانند چیپس نیز حالا اگر قصد صادرات داشته باشند، باید با ارز نیمایی تولید کنند 
که قطعا شرایط شان را تغییر می دهد. از این رو شاید ما همچنان در این حوزه ها مزیت 

صادراتی داشته باشیم اما کار دیگر مانند سابق نیست.

یک استاد اقتصاد دانشگاه اظهار داشت: در واقع دَررفتن 
فنر ارزی دیر یا زود اتفاق می افتاد و امکان کنترل بیشتر از این 
هم وجود ندارد و قیمت ارز خود را با قیمت های جدید تعدیل 
می کند. اما درباره اینکه این افزایش قیمت ارز اثر تورمی دارد 
یا خیر؟ باید توجه داشته باشیم که تقریبا هزینه تمام شده 
کلیه کالا و خدمات به صورت مستقیم و غیر مستقیم به نرخ 

ارز بستگی دارد.
محمدعلی دهقان  دهنوی، استاد دانشگاه و کارشناس 
اقتصادی، در گفت وگو با ایلنا درباره تبعات افزایش نرخ ارز در 
سیاست های مهار تورم و رشد تورم ناشی از افزایش نرخ دلار 
اظهار داشت: درباره اثرات افزایش نرخ ارز موضوع مهمی که 
باید به آن توجه داشته باشیم این است که ریشه ایجاد تورم 
رشد بی رویه نقدینگی بوده و رشد بی رویه نقدینگی خود را 
در افزایش قیمت ها نشان می دهد. در کنار آن باید توجهی 
به شرایط کشورمان هم داشته باشیم، از آنجایی که دولت 
به صورت تاریخی، بزرگترین عرضه کننده ارز در بازار است، 
می تواند نرخ ارز را که به نوعی یکی از قیمت های اقتصاد 
است، کنترل و سرکوب کند. لیکن طی سال های اخیر این 

رویه تاریخی مخدوش شده است.
وی گفت: وقتی گفته می شود رشد نقدینگی باعث افزایش 
قیمت ها می   شود در واقع  کاهش ارزش پول ملی هم یکی 
از نرخ های است که این رشد بی رویه نقدینگی آن را متاثر 
می سازد ولی تا زمانی که دولت – به معنای بانک مرکزی- 
بتواند از طریق مدیریت انتظارات و عرضه ارز کافی به بازار از 
افزایش نرخ ارز جلوگیری کند، این تاثیرگذاری به طور کامل 

رخ نمی دهد.
معاون اسبق وزارت اقتصاد ادامه داد: در چنین شرایطی 
می توان با استفاده از کنترل نرخ ارز، بخشی از اثر تورم زایی 
رشد نقدینگی را خنثی کرد یعنی اگر  مثلا نقدینگی رشد 
۴۰ درصدی را داشت، میزان افزایش نرخ تورم ۲۰ درصد 
باشد. البته اینکه نرخ رشد نقدینگی و نرخ تورم افزایش یک 
به یک نداشته باشند، دلایل متعددی دارد که یکی از دلایل 
می تواند جذب بخشی از نقدینگی در بازار دارایی ها باشد اما 
در کشورمان یکی از مهم ترین دلایل، موضوع کنترل قیمت 

ارز است.

وی تاکید کرد: کنترل قیمت ارز متغیری نیست که بانک 
مرکزی همیشه امکان اجرای آن را داشته باشد چراکه به 
دلایلی از جمله اعمال تحریم ها، توان ارزآوری کشور محدود 
شده و دسترسی به همان مقدار ارزی که تحصیل شده، نیز 
سخت است از این رو قدرت ارزی بانک مرکزی مانند گذشته 
نیست. علاوه بر این، ممکن است براساس تحولات سیاسی 
و اقتصادی انتظارات مردم نسبت به نرخ های آینده ارز تغییر 
کند. در این صورت از یک جایی به بعد، امکان مهار رشد 
نرخ ها وجود نخواهد داشت و دیدیم که در یک ماه گذشته 
قیمت ارز رشد ۱۵ تا ۲۰ درصدی را تجربه کرد و این میزان 
هم  درصد  از ۳۰  بیش  به  سال  ابتدای  به  نسبت  افزایش 

می رسد.
دهقان دهنوی گفت: در واقع دَررفتن فنر ارزی دیر یا زود 
اتفاق می افتاد و امکان کنترل بیشتر از این هم وجود ندارد 
و قیمت ارز خود را با قیمت های جدید تعدیل می کند. اما 
درباره اینکه این افزایش قیمت ارز اثر تورمی دارد یا خیر؟ 

باید توجه داشته باشیم که تقریبا هزینه تمام شده کلیه کالا و 
خدمات به صورت مستقیم و غیر مستقیم به نرخ ارز بستگی 

دارد.
وارداتی  کالاهای  مثال  برای  افزود:  دانشگاه  استاد   این 
مصرفی به صورت صد در صد به نرخ ارز وابستگی دارند. از 
سوی دیگر کالاهایی که در داخل هم تولید می شوند بسته به 
اینکه چقدر از مواد اولیه آنها از طریق واردات تامین می شود 
به نرخ ارز وابستگی دارند اما مابقی کالاها و خدمات به دلیل 
اثر افزایش هزینه ای که نرخ ارز بر روی قیمت های عمومی 
و هزینه زندگی و دستمزدها دارد، به صورت غیر مستفیم از 
نوسانات نرخ ارز متاثر می شوند. بنابراین با در رفتن فنر ارزی، 
تورم باز هم افزایش پیدا می کند و بخشی از فاصله یک به یک 

با رشد نقدینگی جبران می شود.
وی درباره اثر بازگشت نرخ دلار بر اقتصاد اینکه آیا اثر تورمی 
آن خنثی خواهد شد، اظهار داشت: در طول زمان ممکن 
است با نوسانات نرخ ارز مواجه باشیم و اگر اقتصاد قوی تر و 

پول ملی تقویت شود که البته در سال های گذشته این اتفاق 
به ندرت افتاده یا اینکه انتظارات به طور خوش بینانه ای تغییر 
پیدا کند و از سوی دیگر انتظارات نسبت به نرخ ارز فروکش 
کند و یا اینکه دسترسی بانک مرکزی به ارز تسهیل شود که 
بتواند ارز بیشتری را تزریق کند، مجموع این عوامل می توانند 

منجر به تقویت پول ملی کشورمان و کاهش نرخ ارز شوند.
نتیجه کنترل پایه پولی باید مهار تورم باشد 

رییس سابق سازمان بورس گفت: در این شرایط کاهش 
قیمت ارز همانطور که گفته شد می تواند به طور مستقیم و 
غیر مستقیم بر روی هزینه های تمام شده کلیه کالا و خدمات 
اثر بگذارد و به طور قطع این بازگشت بر قیمت ها تاثیر گذار 
خواهد بود اما باید توجه داشت که در اقتصاد و به طور معمول 
قیمت ها به سمت پایین چسبندگی دارند به این معنا که به 
راحتی به همان اندازه و همان سرعتی که افزایش پیدا کرده 

کاهش پیدا نمی کنند اما رشد نرخ متوقف می شود. 
رشد  موتور  که  آنجایی  از  کرد:  تاکید  دهنوی  دهقان 
بعدی  رشدهای  است  ممکن  نشده،  خاموش  نقدینگی 
نقدینگی اثر کمتری بر روی افزایش قیمت ها داشته باشد 
و تا مدتی می توان با قیمت هایی که کمی کاهشی شده اند 
یا نسبتا ثابت شده اند مواجه باشیم تا اینکه تحولات بعدی 

نتیجه را معلوم کند.
وی درباره ادعای مهار تورم درحالی که از ابتدای دولت نرخ 
دلار از ۲۶ تومان به ۳۵ تومان رسید، گفت : گمان نمی کنم 
دولت چنین ادعایی داشته باشد چراکه مردم تورم در زندگی 
خودشان لمس می کنند و گزارش هایی  رسمی که از مرکز 
آمار و بانک مرکزی درباره تورم می دهند به ویژه درباره برخی 
تورم  روزانه مردم هستند نشان دهنده  اقلام که مصرف  از 
است و تورم خود را در این اقلام نشان می دهد. این گزارش ها 
بیانگر این است که تورم به شدت وجود دارد و در زندگی مردم 
تاثیرگذار بوده و اساسا چنین ادعایی مبنی بر اینکه تورم 
کنترل شده به نظر نمی رسد که ادعای درستی باشد. این 
ادعاها بیشتر درباره کنترل پایه پولی بوده و اعلام می شود که 
بانک مرکزی در کنترل پایه پولی موفق عمل کرده که معتقدم 
اگر در این زمینه موفق بوده باشه باید نتیجه آن در مهار تورم 

ببینیم که تا به امروز چنین چیزی دیده  نشده است.

یک کارشناس اقتصادی:

موتور رشد نقدینگی خاموش نشده است
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آگهی فقدان سند مالکیت
آقای سید محمدحسن طاهائی به موجب وکالتنامه  ۱۸۴۴۳۵ مورخ ۱۴۰۱/۶/۷ دفترخانه ۴ قم به وکالت از طرف خانم 
فاطمه طباطبائیان با ارائه دو برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که مقدار سه سهم و سی وچهار صدم سهم مشاع از 
دویست و چهل سهم ششدانگ پلاک ثبتی ۲۸9۴ فرعی از ۲۶/۵۰9 فرعی از ۱۰۲۵۰ اصلی واقع در بخش یک قم ذیل 
ثبت ۱۴۴۱۵۳ در دفتر ۷۶۷ صفحه ۵۴ به نام خانم فاطمه طباطبائیان ثبت وسند مالکیت تک برگی ۵۴۷۵۰۷ د 9۱ صادر 
شده که سند مالکیت اولیه به علت اسباب کشی مفقود گردیده وتقاضای صدور سند مالکیت المثنی را نموده اند.لذا مراتب 

به استناد تبصره ۱ اصلاحی ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در۱نوبت به تاریخ ذیل آگهی تا چنانچه کسی مدعی وجود سند 
مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ روز کتباً به این 
اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور 

سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.)م الف ۱۵9۱۷(
رونوشت به ستاد اجرایی فرمان امام )ره(
مهدی زارع شحنه-رییس ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم

گزارش :امین صانعی

جام جهانی قطر چند روزی است آغاز شده و در همین مدت، فرهنگ 
و هنر ایرانی در این رقابت ها خودنمایی می کند و شاهد حضور چشم نواز 

ایرانیان حامی تیم ملی هستیم که حمایتی همه جانبه از تیم ملی دارند.
مسلمان  کشور  نخستین  عنوان  به  قطر  کشور   ، گزارش  این  براساس 
میزبان جام جهانی فوتبال است. کشوری که به واسطه وسعتی که دارد با 
محدودیت هایی مواجه بوده اما با تلاش های مختلف و راهکارهای متعدد 
در صدد نشان دادن ظرفیت ها و توانمندی های خود است. در این گزارش 
نگاهی کوتاه خواهیم داشت به حاشیه های جام جهانی قطر و آنچه در این 

چند روز در کشور میزبان جام جهانی گذشته است. 
پیاده روی های طولانی برای تماشای فوتبال

یکی از اتفاقات جالب و قابل توجه در جام جهانی قطر به وضعیت تردد 
افراد پیاده و سواره باز می گردد. با توجه به محدودیت های جغرافیایی قطر 
و کمبود فضای موجود، میزبان با برنامه ریزی های مختلف در صدد کاهش 
برای  سبز  مستطیل  هواداران  شده  موجب  مساله  همین  است.  ترافیک 
تماشای بازی های فوتبال مسیرهای از پیش تعیین شده را طی کنند که در 

بسیاری از مواقع باعث طولانی شده راه و البته صرف وقت بسیار می شود.
خبرنگاران ورزشی که برای پوشش این رویداد به قطر سفر کرده اند، در 
پیاده طی  پای  با  را  بازی ها مجبور هستند مسیرهایی طولانی  از  برخی 
ورزشگاه  مثال  عنوان  به  بدهند.  پوشش خبری  را  این مسابقات  تا  کنند 
البیت حدود یک ساعت و نیم راهپیمایی را برای هواداران جام جهانی به 
ارمغان آورده بود و افرادی که برای تماشای این بازی راهی استادیوم شدند، 
مجبور بودند این مسیر را طی کنند. در مسیر رفت و برگشت شاهد ترافیک 
جمعیتی در مترو هم هستیم اما باید اذعان کرد همه چیز طبق نظم پیش 

می رود و قانونمندی حرف اول را می زند.
ژاپنی ها فرهنگ خود را به رخ کشیدند

مردم ژاپن در جام جهانی قطر به دور از هیاهو و سروصدا، فرهنگ خود را به 
جهانیان نشان داده و با حرکتی ساده و در راستای حفظ محیط زیست، در 

اقدامی هماهنگ ورزشگاه هایی که در آن حضور داشته اند را تمیز کردند. 
این اقدام مورد توجه رسانه های عربی و هواداران میزبان جام جهانی قرار 

گرفت و آنها از این اقدام تقدیر کردند.
هواداران ژاپن بعد از بازی هایی که در آن حضور دارند، تمامی سکوها را 
پاکسازی و زباله های موجود را جمع آوری می کنند تا بدون هزینه، فرهنگ 
و تمدن خود را در معرض دید دوربین های خبری و هواداران فوتبال قرار 

دهند.
میزبانی متفاوت قطری ها از جام جهانی

افرادی که حداقل در یکی از ادوار جام جهانی حضور داشته باشند به 
تفاوت میزبانی قطر با سایر میزبان های جام جهانی اشراف و تاکید دارند، 
هر چند میزبانی جام جهانی برای قطری ها بسیار پرهزینه بوده و شاهد 
گرانترین جام جهانی هستیم اما جو حاکم بر این کشور مانند ادوار گذشته 
این مسابقات نیست و بیشتر نمادهای جام جهانی در این کشور خودنمایی 

می کند تا جو فوتبالی.
البته با تاریکی شب در بخشی از دوحه به نام سوق واقف که بازار سنتی 
دوحه هم به شمار می رود هواداران تجمع کرده و به جشن و شادی می 
پردازند و در این میان هواداران تیم هایی از جمله مراکش و قطر بیشترین 

میزان هوادار را در این محل از آن خود کرده اند. 
فن فستیوال؛ شبیه سازی استادیوم در فضایی باز

یکی از بهترین کارهای قطری ها برای پوشش بازی های جام جهانی ایجاد 
فضایی تحت عنوان فن فستیوال است. محلی که با تعبیه مانیتورهای بزرگ 
به پوشش دیدارهای جام جهانی می پردازد و جمعیتی بالغ بر ۳۰ هزار نفر را 
در خود جای می دهد. البته این تنها محل برای پوشش این مسابقات نیست 

و در سطح شهر دوحه ۳ فضای دیگر برای این کار اختصاص یافته است.
در این مراکز فقط فوتبال پخش نمی شود بلکه بازی های الکترونیکی، 
رستوران، موزه فیفا و فروش نمادهای جام جهانی از دیگر بخش های این فن 
فستیوال است. نکته جالب در این میان حضور هواداران پرشور کشورهای 
مختلف با فرهنگ و زبان متفاوت است اما آرامش و امنیتی که در قطر وجود 
دارد باعث شده در همین فضا همه دوستداران فوتبال فارغ از هر سن و 

جنسیتی به هواداری از تیم محبوب خود بپردازند. 
انفجار در دوحه؛ فریاد ایران ایران همه جا به گوش می رسد

یکی از اتفاقاتی که در سه شب اخیر در دوحه قطر خیلی به چشم می 
خورد به حضور و تجمع هواداران ایرانی باز می گردد، ایرانی هایی که با پرچم 
کشورمان و بوق های رنگی فریاد ایران ایران را در دوحه طنین انداز کرده و 

حمایت همه جانبه ای از کارلوس کی روش و ملی پوشان ایرانی دارند.
حامیان تیم ملی در سه شب اخیر با شور و هیجان خاصی به حمایت از تیم 
ملی پرداخته و در خیابان کورنیش با فریاد ایران، ایران به استقبال دیدار با 
ولز رفتند. حضور بانوان و کودکان خردسال در این تجمع ها از جمله نکاتی 
بود که مورد استقبال رسانه های مختلف خبری مستقر دوحه قرار گرفت. 
برخی از هواداران تیم های دیگر نیز با حضور در جمع هواداران ایرانی به 
شادی پرداخته و هیجان خود از بابت حضور تیمشان در جام جهانی را نشان 

دادند.
نکته قابل توجه در حضور هواداران ایرانی به خانواده هایی باز می گردد که 
با فرزندان کوچک و خردسال خود به میدان آمده و برای موفقیت تیم ملی 
از هیچ کوششی دریغ نمی کنند، در این میان هوادارانی هم هستند که از 
کشورهای مختلف از جمله نروژ، آلمان، آمریکا به قطر آماده می حامی تیم 

ملی فوتبال ایران هستند.
برد شیرین ایران برابر ولز؛ نبض فوتبال در جریان است

همین حمایت ها و حضور پرشور ایرانیانی که در دوحه حضور دارند باعث 
شد تا بعد از باخت ایران برابر انگلیس، دوباره روحیه و نبض فوتبال در اردوی 
تیم ملی به جریان بیافتد تا جایی که شاگردان کی روش در بازی دوم به 

شکلی متفاوت به زمین آمده و هیجان خاصی به سکوهای تزریق شد.
هر چند بعد از بازی برابر انگلیس تقریبا روحیه همه خراب شده بود اما برد 
شیرینی که در سایه حمایت همه جانبه هواداران محقق شد نشان از نقش 
مهم و تاثیرگذار علاقه مندان به فوتبال داشت و با همین نیروی قدرتمند و 

محرک می توانیم در برابر آمریکا نیز اتفاقی تاریخی را رقم بزنیم.
اقامت ۲4 ساعته لاکچری شبی 1۲0 میلیون تومان

حضور در جام جهانی برای هر فردی که عاشق فوتبال و مستطیل سبز 
است بیشتر شبیه یک رویاست تا واقعیت، این مساله در جام جهانی قطر 
هم وجود دارد و بد نیست بدانید با توجه به محدودیت جغرافیایی این کشور 
از یک سو و حضور پرشور هواداران فوتبال از سویی دیگر هزینه اقامت در 

فضاهای به اصطلاح لاکچری سر به فلک کشیده است.
البته قطری ها برای آنکه بتوانند این مساله را مدیریت کنند از هر فضا و 
امکاناتی استفاده و بهره برده اند، حتی میزبان برای اقامت مسافران خود از 
چادرهایی در بخش های دوحه گرفته تا کشتی های کروز نیز استفاده کرده 

که کمترین تا بیشترین میزان مبلغ اسکان را به خود اختصاص داده است.
گرانترین مبلغ برای اسکان هر فرد در بهترین شرایط اقامتی با حداکثر 
امکانات برای ۲۴ ساعت رقمی بالغ بر ۱۲۰ میلیون تومان است که با توجه 
به برنامه مسابقات، هر هوادار حداقل ۸ شبانه روز باید میهمان قطری ها 
باشد و طبیعی است این میزان از رفاه و آرامش برای بسیاری از هواداران 

غیرممکن است.
فرهنگ و هنر ایرانی در کوچه پس کوچه های دوحه

مغازه های دوحه،  و  فروشگاه ها  در  بزنید  قدم  قطر  در خیابان های  اگر 
تاجران و ایرانیانی را می بینید که در این کشور سکونت دارند و در حال کار و 
زندگی هستند. به بهانه جام جهانی و در راستای برنامه های فرهنگی ایران 
در قطر و در حاشیه جام جهانی نیز فعالیت های گسترده ای در این حوزه 
انجام شده که از آن جمله می توان به برگزاری نمایشگاه هنری ایران در 

محلی زیبا و چشم نواز اشاره کرد.
فرش های اصیل ایرانی، لباس های محلی زیبا و صنایع دستی ایران از 
جمله مواردی است که در این نماشگاه در معرض دید عموم قرار گرفته و در 
کنار آن نیز موسیقی اصیل ایران و نوای ورزش زورخانه ای طنین انداز است.

میزبانی متفاوت قطری ها از جام جهانی؛

حاشیه نگاری جام جهانی قطر؛ با طعم هنر و فرهنگ ایرانی مدیرعامل باشگاه فرهنگی ورزشی آناصنعت پاسارگاد قم خبرداد:

پرداخت ۴۰ درصد قرارداد کادرفنی
 و بازیکنان آناصنعت 

مدیرعامل باشگاه فرهنگی ورزشی آناصنعت پاسارگاد قم از پرداخت ۴۰ درصد 
مبلغ قرارداد بازیکنان و کادر این تیم در آستانه دور برگشت لیگ برتر فوتسال 
باشگاه های کشور خبر داد و گفت: تمام تمهیدات را اندیشیده ایم که تیم در اوج 

آرامش کار کند. 
با  فوتسال  برتر  لیگ  فصل ۱۴۰۱  نهم  هفته  از  پاسارگاد  آناصنعت  باشگاه 
خرید امتیاز فردوس، نماینده قم در لیگ برتر فوتسال مردان ایران شده و با یک 
برنامه ریزی منسجم این تیم از یک تیم بی پول و قعرنشین جدول رده بندی متحوّل 

کرد تا موجی از امیدواری را بین قمی های علاقمند به فوتسال ایجاد کند.
آناصنعتی ها در اوج آرامش

این تیم در رقابت با ۱۳ تیم دیگر حاضر در فصل جاری لیگ برتر فوتسال 
باشگاه های کشور در حال حاضر رده دهم جدول رده بندی را در اختیار دارد و 
بسیار امیدوار است که از ۱۲ بازی باقی مانده خود تا پایان فصل بهترین نتایج را 

کسب کرده و رتبه خود را در پایان فصل تک رقمی کند.
این تیم که ابتدای فصل با مشکلات مالی عدیده ای مواجه بود و شرایط سخت 
و طاقت فرسایی را تا هفته هشتم پشت سر گذاشت، این روزها وضعیتی کاملا 
متفاوت دارد و با توجه به نگاه حمایتی ویژه مدیران باشگاه آناصنعت پاسارگاد یکی 
از معدود تیم های لیگ برتری محسوب می شود که از نظر مالی با هیچ مشکلی 

مواجه نیست.
پایان مشکلات مالی فوتسالیست های آناصنعت

باشگاه آناصنعت پاسارگاد قم پیش از انجام نخستین بازی این تیم برابر صنایع 
هرمزگان در شروع دور برگشت فصل جاری لیگ برتر فوتسال ایران، بخش دیگری 
از دستمزد بازیکنان و کادر فنی خود را پرداخت کرد تا در مجموع میزان ۴۰ درصد 

از قرارداد فصل ۱۴۰۱ آنها با آناصنعت تسویه شده باشد.
پرداخت به موقع دستمزدها، تامین کامل امکانات مورد نیاز کادر فنی و بازیکنان 
تیم، تدارک وسیع اعم از اردوی آماده سازی مطلوب در قم و خارج از قم، سفرهای 
با برنامه، خدمات رفاهی، تغذیه مناسب و ... توسط مدیریت باشگاه آناصنعت 

پاسارگاد موجب شده تا این تیم در اوج آرامش با حریفان لیگ برتری رقابت کند.
شرافتی: تک تک آناصنعتی ها به حمایت باشگاه مطمئن باشند

مدیرعامل باشگاه آناصنعت پاسارگاد در این خصوص اظهار کرد: تمام وعده های 
مالی به مربیان و بازیکنان آنا صنعت از هفته نهم تا کنون محقق شده و طبق 
وعده ای که به اعضای تیم داده بودیم، تا این لحظه ۴۰ درصد از رقم قرارداد فصل 

۱۴۰۱ آنها پرداخت شده و مابقی نیز طبق قرار تقدیم این عزیزان می شود.
سیدمحمد شرافتی بیان کرد: هدف این است که تک تک اعضای تیم به طور 
کامل به حمایت همه جانبه باشگاه آناصنعت مطمئن بوده و با خیالی آسوده از 
بابت شرایط مالی و امکانات سخت افزاری و نرم افزاری، حواس خود را متوجه 
بازی های مهم نیم فصل دوم لیگ برتر فوتسال کنند تا تیم آناصنعت با بهترین رتبه 
این لیگ را به پایان رسانده و با یک تدارک وسیع و برنامه ریزی منسجم خیلی زود 

خود را مهیای لیگ برتر ۱۴۰۲ کند.
شرافتی خاطرنشان کرد: باشگاه آناصنعت به تمام عزیزان فعال در این باشگاه به 
دید یک خانواده نگاه می کند و حتی به معیشت اعضای خود توجه داشته و در این 
راستا تعدادی از بازیکنان و کادر تیم در شرکت های زیر مجموعه آناصنعت پاسارگاد 

استخدام و بیمه شده اند تا از این نظر نیز رفاه آنها در نظر گرفته شود.
 

رئیس هیات کشتی استان قم:

تیم دانشگاه آزاد قم از مدعیان لیگ برتر 
کشتی فرنگی است

 رئیس هیات کشتی استان قم گفت: با توجه به ۲ پیروزی در مسابقه اخیر و 
استعدادهای خوبی که در تیم دانشگاه آزاد قم وجود دارد این تیم را از مدعیان 

کسب سکو در لیگ برتر کشتی فرنگی می دانیم. 
هادی علیایی در گفت و گویی ابراز داشت: امسال نماینده قم در لیگ برتر 

کشتی فرنگی با عنوان دانشگاه آزاد اسلامی شرکت کرده است.
وی با اشاره به این که دور مقدماتی مسابقات در ۲ گروه برگزار می شود گفت: 
تیم دانشگاه آزاد اسلامی در گروه خود در ۲ دیدار ابتدایی ۲ نماینده خوزستان از 

اندیمشک و شهرداری مسجد سلیمان را در خانه خودشان شکست داد.
وی با اشاره به این که هر گروه لیگ برتر شامل چهار تیم است اظهار داشت: 
اکنون با کسب ۲ پیروزی، صعود تیم دانشگاه آزاد اسلامی قم به مرحله نیمه نهایی 
مسجل شده است. رئیس هیات کشتی استان قم افزود: روز جمعه هفته جاری 
جدال برای سرگروهی را با تیم پر مهره سپاهان اصفهان در شهر اصفهان برگزار 
خواهیم کرد. وی یادآور شد: برنامه فدراسیون کشتی این گونه است که نیمه نهایی 

و فینال تا آخر این ماه انجام شود و تیم ها در یک مکان جامع حضور یابند.
وی گفت: در گروه دیگر مسابقات، تیم فولاد خوزستان که از ملی پوشان زیادی 

بهره می برد و نماینده استان البرز نیز از مدعیان کسب سکو هستند.
علیایی افزود: بازیکنان تیم قم اکثرا بومی هستند و ملی پوشان استان در تیم 
دانشگاه آزاد حضور دارند ضمن این که کادر فنی شامل سرپرست و مربیان همه 

بومی هستند و عملکرد آن ها تاکنون رضایت بخش بوده است.

پیشکسوت فوتبال:

 بازی دفاعی محض مقابل آمریکا
 مناسب نیست

یک پیشکسوت و کارشناس فوتبال گفت: دفاع محض برای مسابقه با تیم ملی 
فوتبال آمریکا بعنوان آخرین بازی مرحله گروهی جام جهانی ۲۰۲۲ مناسب و 
منطقی نیست و تیم ملی کشورمان باید بیشتر شیوه تهاجمی را در دستور کار خود 

داشته باشد.
جمشید رشیدی،  در باره مسابقه سوم مرحله گروهی ایران با آمریکا در چارچوب 
رقابت های جام جهانی ۲۰۲۲ قطر افزود: نباید فقط به بازی تدافعی مانند آنچه 
برابر انگلیس به نمایش گذاشتیم، فکر کنیم. وی ادامه داد: ایران نباید به امید 
کسب تساوی به این مسابقه پا بگذارد و بی تردید چنین تفکری شکست و حذف را 
بدنبال خواهد داشت، بنابراین باید برای پیروزی و کسب حداکثر امتیاز به مصاف 
آمریکا برویم. این پیشکسوت اصفهانی فوتبال خاطرنشان کرد: آمریکا تیم خوبی 
است، بطور قطع باید آن را بهتر از تیم ملی ولز بدانیم، این تیم در حمله و دفاع 

بخوبی کار می کند و بی شک مصاف سخت تری در انتظار ایران خواهد بود.
رشیدی با اشاره به اینکه ایران و آمریکا هر دو بدنبال صعود از مرحله گروهی 
هستند اظهار داشت: بنابراین انتظار حملات متعدد حریف دور از انتظار نخواهد 
بود و دیدار راحتی در انتظار ملی پوشان کشورمان نیست. وی اضافه کرد: ایران 
در مصاف با ولز از ترکیب خیلی بهتری در مقایسه با بازی با انگلیس بهره برد و 
خلافیت بازیکنان نیز سبب خلق موقعیت و برتری بر رقیب شد، همین خلاقیت و 
بازی آزادانه نیز باید در رویارویی آخر مرحله گروهی دوچندان شود. این کارشناس 
فوتبال با بیان اینکه کسب سه امتیاز برابر ولز روحیه بازیکنان را دوچندان کرد، 
اظهار داشت: حفظ این روحیه و نمایش مناسب مقابل آمریکا صعود به مرحله 
بعدی جام جهانی را هموار خواهد کرد. تیم ملی روز سه شنبه هشتم آذر و از ساعت 

۲۲:۳۰ دقیقه در ورزشگاه "الثمامه" باید برابر آمریکا صف آرایی کند.

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس 
گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده 

اند:
کلاسه  پرونده  به  ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۶۴۶مربوط  شماره  رای   -۱
۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱9۶۷مربوط به تقاضای خانم ظریفه حیدری قندرقالو 
فرزند اذن اله،دو دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که درآن احداث بنا شده به 
مساحت ۱۴۴ مترمربع درقسمتی از پلاک شماره ۴۱۷ فرعی از ۲۱۴۲ اصلی واقع 
در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه 

۴۶۸ دفتر ۵۳۴ )م الف۱۵۳۲9(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱999 شماره  رأی   -۲
فرزند  رحمتی  اصغر  آقای  تقاضای  به  مربوط   ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۷۶۰
فدایعلی،ششدانگ قطعه زمین که درآن احداث بنا شده به مساحت ۶۰/۶۱ 
مترمربع درقسمتی ازپلاک شماره  فرعی از باقیمانده ۲۱۶۷/۲ اصلی که طبق 
بخشنامه سازمان به پلاک ۲۱۶۷/۲/۴۵۵ اصلی تبدیل شده واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از وراث 

ابوالفضل احسانی صفحه ۴9۴ دفتر ۱۴ )م الف۱۵۳۳۰(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۳9۳ شماره  رأی   -۳
۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰9۸۳ مربوط به تقاضای آقای ابوالفضل فقانی فرزند 
خداداد، ششدانگ قطعه زمین که درآن احداث بنا شده به مساحت ۶۸ مترمربع 
درقسمتی از پلاک شماره ۵ فرعی از ۲۳۲9 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
مورخ   ۴۲۴۰۰ شماره  قطعی  سند  طی  متقاضی  مالکیت  قم  دو  اداره  ملک 

۱۴۰۰/۰۷/۲۱ دفترخانه ۵۴ قم)م الف۱۵۳۳۱(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۰۵۸۵ شماره  رأی   -۴
۱۳99۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۰۳۵ مربوط به تقاضای آقای محمد موسی میکائیلی 
فرزند سیف اله در ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا گردیده است به 
مساحت ۴۸ مترمربع در قسمتی از پلاک شماره ۲ فرعی از ۲۳۰۵ اصلی واقع در 
قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از محمد علی 

فتح آبادی بزچلوئی مالک رسمی که در صفحه ۲9۸ دفتر ۷۶ بنامش ثبت گردیده 
است)م الف۱۵۳۳۲(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۵۸۷ شماره  رأی   -۵
۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۳۸۱ مربوط به تقاضای خانم افسانه معصومی فرزند 
علیرضا درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۸۲/۳۲ مترمربع پلاک شماره ۲ فرعی از ۲۳۰۲ اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی از ناصر بهرامی سجاد ثبت دفتر الکترونیک 

۱۱۳۵۷-۱۳9۸)م الف۱۵۳۳۳(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۲9۰ شماره  رأی   -۶
دوست  کیانی  حسن  اقای  تقاضای  به  مربوط   ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۶9۸
فرزند حسین، ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵9/۷۵ 
مترمربع در قسمتی از پلاک شماره فرعی از ۲۶۰۵/۱۰۳ اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه ۲۸۰ دفتر 

۲۷۷ )م الف۱۵۳۳۴(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۴۷9 شماره  رأی   -۷
آقای عباس متنعم خدائی  تقاضای  به  ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۶۰۰ مربوط 
فرزند احمد درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت ۱۳۳ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱۷۷۲ اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از نقی صادقی )م 

الف۱۵۳۳۵(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۷۰۷ شماره  رأی   -۸
فرزند  آقای محمد جعفری  تقاضای  به  مربوط   ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۶۸۱
قنبر ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵۵/۱۰ مترمربع 
حوزه  بخش  قم  در  واقع  اصلی  از ۲۳۰۵  شماره ۳فرعی  پلاک  از  قسمتی  در 
ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره ۱9۳۰۶ مورخ 

۱۳9۴/۱۰/۲۸ دفترخانه ۷ قم )م الف۱۵۳۳۶(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۷۰۵ شماره  رأی   -9
فرزند  نظری  فاطمه  خانم  تقاضای  به  مربوط   ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۶9۷
محرم، ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 9۰ مترمربع 

درقسمتی از پلاک شماره ۵ فرعی از ۲۳۰۲ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از اکبر الوند صفحه ۳۰۲ 

دفتر ۵۳۳)م الف۱۵۳۳۷(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۵۵۴ شماره  رأی   -۱۰
فرزند  احمدی  مولود  خانم  تقاضای  به  مربوط   ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۷9۰
جعفر،ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۱۴ مترمربع 
درقسمتی از پلاک شماره فرعی از ۲۱۴۸ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از بیرامعلی نظری و رسول 

قنبری پروین )م الف۱۵۳۳۸(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۰۴۵ شماره  رأی   -۱۱
آبادی  محمود  عباس  آقای  تقاضای  به  مربوط   ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۷۳9
فرزند یداله، ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۳۲ 
مترمربع در قسمتی از پلاک شماره باقیمانده ۱ فرعی از ۲۴۸۴ اصلی که طبق 
بخشنامه سازمان به ۱۶۶ فرعی از ۱ فرعی از ۲۴۸۴-اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم تبدیل گردیده مبایعه نامه عادی مع الواسطه از سید 
حسین آقایی مالک رسمی که در صفحه ۱۵۱ دفتر ۱۵ بنامش ثبت گردیده است 

)م الف۱۵۳۴۰(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
تا چنانچه اشخاص ذینفع  آگهی  روز  به فاصله ۱۵  مشاعی مراتب در دونوبت 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه 
پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع 
قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که 

صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و سایه(
نوبت اول: 1401/08/۲۲
نوبت دوم: 1401/09/07
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

 هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۶۳۷۵مربوط  شماره  رای   -۱
باباخانی  حسن  آقای  تقاضای  به  ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۴۰۴مربوط 
جمکرانی فرزند عباس در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 9۸/۶۱ 
مترمربع پلاک شماره ۳۵۰9 فرعی از ۲۴۵ فرعی از ۱ اصلی واقع در قم بخش 

چهار حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از عباس 
باباخانی سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۶۲ صفحه ۷۲)م الف ۱۵۳۳9(

مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه 

پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به 
مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است 
که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و سایه(
نوبت اول: 1401/08/۲۲
نوبت دوم: 1401/09/07
مهدی زارع شحنه-رییس ثبت منطقه یک قم

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی ماده ۳ قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی
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محمد سلامتی:

محدودیت ها به بی اعتمادی بین مردم
 و حکومت دامن زده است 

رویداد۲۴  به  اسلامی  انقلاب  مجاهدین  سازمان  دبیرکل  سلامتی  محمد 
می گوید: علت اصلی اعتراضات مردمی را باید در اهمال های داخلی و عملکرد 
مسئولان جستجو کرد. به همین دلیل نباید اعتراضات این روز ها را به خارجی ها 

نسبت داد. 
اعتراضات مردمی ۱۴۰۱ بر خلاف آنچه در دی ماه ۱۳9۶ و آبان ۱۳9۸ رخ 
داد، نه تنها بیش از یک هفته طول کشید، بلکه حالا سومین ماه خود را سپری 
می کند. چرایی تداوم تحرکات معترضانه مردم را در چه چیزی می توان دید و اینکه 
ریشه اصلی اش در کجا است؟ محمد سلامتی دبیرکل سازمان مجاهدین انقلاب 

اسلامی ایران به این پرسش رویداد۲۴ پاسخ داده است.
سلامتی می گوید: قبل از هر اظهارنظری لازم می دانم به ریشه های اتفاقات و 
حوادث اخیر اشاره کنم. در واقع باید اذعان داشت، این ریشه ها مربوط می شود 
به مطالبات انباشته شده قشر های وسیعی از جامعه که مستقیم یا غیرمستقیم در 

بروز حوادث اخیر موثر واقع شده اند.
وظیفه  و  بوده  حق  به  مطالبات  این  عمده  که  است  لازم  توضیح  این  البته 
حکومت است که آن ها را برآورده کند. اما متاسفانه سیاست های اعمال شده 
نیل به این مطالبات را دچار مشکل کرده است. در نتیجهِ این سیاست ها به 
علاوه ندانم کاری ها و سوءتدبیر ها باعث شده در زمینه ها و عرصه های مختلف با 
مشکلات جدی مواجه شویم؛ به طوری که در زمینه اقتصادی که مهمترین آن 
بیکاری، تورم روزافزون و البته محدودیت های مبادلات اقتصادی باخارج از کشور 

است، با محدودیت های عدیده ای روبرو هستیم.
نادرست  دخالت های  سیاسی،  آزادی های  کردن  محدود  سیاسی  درزمینه 
در انتخابات های مختلف و محدود کردن فعالیت احزاب و گروه ها هزینه ساز 
شده اند. همچنین در عرصه فرهنگی سفت و سخت گرفتن های ناموجه و در 
عرصه اجتماعی هم به گونه ای عمل شده که به بی اعتمادی روز افزون بین مردم 

و حکومت دامن زده شده است.
اعتراضات 1401 ربطی به خارجی ها ندارد

سلامتی می گوید: شرح این شرایط نشان می دهد، علت اصلی اعتراضات 
مردمی را باید در کوتاهی و اهمال های داخلی و البته مرتبط با عملکرد دولتمردان 
و مسئولان جستجو کرد. به همین دلیل نباید دشواری ها و اعتراضات این روز ها 

را به خارجی ها نسبت داد.
البته بدیهی است خارجی ها از شرایط و زمینه های پیش آمده به نفع خود 
استفاده یا بهتر است گفته شود، سوءاستفاده می کنند. اما اگر بخواهیم اولویت 
مطالبات را که می تواند مورد توجه اکثریت مردم باشد مشخص کنیم، بی تردید 
حل مشکلات اقتصادی و سیاسی است؛ لذا طبیعی به نظر می رسد که عمده 
معترضان پیگیر حل این مسائل باشند که متاسفانه، اما این مهم نه تنها اتفاق 

نیفتاده است، بلکه چشم انداز روشنی هم مشاهده نمی شود.
سلامتی درباره ماهیت اعتراض ها می گوید: باید گفت، این اتفاق به دلایل 
مختلفی رخ داده است، از جمله مرگ غریبانه و مظلومانه دختر خانم مهسا امینی 
که علت این حادثه بسیار تلخ، چیزی جز افراط در سختگیری های فرهنگی 
نیست. همچنین نمی توان نسبت به جوان بودن جمعیت معترضان بی تفاوت 
بود. در واقع نظام این بار با دسته ای روبرو است که نسبت به همه امور نگاه خاص 
خودشان را دارند و از سبک زندگی بسیار متفاوتی نسبت به آنچه مدنظر حاکمیت 

است، تبعیت می کنند.
مسئولان در جهت تامین حد معقول مطالبات معترضان اقدام کنند 

وی توضیح داد: از آنجایی که شمولیت مطالبات فرهنگی به شکل نشان داده 
شده در جریان اعتراضات، محدود است، نمی تواند پشتوانه اجتماعی بالایی در 
کشور داشته باشد. درباره پشتوانه خارجی هم باید گفت، هرچقدرهم که قوی 
باشد، نه تنها پایدار نیست، بلکه در داخل حساسیت های منفی ای را هم بر 

می انگیزد.
ضمنا! فقدان رهبری از ویژگی های از این دست از اعتراضات است که خود 
زمینه سوءاستفاده و به انحراف کشاندن را برای هر گروه و توسط هر جریانی فراهم 
می کند. با این حال نمی توان نادیده گرفت که مطالبات مربوط به توسعه فرهنگی 
و توسعه سیاسی به طور کلی جزیی از مطالبات واقعی و به حق اکثریت جامعهِ در 
مرحله رسیدن طبقه متوسط به اکثریت است، یعنی همان مرحله ای که جامعه 

ایران در آن قرار دارد.
سلامتی می گوید: اگر چه به نظر می رسد، ظرفیت اعتراضی مربوط به مطالبات 
در حد سابق الذکر بیش از این کشش نداشته باشد، اما لازم است مسئولان خود 
به این امر توجه کرده و در جهت تامین حد معقول مطالبات معترضان اقدام کنند 

تا جامعه شاهد اعتراضات خسارت بار مجدد نباشد.
 

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس:

 عضویت ایران در سازمان همکاری 
شانگهای پیام بین المللی دارد

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی 
با بیان اینکه عضویت ایران در سازمان همکاری شانگهای دارای پیام بین المللی 
همکاری های  توسعه  اخیر  سال های  در  شانگهای  سازمان  گفت:  است، 
اقتصادی، بانکی، ارتباطات، مخابرات و صنعت را در سطوح وزرا داشته و مقابله با 

اعمال تحریم های یک جانبه آمریکا بخشی از دستور کار آن است. 
ابوالفضل عمویی در جلسه علنی روز یکشنبه مجلس و در جریان بررسی 
کلیات و جزییات لایحه الحاق دولت جمهوری اسلامی ایران به سازمان همکاری 
شانگهای گفت: سازمان همکاری شانگهای با محوریت ۵ کشور چین، روسیه، 
تاجیکستان، قرقیزستان و قزاقستان با مبنای مبارزه با تروریسم تشکیل شد و 

ایران به عضویت ناظر این سازمان بود.
وی با بیان اینکه ایران ۱۵ سال درخواست عضویت دائم در این سازمان را 
داشت، یادآور شد: در اجلاس بیست و دوم در تاشکند اسناد عضویت دائم ایران 
به امضای دبیرخانه سازمان رسید؛  شرط عضویت دائم پذیرش اسنادی است که 

از ابتدای تشکیل این سازمان به تصویب رسیده که ۴9 سند است.
همکاری  سازمان  در  تعهدآوری  سند  نیز  بعد  به  این  از  اگر  افزود:  عمویی 
براساس اصول ۷۷، ۱۲۵ و ۱۳۵  باید روند فعلی  به تصویب برسد  شانگهای 
طی شده و در مجلس بررسی شود. بخشی از اسناد جنبه همکاری در مقابله با 
تروریسم و جدایی طلبی را دارد. البته شرط جمهوری اسلامی ایران این است که 
با موضوعات مربوط به امنیت ملی کشورمان در صورتی موافقت می شود که در 
شورای عالی امنیت ملی نیز مورد پذیرش باشد. همچنین رزمایش های بزرگی 
در کشورهای عضو سازمان برگزار می شود که برای برگزاری آنها در کشور ما باید 
فرماندهی کل قوا اظهارنظر کنند. این نماینده مجلس شورای اسلامی اضافه 
کرد: در بخشی از اسناد، ابهامی وجود داشت که طی یک بیانیه تفصیلی صادر 
شده در این لایحه به آن توجه شده و جمهوری اسلامی ایران براساس آن به 
مبارزه با افراط گرایی، تروریسم و جدایی  طلبی خواهد پرداخت. وی با تاکید بر 
اینکه عضویت ایران در سازمان همکاری شانگهای حاوی پیام بین المللی است، 
گفت: با توجه به عضویت روسیه و چین در این سازمان، حجم مبادلات اقتصادی 
بسیار زیاد است؛  شانگهای یکی از سازمان های قابل توجه منطقه ای است و پیام 

چندجانبه گرایی ایران در حوزه سیاست خارجی را منتقل می کند.

تحلیلگر مسائل بین الملل گفت: راه حل مشکلات فعلی این است که یکبار 
دیگر با مردم آشتی کنان برقرار کنیم و این نشان می دهد که شیوه های گذشته 
ما جامعه ما را از جهت روانی و نه از جهت اقتصادی راضی نکرده است و باید یک 

آشتی کنان عمیق و عملی بین دولت و مردم به وجود بیاید. 
علی بیگدلی در گفت وگو با ایلنا، در پاسخ به این سوال که تحلیل شما از واکنش 
سازمان انرژی اتمی به قطعنامه شورای حکام چیست و چه تاثیری در برنامه اتمی 
ایران و روابط با اتحادیه اروپا می گذارد، گفت: قطعنامه اخیر به پیشنهاد ۳ کشور 
اروپایی به شورای حکام رفته و جنس قطعنامه، اخطاری است و هنوز به مرحله 
انگلیس،  به پیشنهاد سه کشور  این قطعنامه  تنبیهی نرسیده است.  قطعنامه 
آلمان، فرانسه و آمریکا مطرح شده، به دلیل اینکه ایران نپذیرفت تا کارشناسان 
آژانس به ایران بیایند که دوربین هایشان را نصب کنند و هم آن سه نقطه ادعایی 

را بازبینی کنند.
وی افزود: ایران تا به حال با این موضوع موافقت نکرده و رئیس سازمان انرژی 

اتمی هم گفت ما تمام کارهایمان براساس توافقی بوده که با آژانس کردیم. منتهی 
آژانس این پیشنهاد را نمی پذیرد، ضمن آنکه اشاره  ای آقای گروسی کرد و مدعی 
شد که ایران امکانات ساخت بمب اتمی را دارد و این اظهارنظر خیلی فضای 
غرب را ملتهب کرده و به همین دلیل فشارهای مختلفی را هم از جهت ادعاهای 
از جهت  به روسیه و همینطور  از جهت کمک های پهپادی  حقوق بشری و هم 

فضای داخلی بر ایران وارد می کنند.
رفتن پرونده ایران به شورای امنیت فرآیند خطرناکی را به وجود می آورد 

بیگدلی تصریح کرد: آژانس براساس قطعنامه ۲۲۳۱ خود را موظف می داند در 
جهت فعالیت های هسته ای ایران گزارش بدهد، در همین راستا احتمالاتی هم 
وجود دارد که ظرف سه ماه آینده که چهارمین نشست شورای حکام در مورد ایران 
برگزار می شود، قطعنامه تنبیهی صادر شود و در اینصورت بسته به واکنش ایران 

احتمال ارجاع پرونده به شورای امنیت هم دور از تصور نیست.
وی افزود: رفتن پرونده به شورای امنیت یک فرآیند بسیار خطرناکی را به وجود 

خواهد آورد که هم تحریم های گذشته برمی گردد و هم اینکه تمام کشورهای دنیا 
موظفند ارتباطات شان را با ایران قطع کنند که امیدواریم به آن مرحله نرسیم. در 
مورد اختلافاتی که الان بین آژانس و ایران است با توجه به شرایط فعلی به نظرم 
می توانیم انعطاف پذیری بیشتری از خود نشان دهدیم و این مشکل با آژانس را 
حل کنیم، در غیر اینصورت مساله آژانس قطعا روی فضای برجامی هم اثر خواهد 

گذاشت و ممکن است تا نقطه انتهایی برجام منتهی شود.
بیگدلی در پاسخ به این سوال که رساندن اورانیوم غنی شده به ۶۰ درصد چه 
پیامی را به اروپا می رساند و واکنش اروپا و آمریکا به اقدام انرژی اتمی چه خواهد 
به همین موضوع  راجع  و  بود  تل آویو  در  پیش کنفرانسی  روز  بود، گفت: چند 
صحبت می کردند که اگر ایران غنی سازی اش را به ۶۰ درصد برساند باید چه کار 
کنیم که غیر از اسرائیل چند کشور دیگر از جمله آمریکا هم حضور داشتند. این 
جلسه خیلی اهمیت داشت خیلی خبر از آن بیرون نیامد ولی خبری که بیرون آمد 

این بود که هدف این کنفرانس رسیدگی به منطقه و ایران بود.
نباید آژانس را خیلی از خودمان دور ببینیم 

وی افزود: حالا ممکن است این جلسه جنبه تبلیغاتی داشته باشد اما به هرحال 
در فضای  در فضای داخلی، هم  الان هم  ما  اثر داشت.  بین المللی  در فضای 
منطقه ای و  بین المللی با چالش هایی مواجه هستیم، بنابراین الان شرایط مطلوبی 
نیست و باز هم تکرار می کنم که ایران نباید خیلی خودش را از آژانس خیلی دور 
کارشناسانش  اعزام  و  تاثیرگذاری  و  رابطه  برقراری  در  آژانس  اگر  چراکه  ببیند، 
ناموفق باشد، این مساله می تواند نه تنها در فرآیند برجام بلکه در رفتارهای بعدی 
هم تاثیر بگذارد. بنابراین اگرچه هنوز روزنه های برجامی به طور کامل بسته نشده، 
ولی اگر در نشست چهارم شورای حکام قطعنامه ای علیه ایران صادر شود، باید 
فاتحه برجام هم خوانده شود. بیگدلی در پاسخ به این سوال که برای جلوگیری از 
افزایش تنش روزافزون میان ایران و اروپا چه اقداماتی باید انجام شود، گفت: دولت 
باید نوع نگاهش را به سیاست های منطقه ای و بین المللی اصلاح کند. برخی 
سیاست های ما هزینه زایی داشته است. گهگاهی وزیر امورخارجه می گوید ما با 
عربستان قرار است بنشینیم و بر سر مسائل سیاسی صحبت کنیم به نظر من این 
شرایط فعلا حاصل نمی شود. عربستان سعودی با ما اختلافات بسیار گسترده و 

عمیقی دارد و با نشست چند جلسه ای در بغداد این کار عملی نخواهد شد.
وی تصریح کرد: می توانیم با اصلاح سیاست های منطقه ای یک مقدار فضا را 
در منطقه آرام تر کنیم. حتما باید برجام را امضا کنیم و روابط مان را با غرب اصلاح 
کنیم. راه آن این است که یکبار دیگر با مردم آشتی کنان برقرار کنیم و این نشان 
می دهد که شیوه های گذشته ما جامعه ما را از جهت روانی و نه از جهت اقتصادی 
راضی نکرده است و باید یک آشتی کنان عمیق و عملی بین دولت و مردم به وجود 
بیاید. این گسلی که الان بین مردم و دولت به وجود آمده خیلی به نفع حکومت 

نخواهد بود.

بیگدلی تحلیلگر مسائل بین الملل: 

آشتی کنان عمیق و عملی بین دولت و مردم به وجود بیاید 

العربی الجدید مطرح کرد:

برنامه بغداد برای جلب رضایت ایران
در پی درخواست ایران از دولت مرکزی عراق برای کنترل 
از مسئولان  نقل  به  ایران یک رسانه عربی  با  مرزهایش 
عراقی اعلام کرد که این کشور قصد دارد نیروهایی از ارتش 

و مرزبانی را در مرزهای ایران مستقر کند. 
به گزارش ایسنا، العربی الجدید به نقل از یک مسئول 
و  اسناد  عراق  کشور  به  ایرانی ها  که  کرد  اعلام  عراقی 
مدارکی دادند که نشان می دهد از خاک این کشور علیه 
ایران استفاد می شود از جمله اینکه برخی مجموعه های 
کرد از خاک اقلیم کردستان به داخل ایران سلاح قاچاق 

می کنند.
این مسئول که خواستار عدم فاش شدن نامش شده 
است به سفر اخیر سردار اسماعیل قاآنی، فرمانده نیروی 
قدس سپاه به عراق اشاره کرد و گفت که سردار قاآنی 
انجام  درخصوص  موضعش  عراقی  مقامات  با  دیدار  در 
عملیات زمینی در داخل خاک عراق و توقف فعالیت گروه 
های کرد که متهم به دست داشتن در ناآرامی های اخیر 

ایران هستند، روشن بود.
وی گفت که طرف عراقی به این نتیجه رسیده است که 
یگان های نظامی از ارتش و نیروهایی از مرزبانی خود را در 

مرزهایش با ایران به طول ۲۰۰ کیلومتر مستقر کند.
در این گزارش آمده است که نمایندگی سازمان ملل در 
عراق نیز از این برنامه استقبال کرده تا ایران دیگر اقدام 

نظامی در اقلیم کردستان عراق انجام ندهد.
نیروهای  این  ماموریت  که  گفت  عراقی  مسئول  این 
مستقر در مر ایران و عراق ممانعت از فعالیت مجموعه های 
کرد علیه ایران است اما به نظر می رسد که این برنامه هنوز 

رضایت ایران را جلب نکرده است.
از سوی دیگر، تحسین الخفاجی، سخنگوی فرماندهی 
الجدید  العربی  با  گفت وگو  در  عراق  مشترک  عملیات 
ارسال  برای  جدی  طور  به  اکنون  عراق  دولت  که  گفت 
نیروهای نظامی بیشتر به مرز ایران و عراق تلاش می کند و 
هماهنگی هایی میان دولت فدرال عراق و اقلیم کردستان 

برای استقرار نیروهای مشترک در مرزها وجود دارد.
وی گفت که عراق توانایی کنترل کامل مرزهای خود و 
ممانعت از هرگونه تهدید از خاک این کشور علیه تمام 

کشورهای منطقه را دارد.
الخفاجی گفت که این سیاست ثابت عراق است؛ ما به 
هیچ وجه اجازه نخواهیم داد که خاک عراق سکویی برای 

تعرض به کشورهای دیگر باشد.
همچنین مهدی تقی آمرلی، هماهنگ کننده کمیسیون 
امنیت و دفاع در پارلمان عراق گفت که دولت محمد شیاع 
السودانی در پرونده مرزها با ایران جدی است تا برخی 
طرف ها که می خواهند از خاک عراق علیه ایران و یا هر 
کشور همسایه دیگری عملیات انجام دهند از شکاف های 

موجود در آن جا سوء استفاده نکنند.
وی ضمن اشاره به هماهنگی های موجود میان دولت 

بغداد و دولت اقلیم کردستان عراق درخصوص استقرار 
نیرو در مرزهای ایران و ترکیه تاکید کرد که در این خصوص 

توافق شده است تا حاکمیت عراق حفظ شود.
آمرلی خاطرنشان کرد که طرف ایرانی پیام هایی مبنی 
بر استفاده از خاک عراق برای ایجاد ناامنی و بی ثباتی در 
داخل این کشور به بغداد رسانده است و طرف عراقی نیز 
ضمن مخالفت با این مساله تاکید کرد که برای ممانعت از 
به کارگیری خاک عراق برای ایجاد ناامنی در کشورهای 
همسایه و یا هر کشور دیگری در جهان تلاش خواهد کرد.
این مسئول عراقی در ادامه گفت که عراق در مرحله آتی 
گام های امنیتی و نظامی در این خصوص خواهد داشت و 
همه طرف ها از این امر حمایت می کنند زیرا در راستای 

حفظ حاکمیت عراق است.
موضوع پیشروی زمینی به سمت خاک عراق

 صحت ندارد 
در  اخیرا  ایران در عراق  آل صادق، سفیر  محمدکاظم 
گفت وگو با شبکه العالم گفت: موضوع پیشروی زمینی به 
سمت خاک عراق صحت ندارد و اساسا مطرح نیست. ما 
به حاکمیت عراق احترام می گذاریم و برای ثبات، وحدت 
سرزمین و مردم عراق و برای شکوفایی این کشور اقدامات 
همسایه  بزرگ  کشور  یک  عراق  داده ایم.  انجام  زیادی 
است، ایران و عراق روابط سیاسی، جغرافیایی، تاریخی 
و ایدئولوژیکی و همچنین نوار مرزی مشترکی دارند. این 
عشایر-کردهای  میان  اجتماعی  مراودات  اشتراکات، 
منطقه کردستان و عشایر جنوب عراق و عشایر جنوب 
ایران را حتمی کرده و همچنین شرایط رفت و آمد آنها 
میان دو کشور و حتی ازدواج میان کردهای این دو کشور 

را فراهم کرده است و همچنین باعث شده روابط میان 
دو ملت عراق و ایران قوی و صمیمی بشود. بنابراین این 
امکان پذیر نیست که ایران دست به عملیات زمینی در 
عراق بزند. بله، ما با برادران خود در اقلیم کردستان زیاد 
صحبت کردیم و پیش از این کمیته امنیتی مشترکی بین 
اقلیم کردستان و مقامات جمهوری اسلامی تشکیل شده 

بود تا راه حلی اندیشیده شود.
از  را  ما همواره می کوشیم مشکلات  تاکید کرد:  وی 
طریق گفتگو با برادرانمان در عراق حل کنیم. این گروه 
های تروریستی نژادپرست از قدیم و از زمان پیروزی انقلاب 
اسلامی از اراضی اقلیم کردستان به عنوان مقر و اردوگاه 
آموزشی استفاده کرده و جوانان کرد ایرانی اعم از زن و 
مرد را برای اهداف نظامی خرابکارانه استخدام می کردند. 
ما با برادران خود در اقلیم کردستان صحبت می کنیم، 
روابط نزدیک و مستحکم نباید منجر به آن شود که عناصر 
تجزیه طلب به خاک ایران نفوذ کنند، نیروهای امنیتی ما 
را به شهادت برسانند و مراکز امنیتی ما را منفجر کنند. 
گفتگوهای زیادی انجام شد اما بی نتیجه بود، تصور می 
کنم گاهی نگاه قوم گرایانه بر مسائل سیاسی یا دیپلماتیک 
و همسایگی سایه می اندازد، بنابراین مجبور شدیم که از 

دولت مرکزی عراق بخواهیم در این زمینه مداخله کند.
و  ایران  های  نشست  درخصوص  ادامه  در  صادق  آل 
عراق در این زمینه گفت که قبل از روی کار آمدن دولت 
السودانی ، رئیس هیات عراقی در گفت وگوها فؤاد حسین 
وزیر امور خارجه عراق و با حضور قاسم الاعرجی مشاور 
امنیت ملی بود و از ایران نیز مسئولین وزارت امور خارجه و 
دستگاه های امنیتی، در این دیدار درباره مسائل مشترک 

تبادل نظر کردند و قرار شد که این دیدار تکرار شود. پس 
از مدتی الاعرجی در راس یک هیات راهی ایران شد و 
توافقاتی صورت گرفت که اولین آن این بود که حکومت 
مرکزی مرزهای ایران و اقلیم کردستان عراق را کنترل کند.
منطقه  آیا  که  این سوال  به  پاسخ  در  سفیر کشورمان 
کردستان عراق با این توافق مخالفت کرده است گفت: 
نه، موافقت کرد. حتی در مذاکرات پیشین هنگامی که ما 
با منطقه کردستان عراق گفتگو می کردیم، می گفتند که 
مراقبت از مرزها جزو مسئولیت های دولت مرکزی است. از 
این نظر مشکلی نبود. ما از برادرانمان در عراق درخواست 
کردیم که اینان را خلع سلاح کنند و سلاح را از آنان بگیرند 
و آنان را از مرزها دور کنند و در عمق منطقه کردستان عراق 
بروند، در اردوگاه های پناهندگی زیرا آنان را جزو پناهندگان 
محسوب می کنند و این در حالی است که پناهنده سلاح 
حمل نمی کند و تمرین نظامی نمی کند و تخریب نمی 

کند.
ایران  خارجه  وزیر  امیرعبداللهیان،  حسین  همچنین 
اخیرا در اظهاراتی با اشاره به فعالیت برخی از گروه های 
برخی  در  جمله  از  کشور  نقاط  از  برخی  در  تروریستی 
کرد:  اظهار  مرزی  نقاط  و  کشور  غربی  استان های  از 
تروریست ها و ضد انقلاب در ۷۶ مرکز در اقلیم کردستان 
وارد  را  و اسرائیلی  آمریکایی   فعال شده اند و سلاح های 
کشور کرده اند. ما طی هشت هفته گذشته طی دو مرحله 
برادر عراق  و  با مقامات کشور دوست  بغداد  و  تهران  در 
اقلیم کردستان نشست های متعددی برگزار کردیم و  و 
توافق های زیادی را برای این گروه های تروریستی به عمل 

آورده ایم.
وی ادامه داد: دوستان در حکومت مرکزی عراق متعهد 
نقطه  از ۷۶  را که  تروریستی  این گروه های  شده اند که 
تحرکاتی را علیه امنیت ما در استان های غربی آغاز کرده 
بودند از این نواحی دور کنند و این گروه های تروریستی 
را خلع سلاح کنند. گفت وگوها در این زمینه انجام شده 
است و ما پیگیر این هستیم که توافقات انجام شده اجرایی 

شود.
امیر عبداللهیان تصریح کرد: زمانی که نیروهای مسلح 
عراق در مرزهای مشترک ایران و اقلیم کردستان مستقر 
شوند و امنیت مرزها را تضمین کنند دیگر نیازی نیست که 
ما برای تامین امنیت مان و مقابله با تروریست ها اقداماتی 
و  بین الملل  حقوق  چارچوب  در  ولی  دهیم  انجام  را 
منشور سازمان ملل تا زمانی که تهدید از سوی گروه های 
باشد  ما  متوجه  همسایه  کشور  در  مستقر  تروریستی 
نیروهای مسلح ما برای تامین امنیت حداکثری کشور 
دستگاه های  در  ما  و  می دهند  ادامه  خود  اقدامات  به 
دیپلماسی و امنیتی نیز به گفت وگوها و مذاکرات خود با 
دولت دوست و برادر عراق ادامه می دهیم تا آنها به توافقات 

و تعهداتی که در این زمینه داده اند عمل کنند.

هانی زاده کارشناس مسائل غرب آسیا:

ایران هیچ زمانی تسلیم خواسته های آمریکا نشده است  
کارشناس مسائل غرب آسیا گفت: رهبر معظم انقلاب اسلامی نقشه راه سیاست 
داخلی و خارجی به ویژه در رابطه با آمریکا برای دولتمردان و ملت بزرگ ایران ترسیم 

کردند چراکه مماشات مانع باج خواهی آمریکا نمی شود. 
حسن هانی زاده در گفت وگو با ایرنا درباره فرمایشات رهبری در دیدار بسیجیان 
سراسر کشور اظهار کرد: رهبر معظم انقلاب اسلامی در آستانه هفته بسیج در دیدار 
با بسیجیان سراسر کشور سیاست های باج خواهانه آمریکا را بشدت مورد انتقاد قرار 
دادند و آن را در راستای تلاش آمریکا برای عبور از خطوط قرمز ملت ایران توصیف 

کردند.
در  اسلامی  انقلاب  معظم  رهبر  بیانات  افزود:  بین الملل  تحلیلگر مسائل  این 
برگیرنده محورهای کلیدی برای شناخت عمیق سیاست های باج خواهانه آمریکا بود 

که به مثابه نقشه راه ملت ایران و ملت های منطقه تلقی می شود.
هانی زاده عنوان کرد: تاکید رهبر معظم انقلاب اسلامی بر بیهوده بودن مماشات 
و باج دهی به آمریکا از شناخت دقیق و هوشمندانه معظم له نسبت به سیاست های 
آمریکا و غرب و اهداف بلندمدت آمریکا برای تسلط بر مقدرات ملت های منطقه 

حکایت دارد.
وی اضافه کرد: بیانات مقام معظم رهبری اشاره صریحی به مذاکرات هسته ای 
ایران با آمریکا و کشورهای اروپایی بود که موجب شده تا آمریکا در صدد تحمیل اراده 
خود بر ملت ایران برآید اما جمهوری اسلامی ایران هیچ زمانی تسلیم خواسته های 

آمریکا نشده است.
کارشناس مسائل غرب آسیا ادامه داد: یکی از این سیاست هایی که آمریکا همواره 
تلاش داشته تا در دستور کار قرار دهد تضعیف توان نظامی و قدرت بازدارندگی ایران 
است که این امور ارتباطی به موضوع مذاکرات هسته ای ایران و کشورهای غربی 

نداشت.
هانی زاده خاطرنشان کرد: از مصادیق عینی کلام رهبری توافقنامه برجام میان 
ایران و کشورهای ۱+۵ در سال ۲۰۱۵ میلادی بود که آمریکا علیرغم امضای چنین 
توافقنامه ای متاسفانه در سال ۲۰۱۸ از آن خارج شد و تا سال ۲۰۲۰ بیش از ۱۷۰۰ 

مورد تحریمی علیه ایران اعمال کرد.
وی یادآور شد: ترور سردار بزرگ اسلام شهید حاج قاسم سلیمانی فرمانده سابق 

سپاه قدس توسط آمریکا نشان داد که مذاکره و مماشات و همراهی با سیاست های 
آمریکا مانع از رفتارهای تهاجمی آمریکا نمی شود.

نمی توان به سیاست های آمریکا اطمینان کرد
به  اخیر  سال های  طول  در  ایران  از  آمریکا  زیاده خواهی  کرد:  اظهار  هانی زاده 
بهانه های مختلف ثابت کرد که نمی توان به سیاست های آمریکا اطمینان کرد بلکه 
قوام داخلی و ملی ایران به وحدت داخلی و انسجام برای تقابل با این زیاده خواهی ها 

بستگی دارد و این یک سیاست ثابت است.
وی ادامه داد: از این رو رهبر انقلاب در دیدار تاریخی خود با بسیجیان سراسر 
کشور بار دیگر بر اصل ثابت سیاست جمهوری اسلامی در بیهودگی مذاکره با 
آمریکا تاکید کردند زیرا تجربه ایران در امتیازدهی به آمریکا و غرب یک تجربه تلخ 
و شکست خورده است و ایران کشوری نیست که تابع اراده قدرت های استکباری 
باشد لذا رهبر معظم انقلاب اسلامی در بیانات حکیمانه و راهبردی خود نقشه راه 
سیاست داخلی و خارجی بویژه در رابطه با آمریکا برای دولتمردان و ملت بزرگ 

ایران ترسیم فرمودند.
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طرح: محمدعلی رجبی

جامی برای اعلام نفرت جهانی

انتقاد دلخوش از کم کاری دستگاه های اجرایی
نماینده صومعه سرا در مجلس از کم کاری و عملکرد دستگاه های اجرایی انتقاد کرد و گفت: چه طور آن ها می 
خواهند شعار »ما می توانیم« مدنظر رییس جمهوری را اجرا کنند؟ کاظم دلخوش در جلسه علنی روزیکشنبه در 
تذکری گفت: رئیس جمهور در جلسه با شوراهای کشور بیان کرد که آنهایی که نمی توانند به شعار »ما می توانیم« 
عمل کنند، سمت خود را واگذار کنند؛ با این تفاسیر باید 9۰ درصد وزرا و دستگاه های اجرایی سمت های خود را 
رها کنند. وی ادامه داد: ۸ ماه از ابتدای سال می گذرد و هنوز سازمان برنامه و بودجه تبصره های ۱۶ و ۱۸ بودجه 
۱۴۰۱ را عمل نکرده و بانک ها به مردم وام نمی دهند. باید سازمان برنامه و بودجه به مجلس توضیح دهد که چرا 
بانک ها به جای وام دادن به مردم، پول مردم را صرف خرید پتروشیمی می کنند.دلخوش همچنین گفت: آبونمان 
مخابرات نیز پانزده برابر اضافه شده، شرکت آب و فاضلاب حقوق پرسنل خود را نمی دهد وزارت نیرو پول برق مردم 
را اضافه کرده و آب بهای کشاورزی نیز زیاد شده است؛ باید پرسید مسئولان این دستگاه ها چگونه شعار »ما می 

توانیم« را اجرا می کنند که فقط خرابکاری کرده اند.

جنجال در مجلس درباره حوادث »مهاباد؛
نماینده مهاباد در صحن علنی روزیکشنبه در تذکر شفاهی خود گفت: آقای رئیسی و وزیر کشور باید پاسخگو 
باشند و پیگیری کنند چه کسی تیر جنگی به مردم شلیک کرده است. جلال محمودزاده نماینده مهاباد در مجلس 
شورای اسلامی، در جریان جلسه علنی امروز مجلس و در تذکری به رئیس جمهوری و وزیر کشور، گفت: در 
اعتراضات مردمی مهاباد و شهر های کردنشین ۱۳ نفر بر اساس آمار رسمی، و بر اساس آمار غیر رسمی ۱۰۵ تن 
کشته شده اند. او ادامه داد: آقای رئیسی و وزیر کشور باید پاسخگو باشند و پیگیری کنند چه کسی تیر جنگی به 
مردم شلیک کرده است. او ادامه داد: به جای پیگیری و احقاق حق و حقوق مردم مناطق کردنشین در دستگاه 

قضایی، در همان دستگاه قضایی علیه من نماینده که پیگیر این ماجرا ها بودم، شکایت شده است.

۶۱ نفر در ارتباط با حادثه ایذه دستگیر شدند
علی دهقانیرییس کل دادگستری خوزستان با بیان اینکه ۶۱ نفر در ارتباط با حادثه ایذه دستیگر شده اند که 
۵۴ نفر آنان با قرار بازداشت موقت در بازداشت هستند، گفت: بازپرس ویژه ای برای رسیدگی به پرونده عملیات 
تروریستی ایذه تعیین شده تا روند قضایی سرعت گیرد. وی اظهار داشت: تحقیقات و اقدامات لازم و ضروری برای 
شناسایی ضاربان، تمامی عوامل، مرتبطان در صحنه و پشتیبانی کنندگان تا شناسایی و دستگیری کامل آنان و 

تکمیل تحقیقات از سوی بازپرس و ضابطان عام و خاص در حال انجام است.

تمام کارگران ساختمانی بیمه می شوند 
نمایندگان مجلس با طرح اصلاح قانون بیمه کارگران ساختمانی موافقت کردند.به گزارش خانه ملت، نمایندگان 
در نشست علنی روز )یکشنبه، ۶ آذرماه( مجلس شورای اسلامی در جریان طرح اصلاح قانون بیمه کارگران 
ساختمانی، با اصل ماده واحده این طرح با ۱۷۴ رأی موافق، ۷ رأی مخالف و ۷ رأی ممتنع از مجموع ۲۳۲ نفر 

حاضر در جلسه موافقت کردند.

پروانه سلحشوری با تودیع وثیقه آزاد شد
خبرگزاری برنا متعلق به وزارت ورزش و جوانان، در خبری نوشت پروانه سلحشوری نماینده مجلس دهم، »صبح 
روزیکشنبه  با حضور در مرجع قضایی نسبت به اتهامات انتسابی تفهیم اتهام شده و ضمن ادای توضیحات مقرر 

سرانجام با صدور قرار وثیقه از سوی مرجع قضایی و تودیع آن آزاد شده است.«

هنگامه قاضیانی آزاد شد
بر اساس مطالب منتشره در برخی منابع خبری، هنگامه قاضیانی ساعتی پیش آزاد شد. خبر بازداشت وی ۲9 
آبان همزمان با خبر احضار برخی چهره های معروف هنری و ورزشی در رابطه با وقایع اخیر منتشر شد. اتهامات 
قاضیانی دایر بر اجتماع و تبانی به قصد اقدام علیه امنیت کشور و فعالیت تبلیغی علیه نظام عنوان شده بود. همان 

زمان با حضور قاضیانی در دادسرا، بازپرس نسبت به تفهیم اتهام وی اقدام کرده است.

صادق زیباکلام به دادسرا احضار شد 
قوه قضاییه از احضار صادق زیباکلام به دادسرا خبر داد.صادق زیباکلام با انتشار مطلبی در صفحه شخصی 
خود در توئیتر ادعایی بدون ارائه سند مطرح کرد که در پی طرح این ادعای بی استناد مقام قضایی وی را بر ادای 

توضیحات در رابطه با ادعای مطرح شده احضار کرد و وی باید طبق قانون فردا در دادستانی تهران حضور یابد.

رئیس اداره ایمنی راه و حریم راههای استان قم خبرداد:

ایمن سازی محور قدیم قم - اصفهان 
رئیس اداره ایمنی راه و حریم اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان از ایمن سازی محور قدیم 

قم - اصفهان )جاده نیزار( خبر داد.
سید حسن خلیلی نیا با اشاره به انجام ایمن سازی در محور قم – اصفهان به عنوان مسیری پردتردد و حادثه 
خیز گفت: از مردادماه امسال، ایمن سازی این محور با اصلاح دور برگردان ها، تعریض قوس های جاده ای، 

آرام سازی شیب جاده و نصب علائم جاده ای در دستور کار اداره کل راهداری استان قرار گرفت.
خلیلی نیا افزود: در این مدت، دویست تُن آسفالت برای اصلاح این مسیر مصرف شده، ۴ قوس جاده ای 

تعریض و همچنین شش دوربرگردان اصلاح شده است.
وی در ادامه تقاطع محور روستای خدیجه خاتون را یکی از نقاط حادثه خیز در این جاده عنوان کرد و گفت: 
در این تقاطع با ایجاد باند کاهش و افزایش سرعت و آشکارسازی تقاطع در حال حاضر نقص ایمنی جاده 

مرتفع شده است.
رئیس اداره ایمنی راه و حریم اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای، ایجاد شیار لرزاننده میانی و شیار 
عرضی را یکی دیگر از اقدامات صورت گرفته در این مسیر عنوان کرد و گفت: در این محور، بیش از ۳۰ راه 
دسترسی غیرمجاز و حادثه ساز توسط کشاورزان و مردم بومی منطقه ایجاد شده بود که با همکاری پلیس 
راه در حال حاضر تمامی این مسیر ها مسدود شده است. گفتنی است در شش ماهه ابتدایی امسال بر اثر 

حوادث جاده ای ۱۰ نفر جان خود را در محور قدیم قم- اصفهان )جاده نیزار( از دست دادند.
 

مدیر کل غله و خدمات بازرگانی استان قم خبرداد:

اجرای طرح کشاورزی قراردادی با هدف 
حمایت از گندمکاران

مدیر کل غله و خدمات بازرگانی استان  قم از اجرای طرح کشاورزی قراردادی با هدف حمایت از گندمکاران 
خبر داد.

سعید محمدی با بیان اینکه طرح کشاورزی قراردادی همزمان با سراسر کشور اجرا می شود گفت: 
کشاورزان می توانند با مراجعه به تارنمای شرکت بازرگانی دولتی ایران به نشانی https://gtc.ir/ در این طرح 
شرکت کنند. محمدی در خصوص جزئیات این طرح گفت: در این طرح ۲۰ درصد هزینه بیمه محصول 
کشاورزی از سوی دولت پرداخت می شود و کشاورزان به ازای هرکیلو گرم کود و بذر، مبلغ ۱۵۰۰ تومان یارانه 
کاشت دریافت می کنند. وی افزود: کشاورزان بابت انتقال گندم از مزرعه تا محل انبار هیچ مبلغی پرداخت 
نمی کنند. مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان با اشاره به خرید تضمینی ۱۲۵۰۰ تن از گندم تولیدی سال 
گذشته استان گفت: کشاورزانی هم که در حال حاضر مرحله کشت را انجام داده اند می توانند از مزایای این 
طرح بهره مند شوند. ۶۵۰۰ هکتار از اراضی کشاورزی استان زیر کشت آبی و دیم گندم است که به طور 

میانگین از این مزارع سالانه ۲۰ هزار تن گندم برداشت می شود.
 

روز دوشنبه تشییع می شوند؛

قم میزبان پیکرهای مطهر ۴ شهید مدافع حرم 
پیکرهای مطهر۴ شهید مدافع حرم که در روزهای اخیر در مناطق عملیاتی سوریه تفحص شده اند دوشنبه 

هفته جاری بر روی دستان مردم انقلابی قم تشییع می شوند.
براساس این گزارش، پیکر شهید مدافع حرم سید حسین حسینی از شهدای مدافع حرم لشکر فاطمیون و 
پیکرهای مطهر سید محمد قیصر، سید ابرار حسین و سید مدثر حسین از شهدای مدافع حرم تیپ زینبیون 
در قم تشییع می شود. مراسم تشییع شهدای مدافع حرم روز دوشنبه هفته جاری ۷ آذرماه از ساعت ۱۴:۳۰ 

از مسجد امام حسن عسکری )ع( به سمت حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه )س( برگزار می شود.
پیکرهای مطهر این شهدای مدافع حرم پس از طواف گرد مضجع بانوی کرامت و اقامه نماز، برای تدفین به 
قطعه ۳۱ بهشت معصومه انتقال داده خواهد شد. پیکر شهید مدافع حرم سید حسین حسینی از شهدای 
تیپ فاطمیون در منطقه نبل الزهرا شناسایی شده که پس از سال ها دوری از خانواده به ایران بازخواهد 

گشت.

کارشناس هواشناسی قم خبرداد:

کاهش دمای قم در روزهای آینده
کارشناس هواشناسی قم از کاهش دما در روزهای آینده خبر داد.

محمدرضا قاضی گفتبرای روز دوشنبه افزایش ابر پیش بینی می شود که در برخی ساعات با وزش باد 
همراه است.

کارشناس هواشناسی قم در رابطه با وضعیت جوی روز سه شنبه اظهار کرد: برای روز سه شنبه آسمان صاف 
تا قسمتی ابری و در برخی ساعات همراه با وزش باد است.

وی با اشاره به کاهش دما در روزهای آینده بیان کرد: حداقل دمای دوشنبه ۴ درجه سانتی گراد و حداقل 
دمای سه شنبه ۳ درجه سانتی گراد است.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد:

توجه به الزامات پدافند غیرعامل
 در طراحی و ایجاد فضاهای شهری

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم بر توجه به الزامات 
پدافند غیرعامل در طراحی و ایجاد فضاهای شهری قم تأکید کرد.

پیام جوادیان با تأکید بر اینکه امروزه در تمام بحران های طبیعی و غیرطبیعی، 
تهدیدهای مناطق شهری به عنوان یک پدیده معمول شناخته می شود اظهار 
کرد: به همین خاطر ارائه برنامه هایی به منظور کاهش اثرات ناشی از آن بر 

شهرها ضروری است.
برای  شهری  توسعه  طرح های  در  حاضر  حال  در  اینکه  به  اذعان  با  وی 
موضوعات مهم مدیریت شهری از قبیل نظام کاربری ها و حمل ونقل برنامه ریزی 
لازم به عمل می آید تصریح کرد: اما امروز این طرح ها نشان می دهد که مباحث 

دفاعی و امنیت شهر در آن سهم قابل ملاحظه ای ندارند.
فضاهای  کمبود  قم،  شهرداری  سبز  فضای  و  پارک ها  سازمان  مدیرعامل 
امن در شهرها و محیط های مسکونی را سبب ایجاد مخاطرات بسیاری برای 
ساکنین آن ها در هنگام بروز بحران دانست و افزود: به همین منظور در راستای 
اجرای تدابیر پدافند غیرعامل جهت تحکیم مبانی معماری دفاعی با طراحی 
هوشمندانه این گونه فضاها در قالب فضاهای سبز و پارک ها، می توان تا حدود 

زیادی از آسیب پذیری در شرایط بحرانی جلوگیری کرد.
وی خاطرنشان کرد: با مدنظر قرار دادن ابعاد پدافند غیرعامل و تمرکز بر 
راهکارهای طراحی و برنامه ریزی کالبدی، چارچوبی سه بخشی ارائه می شود که 
این چارچوب شامل راهکارهای طراحی و برنامه ریزی در بعد مکان یابی، طراحی 

محوطه داخلی مجموعه و طراحی ساختمان های کلیدی آن است.
جوادیان با تأکید بر اینکه فضاهای سبزی در قم ایجادشده که از منظر پدافند 
غیرعامل در زمان بحران ها قابل استفاده است عنوان کرد: بوستان های فدک و 
غدیر با دیدگاه کمپ اضطراری در شهر قم طراحی و ایجادشده اند و تلاش شده 
تا حد امکان الزامات پدافند غیرعامل و امکانات لازم برای استفاده مردم در زمان 

بحران ها در آن ها ایجاد شود.
این است که  بر  اینکه تلاش مجموعه مدیریت شهری در قم  بیان  با  وی 
بوستان ها و فضاهای عمومی شهری در عین ظرفیت تفریحی، دارای الزامات 
پدافند غیرعامل نیز باشند خاطرنشان کرد: فضاهای سبز، بوستان ها و فضاهای 
عمومی شهری ازجمله محل های رجوع مردم در زمان بحران هستند و به 
همین خاطر با این دیدگاه تلاش شده بوستان های جدید قم طراحی شده و 

بوستان های قدیمی نیز بهسازی شوند.
 

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم:

راه اندازی متروقم حمایت ملی
 نیاز دارد

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم گفت: در شهرداری قم 
به صورت ماهیانه و با حضور شهردار و معاونین و مدیران مناطق تمام پروژه ها 
پروژه  هر  چالش های  حل  برای  و  بررسی شده  جزییات  با  آن ها  پیشرفت  و 

برنامه ریزی می شود.
سید ابوالفضل اسماعیلی در گفت وگویی اظهار داشت: امروز شهر قم بعد 
از سال ها به یک کلان شهر توسعه یافته تبدیل شده و مسیر توسعه را با همه 
مشکلات اقتصادی جامعه و کشور به خوبی طی می کند و تغییرات در شهر 

محسوس است.
وی تعریف و نظارت درست و دقیق بر پروژه ها را یکی از عوامل موفقیت در 
توسعه شهر دانست و افزود: در شهرداری قم به صورت ماهیانه و با حضور شهردار 
و معاونین و مدیران مناطق تمام پروژه ها و پیشرفت آن ها با جزییات بررسی شده و 

برای حل چالش های هر پروژه برنامه ریزی می شود.
معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم  پروژه های حوزه حمل ونقل 
را موردبررسی قرارداد و تصریح کرد: در شهرداری قم بخشی از کلان پروژه ها 
در حوزه حمل ونقل و ترافیک برنامه ریزی می شود و یکی از مهم ترین پروژه های 

شهر اجرای مترو است.
وی ادامه داد: این پروژه با توجه به شرایط اقتصادی و منابع مالی دولتی به 
نسبت شرایط پیشرفت خوبی داشته و در فاز نخست آن کامل شده و نیازها را 
برطرف می کند، اما باوجود تحریم ها مشکل واگن ها حل نشده و مدیران شهر قم 

در تلاش برای حل این معضل هستند.
اسماعیلی تأکید کرد: تأمین واگن مترو از حوزه اختیارات و توان شهرداری 
خارج بوده و باید منتظر حل این مشکل توسط دستگاه های بالادستی باشیم و 

چنین پروژه هایی نیاز به منابع و حمایت ملی دارد.
وی پیشرفت مترو در بخش سازه را نیز موردبررسی قرارداد و خاطرنشان کرد: 
زمان بهره برداری پروژه مشخص نیست و نمی توانیم زمانی را برای آن پیش بینی 
کنیم، اما مدیریت شهری تلاش می کند این مشکل را حل کرده و مذاکراتی نیز 

با شرکت های خارجی در حال انجام است.

معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم خبرداد:

آغاز طرح مقابله با موش های سطح 
شهر به زودی

معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم از آغاز طرح مقابله با 
موش های سطح شهر قم به زودی با تأمین سم جدید در مناطق شهری خبر داد.
مهدی اصفهانیان مقدم در گفت وگویی با اشاره به برنامه ریزی برای مقابله با 
موش ها در سطح شهر اظهار داشت: رفع مشکل موش ها در معابر شهری از 
دغدغه های شهروندان بوده و مدیریت شهری نیز نسبت به این موضوع دارای 

حساسیت است.
وی با بیان اینکه مقابله با پدیده موش ها نیازمند همکاری بین دستگاهی بوده 
و تنها معطوف به مجموعه شهرداری نیست، ابراز کرد: کارگروهی در این زمینه با 
حضور دستگاه های مختلف مانند شهرداری، مرکز بهداشت، جهاد کشاورزی، 

شرکت آب و فاضلاب و… تشکیل شده است.
معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم ابراز کرد: مقابله با موش ها 
با تله گذاری و سم گذاری به صورت پایلوت در سطح منطقه سه و یکی دیگر از 
مناطق اجرایی شد که موش ها نسبت به طعمه بی تفاوت بودند که مجدداً این 

موضوع در کارگروه مورد بررسی قرار گرفت.
وی با تأکید بر اینکه با توجه به هزینه بالای خرید سم، با همکاری سازمان های 
فضای سبز و پسماند سم جدید تهیه شده است، تصریح کرد: سم جدید در 
اختیار مناطق گرفته و به زودی مقابله با موش ها مجدداً با قدرت آغاز خواهد شد.

 
مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم خبرداد:

جلوگیری از بیش از ۴۰ هزار متر 
ساخت وساز غیرمجاز 

مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم گفت: از ابتدای سال 
تاکنون بیش از ۴۰ هزار متر جلوگیری از ساخت وساز و توسعه حاشیه نشینی در 

قم صورت گرفته است.
احمدرضا شفیعی در گفت وگویی با اشاره به تلاش مجموعه شهرداری برای 
جلوگیری از حاشیه نشینی و ساخت وسازهای غیرمجاز اظهار داشت: مجموعه 
مدیریت شهری نسبت به این موضوع حساسیت ویژه ای داشته و اکیپ های 

اداره کل پیشگیری شهرداری با قدرت در حال رسیدگی و پیشگیری هستند.
وی با بیان اینکه برای جلوگیری از ساخت وسازهای غیرمجاز اقدامات خوبی 
در سطح شهر انجام شده است، ابراز کرد: از ابتدای سال تاکنون بیش از ۴۰ 
هزار متر جلوگیری از ساخت وساز و توسعه حاشیه نشینی در قم صورت گرفته 
است. مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم ادامه داد: مناطق 
۲، ۵ و ۶ بیشترین حاشیه نشینی و ساخت وساز غیرمجاز را داشته اند که در 

منطقه شش این رقم بیش از ۲۰ هزار متر بوده است.

دبیر جشنواره استانی تئاتر قم برنامه زمان بندی 
اجراهای بیست و سومین دوره برگزاری این جشنواره 

را اعلام کرد. 
اصغر نوبخت روز یکشنبه در گفت و گویی اظهار 
قم  استان  تئاتر  جشنواره  و سومین  بیست  داشت: 
از روز  دوشنبه هفتم آذر لغایت جمعه یازدهم آذرماه 

برگزار می شود.
نمایش  جشنواره  روز  اولین  در  کرد:  بیان  وی 
»جویندگان آب« در سانس های ۱۵:۳۰ و ۱۷:۳۰ 
آوینی قم  تالار شهید  به کارگردانی رضا جعفری در 
اجرا می شود. وی ادامه داد: در همین روز نمایش 
خیابانی »خیابان دل آذر« در ساعت ۱9 به کارگردانی 
مهدی ملاک در محوطه تالار فرهنگ و هنر قم اجرا 
خواهد شد. در این روز هم چنین نمایش »آواز های 
بلغندر  ابوالفضل  کارگردانی  به  غمگنانه یک جغد« 
در ۲ سانس ۱۷:۳۰ و ۱9:۳۰ در تالار فرهنگ و هنر 

نوبخت اظهار داشت: سه شنبه  اجرا می شود.  قم 
هشتم آذرماه و در دومین روز جشنواره، نمایش »خانه 
ابدیت« در ۲ سانس ۱۵:۳۰ و ۱۷:۳۰ در سالن شهید 
»چفیه  خیابانی  نمایش  چنین  هم  اجرا،  قم  آوینی 
 ۱9 ساعت  در  عمویی  محمد  کارگردانی  به  پوش« 
در محوطه تالار فرهنگ و هنر قم و نمایش »نگهبان 
درخت« به کارگردانی محمد حسین نظری حائل در 
ساعت های ۱۷:۳۰ و ۱9:۳۰ در تالار فرهنگ و هنر 
قم اجرا خواهد شد. وی گفت: روز چهارشنبه نهم 
آذرماه نیز ابتدا نمایش »چرخه« به کارگردانی محمد 
کدخدا زاده در سالن سبز تالار فرهنگ و هنر قم در 
۲ سانس ۱۵:۳۰ و ۱۷:۳۰ اجرا خواهد شد و پس از 
آن نیز در ساعت ۱9 نمایش خیابانی »دویست و نود 
و نهمین نفر« به کارگردانی حدیث صابری در محوطه 
تالار فرهنگ و هنر قم اجرا خواهد شد. در روز سوم 
جشنواره هم چنین نمایش »ثانیه ها« به کارگردانی 

هادی افضلی نژاد در ساعت های ۱۷:۳۰ و ۱9:۳۰ 
در تالار فرهنگ و هنر قم اجرا می شود.

وی با اشاره به نمایش هایی که در روز پنجشنبه دهم 
آذرماه اجرا می شود گفت: در این روز ابتدا نمایش 
»چرخه« به کارگردانی محمد کدخدا زاده در سانس 
تالار فرهنگ  های ۱۵:۳۰ و ۱۷:۳۰ در سالن سبز 
خیابانی  نمایش  ساعت ۱9  در  سپس  و  قم  هنر  و 
»استادیوم ۱9« به کارگردانی پریسا طراوتی در محوطه 
تالار فرهنگ و هنر قم و آخرین نمایش روز چهارم نیز 
»خیال روی خطوط موازی« است که در سانس های 
۱۷:۳۰ و ۱9:۳۰ در سالن اصلی تالار فرهنگ و هنر 

قم به کارگردانی مهدی ملاک اجرا می شود.
نیز  آذرماه  یازدهم  جمعه  روز  شد:  یادآور  نوبخت 
اختتامیه جشنواره ساعت ۱۸ در تالار فرهنگ و هنر قم 
ترتیب می یابد و ۲ نمایش برگزیده برای مرحله کشوری 

معرفی خواهند شد و از نفرات برتر تجلیل می شود.

دبیر جشنواره استانی تئاتر استان قم خبرداد:

اعلام زمان بندی اجراهای جشنواره تئاتر استان قم 

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت: روند پرداخت تسهیلات رونق 
تولید و کمک به تامین نقدینگی مورد نیاز بهره برداران واحدهای صنعتی و کشاورزی 
برای حفظ و افزایش فرصت های شغلی در این دو بخش مهم اقتصادی استان به 

خوبی جریان دارد.
 اکبر ابدالی درگفت وگویی،  بیان داشت: در همین رابطه با همکاری بانک های 
عامل، طی روزهای آینده در بخش صنعت استان،  به هشت طرح و واحد صنعتی 
فعال در قم، تسهیلات رونق تولید در قالب تامین سرمایه ثابت و سرمایه در گردش به 

ارزش بیش از ۵۲۳ میلیارد ریال پرداخت می شود.
زمینه  در  تسهیلات  این  دریافت  متقاضی  واحدهای  که  این  به  اشاره  با  وی 
آلومینیم،  ورق  شوینده،   مواد  صندلی،  غذایی،   مواد  همچون  محصولاتی  تولید 
موتورسیکلت،  مفتول، لوازم پزشکی و پروفیل فولادی فعالیت می کنند، افزود: با 
پرداخت این تسهیلات، تنها در بخش تامین سرمایه ثابت برای ۲۴۲ نفر به صورت 

مستقیم در واحدهای متقاضی دریافت آن،  فرصت شغلی جدید ایجاد می شود.
وی ادامه داد: همچنین با طی شدن مراحل لازم و معرفی متقاضیان به بانک های 

عامل، به زودی در بخش کشاورزی استان به ۲۷ واحد اقتصادی فعال، تسهیلات 
رونق تولید در قالب تامین سرمایه ثابت و سرمایه در گردش به ارزش ۲۰۰ میلیارد 

ریال پرداخت خواهد شد.
پرداخت  از  پس  استان  تولید  رونق  و  تسهیل  ستاد  کارشناسان  گفت:   ابدالی 
تسهیلات به متقاضیان،  بر نحو فعالیت واحدهای صنعتی که این تسهیلات را دریافت 
کرده اند نظارت دارند تا هدف های مورد نظر در بخش ارتقا وضعیت تولید و همچنین 

حفظ و افزایش فرصت های شغلی در آن واحد صنعتی محقق شود.
گفتنی است ۲ هزار و ۳۳۵ واحد صنعتی دارای پروانه در قم فعال است، همچنین 
حدود ۶۴ هزار نفر در این بخش مهم اقتصادی مشغول فعالیت هستند. در حال 
حاضر صنعتگران قمی در زمینه تولید انواع محصولات همچون لاستیک و پلاستیک 
سوهان،  مبلمان،  دمپایی،  و  کفش  چسب،  پتروشیمی،  دستی  پایین  صنایع  و 
لامپ های کم مصرف، انواع موتور سیکلت، لوازم خانگی، قطعات خودرو، صنایع 
بسته بندی،  صنایع معدنی، صنایع غذایی، نساجی، شمش فولادی و دیگر کالاهای 

مورد نیاز مردم فعالیت می کنند.

رییس سازمان صمت استان قم خبرداد: 

پرداخت تسهیلات رونق تولید برای افزایش اشتغال صنعتی 

،بهترین مجتمع های  قم  استان  ونقل جاده ای  و حمل  راهداری  مدیرکل 
خدماتی-رفاهی بین راهی را درسطح کشور، متعلق به استان قم دانست و تاکید 
کرد: محورهای جاده ای استان، اعم از شریانی، فرعی و روستایی، به کارگاهی 

فعال از اجرای پروژه های عمران جاده ای تبدیل شده اند.
دکتر حسین زنجیرانی فراهانی  در بازدید معاون امور عمرانی استانداری قم 
به ارائه گزارشی مجمل از اقدامات صورت گرفته طی چند ماه گذشته این اداره 
کل پرداخت.  وی تاکید کرد: حوزه گسترده فعالیت های اداره کل متبوع، تامین 
نیروی انسانی و اعتبارات مکفی و همچنین  تجهیز وبروز رسانی ماشین آلات و 
...را ضروری ساخته است. وی با یادآوری بخشی از فعالیت های صورت گرفته 
درحوزه های مرتبط خاطر نشان ساخت: با وجود حضور انبوه مشتاقان زیارت 
اربعین حسینی ع در پایانه های مسافری استان، درمجموع، رتبه سوم کشوری 
از نظر ارائه خدمات سفر به زائران اربعین، به این اداره کل تعلق گرفت. زنجیرانی 
فراهانی بهترین مجتمع های خدماتی-رفاهی بین راهی را درسطح کشور، 
متعلق به استان قم دانست و تاکید کرد: محورهای جاده ای استان، اعم از 
شریانی، فرعی و روستایی، به کارگاهی فعال از اجرای پروژه های عمران جاده 

ای تبدیل شده اند.
مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم دربخش دیگری از بیانات 
خود ضمن تشکر از همکاران ساعی خود که با وجود تمامی مشکلات به انجام 
وظیفه مشغولند اظهار داشت: بسیاری از اقدامات صورت گرفته درحوزه تامین و 
ارتقا ایمنی راهها استان به طورامانی و با استفاده ازظرفیت دراختیار اعم از عوامل 
فنی و ماشن آلات ناوگان راهداری، انجام شده است. وی ، صدها خاکریز حائل 

به منظور ایمن سازی دهانه پلها، تیرهای روشنایی، پایه تابلوها، اجسام صلب 
افزود:  و  اداره کل متبوع دانست  امانی  اقدامات  را درزمره  راه ها  و...درسطح 
اجرای شیب شیروانی، تسطیح و پاکسازی حرایم، شانه سازی، تعمیر و نصب 
انواع تابلوهای ترافیکی، تعمیر و نصب گاردریل، اجرای طرح کنترل دروازه ای 
ناوگان عمومی کالا و مسافر، نظارت بر اماکن خدمات جاده ای، اجرای طرح 
راهداری زمستانی و.... بخش دیگری ازاقداماتی است که به طوری امانی و 

توسط همکاران صورت می گیرد.
راهداری و حمل ونقل جاده ای، مجموعه ای بسیجی

 با فعالیت های جهادی است
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم نیز دراین بازدید اقدامات صورت 
گرفته طی چندماه گذشته در این مجموعه خدوم، بسیار ارزشمند و حاصل بهره 
مندی از ظرفیت هاست .ابراهیم معتمدی اظهار داشت: راهداری و حمل ونقل 

جاده ای، مجموعه ای بسیجی با فعالیت های جهادی است.
معتمدی درادامه این جلسه که با حضور تنی چند ازمدیران حوزه معاونت 
عمرانی استانداری قم برگزار شد، تجمیع مشکلات کنونی را ناشی از عدم برنامه 
ریزی مناسب و ...دانست و تصریح کرد: آنچه دراقدامات اداره کل راهداری و 
حمل ونقل جاده ای استان قم مشهود است، پی گیری های مجدانه مدیر این 
اداره کل ومجموعه متبوع است که بی ادعا و فارغ از حواشی به انجام وظیفه می 
پردازند، که این امرشایسته تقدیر است. وی انجام امور به صورت قلبی و ایمانی را  
موجب برکت در نتایج حاصله دانست و یاد آور شد: پی گیری در تامین اعتبارات 
مورد نیاز و متناسب با وضعیت استان در تمامی حوزه ها، در دستور کار قرار دارد.
معتمدی دربخش دیگری از بیانات خود یادآور شد: حوزه معاونت امور عمرانی 
استانداری و سازمان برنامه و بودجه استان، همگام و همسو درراستای تامین 
و تخصیص اعتبارت درجمیع حوزه های مرتبط به تلاش مجدانه ای مشغول 
هستند. وی اطلاع رسانی جامع را امری ضروری خواند و تاکید کرد: تشکیل 
جلسات با بخشداران، دهیاران و دیگر مسئولان مربوطه استانی درراستای معرفی 
فعالیت های صورت گرفته و ارائه گزارش از ظرفیت  دراختیار خصوصا درحوزه 
راه های روستایی، می تواند موجبات جلب همدلی و همسویی بهتر به منظور ارائه 

خدمات موضوعه را فراهم آورد.
وی میزان تردد و موقعیت کریدوری محورهای جاده ای استان را متفاوت از دیگر 
استانها دانست و تصریح کرد: باید از این ظرفیت بی بدیل درراستای تامین اعتبار 

و ارائه خدمات متناسب با جایگاه قم استفاده کرد.

مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم :

بهترین مجتمع های بین راهی کشور، متعلق به استان قم است

رئیس کل دادگستری استان گفت: با دستگاه هایی 
که وظایف قانونی خود را در قبال پیشگیری از حوادث 
رانندگی انجام ندهند، به عنوان مجرم برخورد می شود.

حجت الاسلام والمسلمین علی مظفری روزیکشنبه  
بعد  گفت:  رانندگی  حوادث  از  پیشگیری  جلسه  در 
استان،  جرم  وقوع  از  پیشگیری  معاونت  بررسی  از 
دستگاه هایی که در حوادث رانندگی به وظایف قانونی 
خود عمل نکند به عنوان مجرم به دادسرا معرفی و برابر 

قانون با آنان برخورد خواهد شد.
از  جامعه  افراد  جان  حفظ  اینکه  بیان  با  مظفری 
در  افزود:  است  اجرایی  دستگاه های  قانونی  وظایف 
کارگروه های مربوطه باید زمان مشخص تعیین تا تمام 
اقدامات برای کاهش حوادث اجرایی شود و دستگاه 
قضایی و سازمان بازرسی پیگیری لازم را در این زمینه 
انجام می دهند. مسعود طبیبی معاون حمل و نقل 
و ترافیک شهرداری قم هم با بیان اینکه ۱۴۰ دوربین 

نظارتی و ۲9 دوربین کنترل سرعت در سطح شهر فعال 
است گفت: دوربین های کنترل سرعت به سامانه ثبت 

تخلفات رانندگی متصل شده است.
سرهنگ غلامرضا صدفی رئیس پلیس راهنمایی و 
رانندگی قم هم در این جلسه به آمار بالای تصادفات 
در بلوار غدیر اشاره کرد و گفت: ۱۵ نفر فوتی در این 
بلوار در سال، زنگ هشداری برای ایمن سازی این بلوار 

است.

هشداررئیس کل دادگستری استان قم به دستگاههای مرتبط:

به وظایف خود برای کاهش تصادفات عمل نکنید مجرم هستید


